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MĚSÍČNÍK PRO OBČANY MĚSTA NOVÉ PAKY A OKOLÍ - ČERVENEC - SRPEN 2006 - číslo 7, 8 - 15,-Kč

Městský úřad v Nové Pace a Redakční rada Achátu přejí všem 
svým čtenářům krásné prožití léta a příjemnou dovolenou!

Foto J. Čejka
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ZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADUZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADU

Informace o činnosti orgánů města
(za období od 15. května do 15. června 2006)

Rada města: 
Hospodaření s majetkem města:
- projednána nabídka paní M. Trojanové na odkup pozemku p.č. 1385/1 

k.ú. Nová Paka a nedoporučujem schválit odkup pozemku p.č. 1385/1 
k.ú. 

- přidělení vstupního bytu č. 17, Legií 268 panu Liboru Tíkovi z Nové 
Paky do 31.7.2006

- prodloužení nájemní smlouvy paní Zdence Podobské č. 14, Legií 268 
do 31.8.2006

- zveřejní záměru pronájmu nebytových prostor v čp. 399
- schválena smlouva mezi Městem Nová Paka a občanským sdružením 

Život bez bariér Nová Paka o bezúplatné výpůjčce objektu č.p. 1205 
Nová Paka na st. parc. 3276/3, st. parc.č. 3276/3 a 3676/2, vše k.ú. 
Nová Paka (objet bývalých jeslí)

Finance: 
- poskytnutí 5.000,-Kč mažoretkám působícím při Domu dětí a mládeže 

Nová Paka na propagaci města
- poskytnutí příspěvku ve výši 7.000,- Kč na prezentaci města v atlasu 

EUROBEDS 2007 z prostředků Rady města
- příspěvek 1.000 Kč Základní umělecké škole na zhotovení plakátů o 

besedě s občany 
- finanční příspěvek ve výši 5.000,- Kč Klubu filatelistů v Nové Pace
- příspěvek 5.000,- Kč na odbornou úpravu koruny dubu u autobusového 

nádraží
- schválena smlouva o poskytnutí investiční dotace ve výši 7 mil. Kč z 

rozpočtu Královéhradeckého kraje na výstavbu Domova důchodců v 
Nové Pace, ul. Svatojánská

Kultura: 
- zpráva o výsledcích veřejnoprávní kontroly provedené v příspěvkové 

organizaci Městské kulturní středisko (MKS)
- odvolání ředitele MKS pana Martina Pařízka z funkce k 15.6.2006 

pro hrubé porušení pracovní kázně 
- řízením MKS pověřena Jaroslava Plecháčová – ved. odboru školství 

a kultury od 16. 6. 2006 do doby jmenování nového ředitele MKS
- vyhlášeno výběrové řízení na funkci ředitele MKS 
Rozvoj města:
- schválena smlouva o dílo na zhotovení projektu stavby MK na pozem-

ku parc.č. 4067 k.ú. Heřmanice s firmou Miloslav Kučera – PRODIS 
Hradec Králové a smlouva o dílo s firmou STRABAG a.s., Kladská 
1082, 500 03 Hradec Králové na  akci: “Regenerace sídliště Studénka 
Nová Paka – II. etapa komunikace U Studénky a Na Cihlářce”

Činnost městského úřadu: 
- zřízení zkušební místnosti autoškol na Městském úřadě
Doprava:
- udělen souhlas s uzavřením nájemní smlouvy na část pozemku č. 362 

k.ú. Štikov ve vlastnictví pí. Drahoslavy Paulů, Vrchovina 146, za 
účelem provozu dopravního hřiště za Kč. 4.000,- ročně

- udělen souhlas s vybudováním parkoviště pro 3 automobily před 
vchodem domu G, U Studénky 1287, o výměře cca 3x10 m 

Životní prostředí: 
- výzva zájemcům o zakázku na studii rozvoje zeleně města Nová Paka, 

termín podání nabídek do 29. 6. 2006 na odbor životního prostředí 
Městského úřadu

Zastupitelstvo dne 14. června schválilo: 
- poskytnutí příspěvků z dotačního fondu města:
a) 500 tis. Římskokatolické farnosti na opravu kostela Nanebevzetí P. 

Marie
b) 2,6 mil. Kč Tělocvičné jednotě Sokol Nová Paka na rekonstrukci 

atletického oválu na stadionu 
c) 260 tis. Kč občanskému sdružení Život bez bariér na dopracování 

projektu rekonstrukce budovy čp. 1205 (bývalé jesle) a 200 tis. Kč 
obč. sdružení Život bez bariér na stavební úpravy dvora u budovy 
čp. 1205

d) 59 tis. Kč Tělocvičné jednotě Sokol Nová Paka na pořízení vybavení 
pro překážkové běhy

- druhá úprava rozpočtu města Nová Paka na rok 2006
- závěrečný účet hospodaření města za rok 2005

- odvody z investičních fondů rozpočtových organizací města do 
rozpočtu města 

- použití výtěžku z provozu výherních hracích přístrojů na území města 
Nová Paka za rok 2005 v částce 494 534,70 Kč na výstavbu Domova 
důchodců v Nové Pace v roce 2006

- změny č. 8 a č. 9 územního plánu sídelního útvaru Nová Paka
- obecně závazná vyhláška o závazných částech územního plánu 
- udělení čestného občanství panu faráři Římskokatolické církve Mons. 

Karlu Exnerovi
- Prodej pozemků: 
a)- č. parc. 425/1 kat. území N. Paka manž. Sedláčkovým za 50/m2

b)- část č. parc. 1059 kat. území Vrchovina manž. Koutovým za 80Kč/
m2

c)- část č. parc. 3862/1 kat. území Nová Paka ing. Jaroslavu Pavlovi 
za 200Kč/m2

- Výkup pozemků: 
a) část parc. č. 421/16 k.ú. Přibyslav od Aleše Sekota a Elišky Jirás-

kové
b) část parc. č. 421/17 k.ú. Přibyslav od Jaroslava Šulce a Lenky Jirás-

kové
c) část PK č. 395 a část 395/3 k.ú. Přibyslav od p. Heleny Klapáčové 

za účelem rozšíření 
 místní komunikace, cena 80 Kč/m2 
- Výkup pozemků:
a) část 2693/4 k.ú. Nová Paka od p. Evy Janků
b) část 2693/3 k.ú. Nová Paka od p. Jiřího Medlíka
c) část 2693/2 k.ú. Nová Paka od p. Radka Tegela
d) část 2693/1 a 2694/1 k.ú. Nová Paka od p. Hany Herbrychové
e) část 2681/2 k.ú. Nová Paka od p. Emilie Halířové
f) část 2692 k.ú. Nová Paka od p. Ludmily Ditrychové za účelem 

rozšíření místní komunikace ulice Podlevínská, cena dle zna-leckého 
posudku

- počet členů zastupitelstva města Nová Paka na volební období 2006 
– 2010 bude 21 členů

- zpráva o výsledcích Ankety – Preference občanů konané počátkem 
června 2006 

- uspořádání nové ankety mezi občany v době konání komunálních 
voleb na podzim tohoto roku za účelem zjištění investičních priorit 
pro rozvojový plán města Nová Paka 

- směrnice o výběrových řízeních na obsazování funkcí vedoucích 
organizací města 

Zastupitelstvo města neschválilo: 
- prodej pozemku č. parc. 402/1 k.ú. Kumburský Újezd Michalu Ka-

vkovi ze Staré Paky
- prodej pozemku č. parc. 415/2 k.ú. Štikov ing. Petru Zdvořákovi
- výkup pozemku č. parc. 1385/1 k.ú. Nová Paka (ul. P. Bezruče) od p. 

Marty Trojanové
- návrh kontrolního výboru na zajištění finančních prostředků v částce 

3,8 mil Kč do konce roku 2006 na údržbu nemovitostí ve správě firmy 
TermoReal s.r.o.

- návrh kontrolního výboru na vyčlenění každoročního výdaje v 
rozpočtu města ve výši min. 1,4 % z reprodukční pořizovací ceny 
budov 

- žádost Jaroslavy Bűrgerové o zrušení poplatku za odpady v částce 
500 Kč pro vlastníky chat v oblasti Štikov-Duchárna 

M. Nádvorníková 

Cestovní doklady 
Vzhledem k novelizaci zákona o cestovních dokladech a zave-
dení biometrických prvků do nových cestovních dokladů od 1. 
9. 2006 upozorňujeme občany, že poslední termín pro podání 
žádosti o cestovní pas se strojově čitelnými údaji (stávající) je do 
21. srpna 2006. Žádost je třeba podat v tomto termínu na úřadě 
příslušném podle místa trvalého pobytu žadatele. V období od 
22. 8. do 31.8.2006 bude příjem a vyřizování žádostí o cestovní 
doklady pozastaveno. Zápisy dětí do 15 let do cestovních dokladů 
rodičů budou vyřizovány do 31. srpna 2006.

Zd. Švorcová
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ANKETA - PREFERENCE OBČANŮ 2006
Při volbách do poslanecké sněmovny 2. a 3. června 2006 proběhlo 
mezi občany Nové Paky dotazníkové šetření na téma preference 
občanů. Občané vybírali 8 z 26 položek, které považují v rozpočtu 
města Nové Paky za nejdůležitější.
Na prvním místě se umístily silnice a chodníky, které považuje 
za jednu z osmi priorit města 76% jeho občanů. Na druhém místě 
skončilo zdravotnictví se 70% a třetí hřiště, parky a čistota města 
s 65 %. Podrobné výsledky jsou uvedeny níže v tabulce.
Anketa navázala na obdobnou anketu uspořádanou v roce 2003, 
jejíž výsledky jsou pro porovnání uvedeny v posledním sloupci 
tabulky. Největší nárůst podpory občanů zaznamenala vítězná 
položka silnice a chodníky a položka městská policie. Největší 
propad preferencí oproti roku 2003 naopak postihl položky splá-
cení dluhů, odpady a základní školy. Zcela výjimečnou položkou 
je zdravotnictví, které, přestože bylo do ankety zařazeno poprvé, 
skončilo dokonce na druhém místě.
Součástí ankety byla i možnost odpovědět na otázku “Co Vám v 
Nové Pace chybí?” Vyhodnocení odpovědí si vyžádá určitý čas. 
Výsledky budou následně zveřejněny na internetových stránkách 
a v časopise Achát. 
Ankety se v letošním roce zúčastnilo přes 49% oprávněných 
voličů z Nové Paky. Její výsledky jsou proto reprezentativním 
souhrnem názorů občanů Nové Paky a lze si jen přát, aby byly 
co nejdůsledněji využity v praxi.

  2006 2003
 položka hlasů % %

1 Silnice a chodníky 2799 76% 71%
2 Zdravotnictví 2578 70% --
3 Hřiště, parky, čistota města 2394 65% 75%
4 Péče o starší a postižené 1775 48% 54%
5 Domov důchodců 1522 41% 43%
6 Odpady 1435 39% 58%
7 Voda kanalizace a plyn 1154 31% 44%
8 Základní školy 990 27% 41%
9 Veřejné osvětlení 976 26% 26%

10 Městské byty 889 24% 33%
11 Kulturní středisko 880 24% 23%
12 Mateřské školy 798 22% 25%
13 Splácení dluhů 780 21% 41%
14 Stavební památky 728 20% 27%
15 Dům dětí a mládeže 628 17% 24%
16 Městská policie 587 16% 13%
17 Knihovna 457 12% 15%
18 Sportovní organizace 438 12% 14%
19 Muzeum a klenotnice 390 11% 10%
20 Achát a WWW 311 8% 12%
21 Zimní stadion 269 7% 14%
22 Kino 261 7% 6%
23 Jesle 222 6% 7%
24 Městský úřad 210 6% 10%
25 Základní umělecká škola 206 6% 11%
26 Zastupitelstvo města 87 2% 3%

Vítání občánků v našem městě 
opět tradicí
V sobotu 27. 5. se sešlo v obřadní síni Městského úřadu v Nové 
Pace několik desítek lidí – od nejmladších až po ty nejstarší. 
Středem zájmu se však tentokrát stala generace nejmladších 
– Kryštůfek, Anička, Maruška, Vojta, Eliška a další a další mi-
minka. Přijela v doprovodu celých rodin, aby byla přivítána mezi 
občany našeho města. Tohoto úkolu se chopili starosta města 
Mgr. Josef Cogan a členka zastupitelstva Mgr. Anna Zukalová. 
Zazněla upřímná slova v tónu lehce humorném, odlehčeném, 
ale i vážném až patetickém. Atmosféru umocnily děti, žákyně 
2. ZŠ Husitská, v doprovodu p. učitelky Slávky Dixové, které se 
podílely na slavnostním okamžiku svými hudebními příspěvky. 
Nechyběl ani fotograf, tradiční dřevěná kolébka a možná sem 
tam potlačená slza….
Tradice v našem městě byla opět navázána.

AUTO-MOTOBAZAR
náhradních dílů pro historická i sou-

dobá vozidla a spotřebního zboží.
AUTO-MOTOBAZAR se koná vždy na škvárovém fotbalo-
vém hřišti v Havlově ulici (za zimním stadionem)se začátkem 
od 7.00 hodin. TERMÍNY PRO ROK 2006:
15. 7., 29. 7., 12. 8., 26. 8., 9. 9., 23. 9., 7. 10., 21. 10., 11.11., 
25. 11.
Vaše případné další dotazy rádi zodpovíme prostřednictvím 
e-mailu fotbalnp@seznam.cz
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Aniž bych tu chtěl jakkoli obvi-
ňovat předsedu finančního vý-
boru z úmyslně nepravdivých 
informací, považuji za nutné 
ohradit se proti naprosto scest-
ným údajům v jeho článku, 
kterým komentoval výsledky 
ankety z roku 2003. 
Z neznámých příčin pan Rudolf 
Cogan a potažmo celý finanč-
ní výbor v otázce financování 
činnosti Městského úřadu zahr-
nují do vlastních peněz města 
i příjem ze správních poplatků, 
které se ze zákona vybírají za 
úkony související s výkonem 
státní správy. Typickým příkla-
dem je např. poplatek za vydání 
stavebního povolení, ověření 
podpisu, změnu vlastníka 
motorového vozidla, vydání 
živnostenského oprávnění…, 
částky jsou stanoveny zákonem 
a město je povinno je vybírat. 
Pozor na záměnu, nejedná se o 
místní poplatky, které si město 
vybírá např. za odpady, za psy 
atd. na základě vlastní vyhláš-
ky. Jsou to tedy peníze, které 
občan zaplatí za úkony, které 
pro něj provádí úřad bez ohle-
du na samosprávu, a z mého 
hlediska je nárok samosprávy 
města na tyto finance mírně 
řečeno pochybný. Vezměme 
to poněkud ze široka. Městský 
úřad ze zákona:
1. vykonává přenesenou 

působnost, tedy zajišťuje 
výkon státní správy v ob-
lastech, ve kterých je mu to 
zákony uloženo,

2. plní úkoly, které mu ukládá 
Rada města a Zastupitelstvo 
města a pomáhá výborům a 
komisím v jejich činnosti.

Úkony pod bodem 1 jsou výko-
nem státní správy, měly by tedy 
být hrazeny jednak státem, kte-
rý si tuto “službu” u měst “ob-
jednal” tím, že jim tyto činnosti 
zákony svěřil, jednak by si je 
měli platit občané právě pomo-
cí správních poplatků. Úmyslně 
píšu “měli by”, protože v řadě 
případů tomu tak není a obce 
výkon státní správy doplácejí 
ze svých peněz. Naproti tomu 
jsou úkony pod bodem 2 čistě 
samosprávnými (správa majet-
ku, investice, řízení městských 
organizací...), mělo by je tedy 
hradit přímo město. 
A nyní trochu počtů: kolik 
vlastně město dává ze svých 
prostředků na činnost Úřadu 

zjistíme snadno, pokud z cel-
kové částky určené v rozpočtu 
města pro Úřad odečteme 
příspěvek na výkon státní 
správy ze státního rozpočtu a 
příjmy ze správních poplatků, 
které platí občané. Konkrétně v 
případě letošního roku je to dle 
návrhu rozpočtu předloženém 
zastupitelům k projednání na 
červnové schůzi 22.305 tis. Kč 
(celkem pro Úřad na provoz) 
- 13.381 tis. Kč (příspěvky a 
dotace ze státního rozpočtu na 
výkon státní správy) – 4.000 
tis. Kč (očekávaný příjem ze 
správních poplatků dle návrhu 
rozpočtu). Dostáváme se tak k 
číslu 4.424 tis. Kč, což je po-
někud odlišná hodnota oproti 
tomu, co prezentuje předseda 
finančního výboru. Touto část-
kou tedy město přispívá Úřadu 
na úkoly plněné v rámci samo-
správy. Časová souslednost 
takto dosažených výsledků je 
rovněž zajímavá: 
2002 - 7.614 tis. Kč, 
2003 – 7.286 tis. Kč,
2004 – 6.734 tis. Kč,
2005 – 5.500 tis. Kč,
2006 – 5.500 tis. Kč (schváleno 
v prosinci 2005, původně navr-
ženo 5.374 tis. Kč),
2006 červen – 4. 424 tis. Kč.
Chápu, že občané i zastupitelé 
již jsou možná unaveni stesky 
jednotlivých městských orga-
nizací na nedostatek financí, 
považuji ale za nutné zdůraz-
nit, že u Úřadu dochází k sys-
tematickému snižování výdajů 
z vlastních peněz města. Že 
celková částka zůstává zhruba 
stejná, je jen “zásluhou” stálé-
ho růstu příjmu ze správních 
poplatků vyplývající ovšem 
ze zvyšujícího se počtu úkonů 
Úřadu a mírně se navyšujícího 
příspěvku ze státního rozpočtu. 
Dá se říct, že v tomto ohledu 
samospráva města realizuje 
výsledky ankety naprosto bez-
chybně. Druhou stranou věci 
je ale to, že zatímco u jiných 
položek ankety, kde došlo k 
snížení přidělených financí 
se zároveň řešilo i razantní 
omezení činnosti (zrušení 
jeslí, snížení počtu strážníků 
městské policie…), v případě 
Úřadu jsou požadavky samo-
správy na výkonnost stejné, 
ne-li větší. Pokud si tato čís-
la převedu do zaměstnanců, 
zjistím, že z celkového počtu 

52 pracovních úvazků měs-
to na samosprávné činnosti 
zaplatí cca 11 zaměstnanců. 
Z analýzy pracovních náplní 
ale vyplývá, že samosprávné 
činnosti vykonává cca 15,7 
zaměstnanců. 4,7 pracovních 
úvazků úředníků pracujících 
pro samosprávu města je tedy 
placeno z peněz státu a občanů. 
A naopak, znamená to, že přes-
ně tolik jedinců bych teoreticky 
mohl přijmout na výkon státní 
správy aniž by na to město do-
plácelo. Samozřejmě tak v tom-
to rozsahu neučiním, ale mohl 
bych tyto prostředky využít na 
další vylepšení práce úřadu v 
oblasti výpočetní techniky, 
informačních systémů, inves-
tovat do budovy atd., zkrátka 
na cokoliv, co by v důsledku 
znamenalo zkvalitnění práce 
Úřadu. 
Neočekávám, že by tato krát-
ká analýza natolik změnila 
myšlení a priority jednotli-
vých zastupitelů natolik, že 
by navýšili rozpočet Úřadu 
o cca 2 mil. Kč, jak by to z 
uvedeného vyplývalo a jak 
bych to považoval za ideální. 
Poskytování peněz úředníkům 

nebylo a nikdy nebude popu-
lární, obzvlášť pár měsíců před 
volbami, je ale možné, že toto 
jednoduché má dáti – dal uká-
že někomu, jak se věci mají, a 
že občasné výkřiky na téma 
snižování počtu zaměstnanců 
Úřadu zejména v oblasti státní 
správy jsou poněkud odtržené 
do reality. Zvlášť v situaci, kdy 
se očekává další nárůst práce 
v oblasti nových předpisů na 
úseku dopravy, stavebního 
řádu, sociálních věcí apod., kde 
si již i jednotlivá ministerstva 
uvědomila, že tuto činnost musí 
hradit stát a na mzdové náklady 
těchto nových úředníků peníze 
obcím hodlají přispívat. 
Stručně a obchodnicky řečeno: 
kdo chce určitou službu, měl by 
si ji zaplatit. A v našem případě 
je faktem, že stát za objednané 
služby platí dost, zatímco sa-
mospráva města služby chce, 
ale platí jen něco. A přestože 
nemám v žádném případě 
úmysl ony “služby” městu 
odmítat, budu se z principu 
ozývat nadále.

Pavel Řehák,
tajemník městského úřadu

Kolik doopravdy platí město na úřadKolik doopravdy platí město na úřad

NOVĚ OTEVŘENÁ KANCELÁŘ 
ČESKÉ POJIŠŤOVNY

v ulici Legií čp. 742 - vedle prodejny Tabáku
Otevírací doba:
 Po - Čt od 8.00 - 16.00 hodin
 Pátek: zavřeno
Poskytujeme uzavírání veškerých pojistných smluv
  životní pojištění
  pojištění dětí
  úrazové pojištění
  majetkové pojištění
  odpovědnostní pojištění a povinné ručení

BEZPLATNÉ PORADENSTVÍ
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Anketa 
hodnocení výsledků, možné 
důsledky ve správě města

Rudolf Cogan
Do ankety bylo zařazeno 26 po-
ložek rozpočtu města. Šlo o ty 
položky, které byly ve výdajích 
rozpočtu podporovány alespoň 
300.000 Kč. Dvě položky byly 
specifické – jesle nás nestojí 
nic, neboť jsme je již zrušili. V 
oblasti zdravotnictví je město 
finančně zainteresováno pouze 
okrajově. Zdravotnictví patří 
do pravomoci kraje a šlo o to, 
jak dalece se v něm přesto má 
město angažovat. 
Tak jako posledně, kdy jsem 
shrnoval reakci města na an-
ketu v roce 2003, rozdělím po-
ložky po třetinách, na úspěšné 
– tzn. prvních osm, neúspěšné 
– posledních osm a neutrálně 
hodnocené, tzn. zbylých 10; ty 
ponechám v tomto článku bez 
povšimnutí. .
Tentokrát jde o stanovisko 
sdružení Sportovci pro No-
vou Paku. Pro nás má anketa 
mimořádnou důležitost. Jsme 
rozhodnuti se jí řídit, jako tou 
první. 
1. Položky, které uspěly
Zvítězily silnice a chodníky 
– příští rok při koncipování 
rozpočtu budou opět naší prio-
ritou. A to jak výstavba nových, 
tak jejich opravy. Jsem velice 
rád, že občané otevřeli někte-
rým členům Zastupitelstva oči. 
Záměrem Sportovců pro Novou 
Paku je nejméně 6 milionů Kč 
ročně na tuto položku.
Druhé místo je zdravotnictví 
– můžeme pomoci organizač-
ně, při zřizování ambulancí. 
S ohledem na nezájem kraje s 
odkazem, že je oblast dostateč-
ně pokryta, bude patrně nutné 
doplácet na zvýšení standardu 
služeb. Musíme pokračovat 
s ostatními obcemi v našem 
správním obvodu v soustředě-
ném tlaku na kraj a určitě nás 
to bude něco stát.
Hřiště, parky, čistota města 
(3. místo). Dokončuje se vý-
stavba dalších hřišť na sídlišti, 
na řadě jsou teď další čtvrti 
města. Parky a čistota města 
– technické služby a zejména 
parta Antonína Věchta zaslouží 
uznání. Budeme je podporovat, 
zvýšíme rozpočet technických 
služeb na obnovu jejich tech-
niky, každý další rok chceme 
dle zpracovaného plánu dát 500 
000 Kč až milion. 

Péče o starší a postižené (4.) 
Občané svým hlasováním 
označili tuto službu za velice 
důležitou a my ji také nadále 
budeme podporovat. Město si 
ji nechá pod svojí kontrolou. 
Budeme nadále spolupracovat 
se sdruženími poskytujícími 
služby postiženým. Podporuj-
me přestavbu objektu bývalých 
jeslí na centrum pro postižené. 
Zároveň bude pokračovat 
realizace projektu Nová Paka 
- město bez bariér.
Domov důchodců (5.) – bude 
zcela nový. S jeho stavbou se 
začalo v letošním roce. Dokon-
čení se plánuje narok 2007. 
Kapacita objektu bude 65, tj. o 
24 míst víc než ve stávajícím 
zařízení.
Odpady (6.) – je třeba spolu 
s motivací ke třídění zrušit 
poplatek za odpady, město se 
musí o odpady postarat samo. 
Peníze na to máme, nemusíme 
od lidí vybírat 400 Kč. 
Voda, kanalizace, plyn (7.) 
– budeme postupně pokračo-
vat ve výstavbě kanalizace tam, 
kde není, opravíme staré řady. 
První na řadě je odkanalizování 
jižních Slovan, žádáme o dotaci 
od EU.
Základní školy (8.) – rekon-
strukce školy na sídlišti je ne-
vyhnutelná, z hlediska dotač-
ního úsilí jde o prioritu (vedle 
průmyslové zóny). Projekt je 
zpracován a žádosti o dotace 
jsou podány.

2. Položky, které neuspěly
Poslední je Zastupitelstvo měs-
ta – je to paradox, jak málo si 
nás, členů zastupitelstva, 
občané váží, ale je to realita. 
Volby do Zastupitelstva jsou 
tak asi příslovečnou volbou 
toho nejméně špatného. Stejně 
tak jako Václav Pačesný jsem 
se vzdal všech odměn za funk-
ci člena zastupitelstva ode dne 
1. září 2003 - tj. poté, co byly 

vyhlášeny výsledky ankety za 
rok 2003. 
Základní umělecká škola 
(předposlední) - jako elitní a 
výběrová instituce musí umět 
veřejnosti odůvodnit podporu 
z veřejných zdrojů. Nyní má 
nově k dispozici solidní pod-
mínky - rekonstruovanou budo-
vu staré radnice a je třeba, aby 
ji maximálně využila 
Městský úřad (třetí odzadu) 
– občané nedoporučují finanč-
ní podporu z vlastních zdrojů 
města. Úřad mít musíme, jeho 
popularita je však nízká. A roz-
hodně na to reagovat budeme. 
Prostor vidíme zejména v tlaku 
na zkvalitnění a zrychlení jeho 
služeb pro občany 
Jesle (4. odzadu) – nemáme a 
ani se s jejich znovuotevřením 
nepočítá. Ušetřené finanční 
prostředky po zrušení jeslí 
byly použity na ostatní školská 
zařízení, která jsou občany více 
podporovány.
Kino (5. od konce) – sloučení s 
MKS je nevyhnutné. Připravu-
je se projekt komplexní rekon-
strukce MKS na multifunkční 
zařízení, integrace by měla 
přinést zefektivnění a zlepšení 
služeb.

Zimní stadion (6.) - není ve-
řejností podporován. Městské 
peníze na něj budou důsledně 
kontrolovány. Investice pouze 
s vlastních zdrojů města nepři-
chází v úvahu. 
Achát a webové stránky 
města – ani jim příliš lidí hlas 
nedalo. Cena Achátu musí 
odpovídat nákladům. Webové 
stránky nedokázaly získat pří-
zeň občanů a zůstávají toliko 
úřední. Určitou naději na změ-
nu skýtá projekt předložený do 
EU “Novopacko – východní 
brána geoparku Český ráj”, 
jehož součástí je i turistický 
portál. Zhotovení by z 85 % 
platila EU.
Muzeum a klenotnice (8. 
odspodu) – je otázkou, zda je 
stávající expozice v souladu 
s moderními trendy. Muzeum 
nesmí promarnit šanci, která 
mu vznikla po zařazení okolí 
města do geoparku Český ráj, 
který je jako jediný v ČR v 
síti evropských a světových 
geoparků pod ochranou UNE-
SCA. Je třeba do podpory toho-
to muzea, které má regionální 
význam, zatáhnout kraj . 

K VOLBÁM 
Rudolf Cogan, člen Zastupitelstva města

A. Volby do poslanecké sněmovny 
Letošní volby do sněmovny narušují některá klišé o politickém a 
ústavním systému. Odhalila se také některá doposud neprobádaná 
zákoutí našeho ústavního systému.

Vláda musí být většinová
Tento stereotyp vychází z toho, že vláda potřebuje pro svoje 
vládnutí především přijímat zákony. Jde o takzvaný legislativní 
optimismus – tedy myšlenkový proud, že problémy ve společnosti 
se dají řešit přijímáním nových a nových zákonů. Podobný je 
organizační optimismus – problém řeším s novým úřadem. 
Podle mého názoru vláda znamená 60 až 80 % veřejné moci v Čes-
ké republice a je rozhodně důležitější mít většinu ve vládě než ve 
sněmovně. Vláda může i v rámci stávajících zákonů hodně změnit. 
Zásadní problém pro menšinovou vládu je jen rozpočet. 

Senát je zbytečný
Původní koncepce Senátu se doposavad zdá nevyužitou. Autoři 
ústavy totiž nepředpokládali, že tato komora bude složena z plně 
placených členů, kteří budou schůzovat stejně jako Poslanecká 
sněmovna. Ovšem již několikrát se Senát stal účinnou pojist-
kou. 
Význam Senátu se zvyšuje v situaci, kdy ani vláda ani opozice 
nemá 101 poslanců. Pro pochopení jeho možností v legislativ-
ním procesu se zdá nejvhodnější citace čl. 47 odstavec 1 až 3 
Ústavy: 
(1) Jestliže Senát návrh zákona zamítne, hlasuje o něm Poslanec-
ká sněmovna znovu. Návrh zákona je přijat, jestliže je schválen 
nadpoloviční většinou všech poslanců.

pokračování na další straně
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(2) Jestliže Senát návrh zákona vrátí Poslanecké sněmovně s 
pozměňovacími návrhy, hlasuje o něm Poslanecká sněmovna 
ve znění schváleném Senátem. Jejím usnesením je návrh zákona 
přijat.
(3) Jestliže Poslanecká sněmovna neschválí návrh zákona ve znění 
schváleném Senátem, hlasuje znovu o návrhu zákona ve znění, 
ve kterém byl postoupen Senátu. Návrh zákona je přijat, jestliže 
je schválen nadpoloviční většinou všech poslanců.
Senát tedy může požadovat, aby zákon přijatý ve sněmovně pro-
stou většinou schválilo nejméně 101 poslanců. Možná, že tato 
kontrolní funkce Senátu poněkud omezí soudobou hypertrofii 
tvorby právních předpisů, zejména co se jejich počtu týče. 
Prostřednictvím svých pozměňovacích návrhů může Senát předlo-
žit Poslanecké sněmovně návrh jakéhokoli zákona bez ohledu na 
to, o jaký se zákon jedná v základu. Hypoteticky může k zákonu 
o 1 paragrafu přidat kodex o 500 paragrafech. Ve sněmovně pak 
pro tento pozměňovací návrh stačí souhlas většiny přítomných. 

Přímá volba prezidenta nebo předsedy vlády?
Občané a některé politické strany volají po přímé volbě hlavy 
státu. Neuvědomují si však, že téměř všechna výkonná moc je, 
byť nepřímo, soustředěna v rukou předsedy vlády, na němž jsou 
závislí všichni ministři. Prezident republiky jmenuje a odvolává 
minstry jen se souhlasem předsedy vlády. Pokud přímá volba 
orgánu moci výkonné, tak jedině přímá volba předsedy vlády. 
Pravděpodobně by nebylo nutné konat zvláštní volby, jen by pro 
volby do sněmovny platilo navíc, že předsedou vlády se stává 
předseda vítězné strany. Vhodnější by bylo, aby pro celý stát 
byla jedna kandidátka, tedy aby celý stát byl jeden volební obvod. 

Kandidát na předsedu vlády by byl na této celostátní kandidátce 
úplně nahoře, tzn. číslo jedna. 
Pravděpodobně i potom by se vytvářely povolební koalice podle 
složení sněmovny, neboť předseda vlády by chtěl ve sněmovně 
uspět se svými návrhy zákonů a hlavně rozpočtem. Nebylo by 
to však nezbytné. Pokud by bylo dopředu známo, že předsedou 
vlády je předseda vítězné strany nebo vítězné koalice, vedlo by 
to i k tvorbě koalic ještě před volbami. Předsedou vlády by totiž 
byl i kandidát číslo jedna koalice. Koalice by se tak uzavíraly 
předem, což by bylo pro voliče transparentní, pravděpodobně by 
to vedlo k tvorbě dvou silných bloků. 
Přímá volba předsedy vlády by také redukovala tzv. koaliční 
vydírací potenciál malých stran. 
Vládu určuje Poslanecká sněmovna
Předsedu vlády jmenuje prezident. Není při tom nijak vázán 
výsledky voleb. Následně jsou ministři jmenováni prezidentem, 
ovšem již jen na návrh předsedy vlády. Vláda poté, co jsou i 
ministři jmenováni, předstupuje před Poslaneckou sněmovnu a 
žádá ji o vyslovení důvěry. Nezíská-li vláda důvěru, jmenuje 
(je povinen jmenovat) prezident předsedu vlády (nemusí to být 
nutně jiná osoba). 
Podle mého názoru by i z hlediska ustanovování předsedy vlády 
byla vhodnější přímá volba předsedy vlády.

Malé strany 
Panuje představa, že malé strany způsobují nemožnost vytvořit 
spolehlivou vládní většinu. V praxi se toho dosahuje prostřed-
nictvím volebního systému a nízkou finanční podporou toho také 
dosahují. 

Kraj Přidělený počet 
mandátů

Uzavírací
klauzule
přirozená

Uzavírací klauzule
zákonná

Hl. m. Praha 25  4,00 % 5 %
Středočeský 23 4,35 % 5 %
Jihočeský 13 7,69 % 5 %
Plzeňský 11 9,09 % 5 %
Karlovarský 5 20 % 5 %
Ústecký 14 7,14 % 5 %
Liberecký 8 12,5 % 5 %
Královéhradecký 11 9,09 % 5 %
Pardubický 10 10 % 5 %
Vysočina 10 10 % 5 %
Jihomoravský 23 4,35 % 5 %
Olomoucký 12 8,33 % 5 %
Zlínský 12 8,33 % 5 %
Moravskoslezský 23 4,35 % 5 %
Celkem 200 průměr 7,14 % 5 %

Tabulka 1 : Uzavírací klauzule přirozená a zákonná

Velkou finanční podporu mají jen parlamentní strany, malou 
podporu strany které získaly ve volbách do sněmovny alespoň 2 
% nebo mají členy zastupitelstev krajů. Státní podpora by podle 
mého názoru měla být závislá jen na rozhodnutí občanů ve vol-
bách, bez jakýchkoli prahů. Měla by tedy být přísně odvislá od 
počtu získaných hlasů. 
Podstatnějším nástrojem regulace malých stran je uzavírací 
klauzule 5 %. Podle mého názoru je nedůvodná. Ve sněmovně 
by měla mít právo zasedat každá strana, která získá alespoň jeden 
mandát, tedy 0,5 % hlasů. 
Ovšem pozor, v ČR tuto zákonnou uzavírací klauzuli zostřují 
malé volební obvody. V obvodu o 10 křeslech je třeba na jeden 

mandát získat 10 %! Takzvaná přirozená uzavírací klauzule činí 
pak 10 %. Při 200 poslancích v obvodu by činila 0,5 %. 
Zákonem je sice stanovena 5% uzavírací klauzule, ovšem v 
případě, že je přidělováno méně než 20 mandátů v obvodu, to 
znamená, že tzv. přirozená uzavírací klauzule je stejně přísnější 
a působí. 

pokračování na další straně



7

Tabulka 2: Procento hlasů a procento mandátů

Kraj
SZ
celkem 
hlasů

SZ
mandáty

SZ
mandáty v 
kraji

KDU
celkem 
hlasů

KDU
mandáty

KDU
mandátů
v kraji

Hl. m. Praha 9,19 % 2 8 % 4,84 % 1 6,5 %
Středočeský 6,00 % 1 4,35 % 4,87 % 1 4 %
Jihočeský 5,90 % 0 0 % 8,18 % 1 7,69 %
Plzeňský 5,91 % 0 0 % 5,65 % 0 0 %
Karlovarský 6,71 % 0 0 % 3,44 % 0 0 %
Ústecký 6,03 % 1 7,14 % 2,23 % 0 0 %
Liberecký 9,58 % 0 0 % 4,23 % 0 0 %
Královéhradecký 6,69 % 0 0 % 6,72 % 1 9,09 %
Pardubický 6,26 % 0 0 % 8,77 % 1 10 %
Vysočina 4,89 % 0 0 % 12,16 % 1 10 %
Jihomoravský 6,20 % 1 4,35 % 11,14 % 3 13,04 % 
Olomoucký 5,51 % 0 0 % 8,26 % 1 8,33 %
Zlínský 5,07 % 0 0 % 13,02 % 2 16,67 %
Moravskoslezský 4,34 % 1 4,35 % 7,18 % 1 4,35 %
Celkem 6,29 % 6 3 % 7,22 % 13 6,50 %

Tabulka 1 ukazuje, že zákonná uzavírací klauzule je přirozenou 
cestou snížena v 10 krajích, většina mandátů podléhá zostřující 
klauzuli přirozené.
Tento systém pak vede k nerovnoměrnosti přidělování mandátů 
menším stranám, to se manifestuje (viz tabulka 2) např. u Strany 
zelených (SZ). Zelení získaly 6,27 % hlasů, ale jen 3 % mandátů, 
a to ještě na přidělení mandátů nemají nárok strany, které celostát-
ně nedosáhly na 5 %. Zelení sice překonali zákonnou uzavírací 
klauzuli, na přirozenou jim však hlasy nestačily. 9,58 % hlasů 
nestačilo v Libereckém kraji na mandát!
Dle názoru autora by volební systém měl dát k rozhodnutí obča-
nům (voličům), zda podpoří malé nebo velké strany. Vzpomeň-
me Národní frontu a předtím Národní souručenství, to byly také 
účelové konglomeráty politických stran. 

Vládne vedení stran
Menšinová vláda je vždy velkou příležitostí pro parlament. 
Samozřejmě vládní strana (strany) je v obtížné pozici, musí 
vyjednávat. Otázkou je, zda je to efektivní, ale to do tohoto 
příspěvku nepatří. 
Nyní o každém návrhu a zákonu rozhodne prakticky každý hlas. 
V období 2002 – 2006 při poměru 101 vládních poslanců ku 99 
opozičním mohl jeden vládní poslanec chybět. A teprve chyběli-li 
tři poslanci, tedy poměr 98 ku 99, mohla prosadit něco i opozice. 
Nepřítomnost jednoho poslance teď však znamená 99 ku 100, a 
tedy možnost opozice ledacos prosadit. 
Určitě se teď sníží laickou veřejností kritizovaná neúčast ve 
schůzích sněmovny.

B. Volby do Zastupitelstva města 
Letos na podzim se budou konat volby do zastupitelstev obcí, 
tedy i v Nové Pace. Volí se členové zastupitelstva. Starosta je 
volen jen nepřímo a to zvolenými členy zastupitelstva z jejich řad. 
V Nové Pace se už tradičně volí 21 členů zastupitelstva. Autor 
článku by nebyl ani proti zvýšení počtu až na zákonné maximum 
25 (minimum je 11). 
Silnou variantou je snížení (i když ne nevyhnutně), ovšem s tím, 
že by byla zrušena Rada města a o všech věcech by veřejně roz-
hodovalo Zastupitelstvo. Tento návrh samozřejmě nelze vnímat 
jako nepřímou kritiku práce dnešní Rady města – ta pracuje velmi 
dobře a adekvátně řeší vzniklé problémy. 
Zastupitelstvo by pak muselo zasedat každých 14 dnů, což v 

zemích se silnou samosprávou není nic mimořádného. Vzorem 
nám mohou být švýcarská města a kantony, tam jsou tradicí 
velká zastupitelstva o desítkách členů a malé vlády o 5 členech 
(federální má 7). Ovšem ona velká zastupitelstva jednají jednou 
týdně a celý den. To pak má smysl.
I pro volby do zastupitelstev je stanovena 5% uzavírací klauzule. 
V Nové Pace naštěstí tato klauzule skoro nepůsobí, neboť při 21 
křeslech je přirozená uzavírací klauzule 1 ku 21, tedy 4,76. Při-
rozená uzavírací klauzule je tedy 4,76 % a umělá pětiprocentní 
má jen malý vliv. Umělá uzavírací klauzule působí ve městech s 
více než 20 členy zastupitelstva.
Volební obvody lze zřídit, ale v takto malém městě by to byla ještě 
větší nepříjemnost pro malé strany než ve volbách do sněmovny. 
Dobře, že o volebních obvodech nikdo neuvažuje. Malé strany 
by to dokonale vytěsnilo.
Do zastupitelstva mohou kandidovat politické strany a sdružení 
nezávislých kandidátů nebo jejich kombinace. Kandidatura nezá-
vislého kandidáta v Nové Pace při daném systému nemá šanci. 
Kandidátka je naštěstí volná, a tak volič může kroužkovat (dávat 
preferenční hlasy) kandidáty i mimo jím zvolenou stranu. Měl 
by si však uvědomit, že kroužkem dává primárně hlas straně, a 
teprve je-li strana úspěšná, celkově zhodnotí nejlepší její kandidáti 
kroužky postupem vzhůru po kandidátní listině.
Obecně lze volby do zastupitelstva hodnotit jako méně deformo-
vané. Přínosem by byla přímá volba starosty (tak, jak je tomu v 
Sasku a na Slovensku). Ale proti nim, stejně jako proti přímé 
volbě hlavy výkonné moci (což ovšem není prezident republiky), 
brojí politický establishment.
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Dotace
Dotační politika je jedním z 
pilířů rozvoje města. Bez pro-
středků, které jsou každoročně 
získány z dotačních titulů, by 
byly investice ve městě třetino-
vé. Zrekapitulujme si, co jsme 
od roku 2003 udělali. 
Rok 2003:
• V březnu vytvořena pracov-

ní pozice “dotační pracov-
ník”.

• V červnu schválena směrni-
ce o dotačním fondu.

• V říjnu vytvořeny formuláře 
pro žádosti o podporu z do-
tačního fondu.

• V listopadu schváleny 
formální náležitosti pro 
poskytování podpor.

• V prosinci vyčleněny pro-
středky pro dotační fond v 
rozpočtu na rok 2004.

• V prosinci poskytnuta 
první podpora z dotačního 
fondu. 

Podrobněji:
První rok po komunálních 
volbách byl ve znamení vy-
tvoření sytému zaměřeného 
na vyhledávání, získávání a 
administraci dotací městem. 
Dále také o nástroje pobídky a 
podpory získávání dotací pro 
neziskové organizace. 
Nově zavedený “dotační pra-
covník” má v popisu práce 
vyhledávání dotací krajských, 
státních i evropských, pora-
denský servis pro neziskové 
organizace a především admi-
nistraci žádostí o dotace.
Dotační fond finančně podpo-
ruje získávání dotací, Jeho pří-
jmem je každoročně nejméně 
3% z rozpočtovaných příjmů 
roku. Fond vydává prostředky 
pouze na investice kryté ale-
spoň z 50% dotací a dále na 
projektování, které žádostem 
o dotace předchází. 
Těmito dvěma kroky jsme vy-
tvořili pobídkový systém, který 
motivuje městské i neziskové 
organizace k získávání dota-
cí. Nejen, že jim tímto město 
poskytuje nutné prostředky 
na spoluúčast k dotaci (bez 
kterých by na dotaci nedosáh-
ly), ale poskytne i prostředky 
na projektovou činnost a za 
pomoci dotačního pracovníka 
vyhledává nejvhodnější do-
tační tituly a kompletuje jejich 
žádosti o dotace.
Rok 2004:
• Dotační fond začal posky-

tovat příspěvky k dot-

acím (Podrobná tabulka 
přidělených příspěvků, 
vlastních zdrojů žadatelů 
a získaných prostředků z 
dotací je níže) 

• V dubnu byla zahájena 
práce na rozvojovém plánu 
mikroregionu Novopacko

Rok 2005:
• Objem prostředků poskyt-

nutých dotačním fondem 
překročil 10 mil. Kč. 

• V říjnu byl schválen roz-
vojový plán mikroregionu 
Novopacko.

Podrobněji:
Krokem, který se získáváním 
dotací bezprostředně souvisí, 
bylo zpracování rozvojového 
plánu. Vytvoření plánu mělo 
několik důvodů. Pro město to je 
dlouhodobá a ucelená koncep-
ce rozvoje, na které se shodli 
odborníci orgánů státní správy 
a samosprávy, zástupci nezis-
kových organizací, odborná i 
laická veřejnost a politické re-
prezentace. Obsahuje všechna 
problémová témata mikroregi-
onu, která jsou rozepsána až do 
podoby jednotlivých investic v 
jednotlivých letech s výhledem 
do roku 2020.
Pro čerpání dotací je důležitý 
i druhý význam rozvojového 
plánu. Je to nezbytná podmín-
ka (a zároveň silný argument 
v našich rukou) pro získávání 
evropských, státních i kraj-
ských dotací.
Rok 2006:
• Objem prostředků poskyt-

nutých dotačním fondem 
dosáhne letos téměř 15 mil. 
Kč 

• V úvodu roku byly zahájeny 
práce na akci europrojekty.

Podrobněji:
Akce europrojekty je kom-
pletní přípravou vybraných 
investičních záměrů s cílem 
požádat na ně v roce 2007 
o dotace z fondů EU. Před-
kladateli návrhů na projekty 
jsou mimo město neziskové 
právnické osoby Novopacka. 
Z navržených jsme vybrali 
průchodné projekty a sestavili 
týmy odborníků, kteří na jejich 
přípravě budou dále pracovat. 
Město uhradí náklady spojené 
s vytvořením projektové doku-
mentace, poskytne poradenství 
a pomůže navrhovatelům vy-
pracovat žádosti o dotace.

Rok 2007 a další výhled:
• V roce 2007 a 2008 chceme 

uskutečnit investiční 

záměry, které budou 
úspěšné v rámci akce euro-
projekty.

• Chceme pokračovat v 
obecné dotační politice tak, 
jak byla nastavena v roce 
2003. 

• Vyhlásíme i další kolo akce 
europrojekty. 

• U neúspěšných žádostí 
z minulých let budeme 
opakovaně podávat žádosti 
o dotace.

• Aktivita v dotační politice 
budou vycházet z přijatého 
rozvojového plánu Novo-
packa.

Závěr:
O úspěšnosti nastoupené cesty 
vypovídají čísla. Od roku 2004, 

kdy byl dotační fond spuštěn, se 
nám k 44 mil. Kč našich zdrojů 
(36,7 dotační fond + 7,3 vlastní 
zdroje žadatelů) podařilo získat 
138,5 mil. Kč z dotací. Tj. ke 
každému investovanému 1 mil. 
Kč město získalo cca 3,15 mil. 
Kč z dotací. (viz tabulka)
Samozřejmě, že to nejsou 
všechny investice města v 
uplynulých letech. Mimo do-
tační fond získalo město na in-
vestičních dotacích dalších cca 
41 mil. Kč. Čistě z vlastních 
zdrojů pak město v rozpočtech 
2003 až 2006 vydalo na inves-
tice dalších cca 83 mil. Kč. 

Za výbor pro rozvoj, 
Zdeněk Hrnčíř

(na další straně tabulka)

SLUŽBY : KOMPLETNÍ ÚPRAVA VŠECH PLEMEN
STŘÍHÁNÍ, TRIMOVÁNÍ
KOUPANÍ, FÉNOVÁNÍ
ROZČESÁVÁNÍ
STŘÍHÁNÍ DRÁPKŮ
OŠETŘENÍ ANÁLNÍCH ŽLÁZEK
DEPILACE UŠÍ 

KONTAKT : HANA SUCHARDOVÁ
 BULHARSKÁ 944 
 NOVÁ PAKA
 TEL.: 493 72 41 34 - MOBIL: 776 77 1234
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Dotační fond 2004 – 2006 
(v tisících Kč)

Název akce
dotační 

fond
vlastní 
zdroje dotace celkem

2004     

Klášter - oprava 300 2300 2600
2. Mateřská školka - přestavba 3000 1000 11919 15919
Vstupní byty 300 1143 1750 3193

Araukarit - sanace 200 200 400
Pečovatelská služba - termonosiče 70 3 142 215

Regenerace sídliště - projekt 180  180

Odbahnění Bahňáku - projekt 72  72

Domov důchodců - projekt 190  190
Celkem 2004 4312 2146 16311 22769

2005    

Klášter - oprava 297 1600 1897
Zimní stadion - dostavba šaten 3600 285 5000 8885
Regenerace sídliště - 1.etapa 2000 2300 5000 9300

Mariánský sloup - restaurace 200 200 400

Hasičská stříkačka – generální oprava 377 1130 1507

ZŠ Husitská – projekt Učíme se lépe 42 97 139
MKS - rekonstrukce 1000 737 3600 5337
Internet na Novopacku 385 312  697
Domov důchodců - výstavba* 2000 1365  3365

Domov důchodců - automobil 75 150 225
Hřiště Vrchovina 30 20 100 150

Fotbalový stadion - projekt 450  450

Bývalé jesle - projekt 400  400
Celkem 2005 10856 5019 16877 32752

2006    

Domov důchodců - výstavba* 7000 42000 49000

Internet na Novopacku  1850 1850
Letní stadion - ovál 4500 138 4700 9338
Letní stadion - překážky 59 10 157 226

Bývalé jesle - přestavba dvora 200 850 1050

Klášter - obnova 500 1800 2300

Europrojekty 2000  2000

Bývalé jesle - projekt dokončení 260  260
Celkem 2006 14519 148 51357 66024
     
Celkem 2004 - 2006 29687 7313 84545 121545

2007    
Domov důchodců - výstavba* 7000  54000 61000
     
Celkem od 2004 36687 7313 138545 182545

* dotace bude čerpána i v roce 2007

Flek, lepší, ještě lepší, se 
čtyřkou, nic nemám, durch, 
betl - tento mariášový slang 
byl slyšet poslední květnovou 
neděli v restauraci Na Růžku 
na novopackém sídlišti. Dva-
cet hráčů mariáše a si zde 
“vylepšilo” dopoledne účastí 
na prvém ročníku mariášové 
čtyřky. Pravidla byla zajímavá 
- trumfy stále červené, volba 
z osmi, durch s chytrým a 
vykládaný a ”kecaný” betl. V 
8.30 hod. zasedlo 20 účastní-
ků k pěti stolům, aby zahájilo 
prvé ze čtyř padesátiminuto-
vých kol. Po každém kole a 
desetiminutové přestávce si 
hráči přesedli dle vylosování 
k dalšímu stolu. To se opako-
valo čtyřikrát. Pro každé kolo 
měl hráč k dispozici vždy 30 
Kč. Zbylé finanční obnosy u 
jednotlivých hráčů po skon-
cení kola a obodované pořadí 
u stolu dle množství peněz 
byly zapsány. Z konečného 
součtu pořadí po každém kole 
a celkové finanční bilance byl 
určen vítěz turnaje. V tomto 
prvém turnaji v restauraci Na 
Růžku se jim stal Radek Šil-
hán se třemi prvními a jedním 
třetím místem. Druhý byl Ja-
roslav Brádle a třetí Bohuslav 
Kočí. Ti, podobně jako i další 
účastnící si domů odnesli hod-
notné ceny, mezi nimi i sadu 
nožů a radiopřijímač. 
Všichni účastníci byli velice 
spokojeni s organizací dopo-
lední soutěže, kterou obětavě 
zorganizoval a mariášová pra-
vidla pro tento turnaj upravil 
pan Miloš Chuchlík. ”Počkej-
te, příště si to ukážeme”, byly 
slyšet při odchodu hlasy těch, 
kteří nebyli mezi nejlepšími. 
A příště, dle šéfa restaurace, 
bude pravděpodobne již za tři 
měsíce. 

(po)

Dvacet mariášníků 
soutěžilo 

o nejlepšího 
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Kontrolovaná organizace: Městské kulturní středisko

Sídlo: F. F. Procházky 101, 509 01 Nová Paka

IČ: 71235876

Statutární orgán: Pařízek Martin – ředitel MKS 

Kontrola byla provedena: na základě usnesení Rady města číslo 
1e/9/06/RM z jejího 9. zasedání, konaného dne 12.4.2006 

Kontrolující:  Podlipná Květuše ing., 
  vedoucí finančního odboru
  Plecháčová Jaroslava, 
  vedoucí odboru školství a kultury

Přizvané osoby:  Medlík Miroslav, 
  člen kontrolního výboru Města Nová Paka

Kontrola byla provedena ve dnech: 2. 5. 2006 až 12. 5. 2006

I. Předmět kontroly

Předmětem kontroly byly údaje o hospodaření MKS za období 
od 1.1.2006 do dne konání kontroly, tj. leden až duben 2006, 
včetně porovnání vybraných skutečností se stejným časovým 
úsekem v roce 2005.

a) finanční příspěvek pro MKS z rozpočtu Města Nová Paka 
– na rok 2006 byl zastupitelstvem města schválen finanční 
příspěvek na provoz 1 100 000,00 Kč 

Zjištění: 
-  neúměrně vysoké čerpání finančního příspěvku - do dne sepsání 

této zprávy vyčerpáno celkem 750 tis.Kč, tj. 68 % z celkové 
částky, v porovnání s rokem 2005 bylo za stejné časové období 
vyčerpáno 460 tis. Kč

b) kulturní pořady v MKS – ekonomická stránka, návštěvnost 
– prověřena ekonomická stránka akcí pořádaných MKS za 
období leden až duben 2006 včetně návštěvnosti jednotlivých 
akcí, skutečnost porovnána se stejným časovým úsekem v 
roce 2005
ad b -1) Za období leden až duben 2006 uspořádáno celkem 30 
kulturních akcí, celkové finanční náklady na uvedené akce činily 
390 809 Kč, příjem z těchto představení byl 239 046 Kč. Finanční 
ztráta činí 151 736 Kč. MKS celkem navštívilo 1 522 občanů, 
průměrná návštěvnost na představení byla 56 osob.
ad b 2) Za období leden až duben 2005 uspořádáno celkem 26 
kulturních akcí, celkové finanční náklady na uvedené akce činily 
479 628 Kč, příjem z těchto představení byl 448 211 Kč. Finanční 
ztráta činila 31 417 Kč. MKS celkem navštívilo 3 371 občanů, 
průměrná návštěvnost na představení byla 130 osob.

Zjištění: 
při srovnatelném počtu představení (26 v r. 2005 a 30 v r. 
2006) 

-  MKS zaznamenalo pětkrát větší ztrátu než v předchozím roce 
( v r. 2005 – 31 tis. Kč, v r. 2006 – 152 tis. Kč)

-  návštěvnost MKS klesla na 45% předchozího roku (z 3 371 
osob v r. 2005 na 1522 osob v r. 2006 ) 

c) smlouvy na kulturní pořady – dle programu MKS prově-
řeno uzavírání smluv na jednotlivé kulturní pořady 

Zjištění: 
-  z celkem 30 kulturních akcí nebyla sepsána smlouva na kulturní 

představení 7x vůbec (27. 1. Portugálie, 3. 3. Oldies disko, 18. 
3. Disco junior, 1. 4. Oldies disko, 21. 4. Krylofonie, 28. 4. 
Rolling Stones revival a 29. 4. Junior disko )

-  1x neplatná smlouva– na představení 5. 2. Dětský maškarní 
karneval s rádiem OK, smlouva s agenturou Disko-info-centrum 
nebyla ze strany MKS vůbec potvrzena

-  6x smlouvy uzavřeny na “hlavičkovém” papíře MKS (10. 2. 
Freaky circus, 17. 2. E.S.B.Quintet M.Sedláčka, 18. 2. Tele-
novela II, 10. 3. Telenovela III, 24. 3. Novopacké kapely live, 
7. 4. Vystoupení projektu Djš, 15. 4. Jak jsem potkal smrt)

d) honoráře za představní /faktury/ výdajové pokladní do-
klady – prověřeno vyplácení honorářů za jednotlivá před-
stavení

Zjištění: 
-  více jak polovina honorářů za kulturní pořady je vyplácena 

bezprostředně po konci představení z pokladny MKS (např. 
pokladní doklady č. 18, 44, 68, 91, 92, 104, 111, 120, 126, 127, 
140…), nikoliv bezhotovostním převodem na základě faktury. 
Pokladna MKS ovšem slouží pouze pro drobná vydání a nelze 
z ní vyplácet v hotovosti honoráře ve výši např. 20. 1. 18 tis. 
Kč, 13. 2. 8 tis. Kč, 6. 3. 11 tis. Kč, 10. 4. 23 tis.Kč…

e) pokladna MKS – v rámci kontroly provedena dne 11.5.2006 
fyzická inventarizace pokladny MKS, hotovost na pokladně 
6 836,50 Kč…..rozdíly nebyly zjištěny

f) faktury – namátkově prověřeny odběratelské faktury – fak-
tura č. 26 na Kč 1 489,90= DVD mechanika, faktura č. 61 na 
Kč 2 737,00=spací pytle 6 ks, faktura č. 102 na Kč 3 570,00=6 
ks stoly, faktura č. 104 na Kč 3 441,50=kabely a maskovací 
síť. Uvedené zboží zakoupené MKS bylo v rámci kontroly 
ověřeno na místě fyzicky 

Zjištění: 
-  6 ks spacích pytlů nebylo v době kontroly možné fyzicky ověřit, 

dle sdělení ředitele MKS p. Pařízka z toho důvodu, že byly 
zapůjčeny Domu dětí a mládeže. Konzultací s ředitelkou DDM 
bylo ovšem zjištěno, že naopak p. Pařízek si pro MKS půjčil 
v DDM spací pytle, které “ztratil” a uvedených 6 ks spacích 
pytlů tímto způsobem DDM vrátil

g) cestovní příkazy – prověřeny cestovní příkazy za období 
leden až duben 2006, konkrétně doklady č.14 na Kč 1 330,00, 
doklad č. 49 na Kč 2 373,00, doklad č. 75 na Kč 2 538,00, 

Vzhledem k různým dezinformacím, které jsou uváděny ohledně odvolání ředitele MKS, dovoluji si za Radu 
města zveřejnit zprávu o provedené kontrole, která k odvolání ředitele vedla.

Zdeněk Ouzký, místostarosta

Zpráva 
o výsledcích veřejnoprávní kontroly příspěvkové organizace 

Města Nová Paka
“Městského kulturního střediska”

za období od 1.1.2006 do 29.4.2006
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doklad č. 110 na Kč 3 612,00, doklad č. 156 na Kč 3 085,50, 
celková výše vyplaceného cestovného pak porovnána se stej-
ným časovým obdobím roku 2005

Zjištění: 
-  neúměrně vysoké cestovné. Celková částka za období leden až 

duben 2006 činí 12 939,00 Kč. Cestovné vyplacené za stejné 
časové období, tj. leden až duben 2005 činilo pouze 4 491,00 
Kč

-  naprosto neekonomické samostatné cesty do Makra Hradec 
Králové, kde je zakoupeno zboží v hodnotě cca 2 500,00 Kč pro 
bar a následně vyúčtováno cestovné 622,00 Kč/jedna jízda

-  cestovní příkazy byly vystavené na dny 4. 2. a 6. 3. na samo-
statné cesty do Makra Hradec Králové, ale nákupní doklady 
z Makra jsou z jiných dnů, které se navíc shodují s dalšími 
služebními cestami ředitele MKS do Prahy, kde je možné 
rovněž Makro navštívit

-  cestovní příkaz byl vystaven na samostatnou cestu do Makra 
Hradec Králové na den 11. 3., ale v účetnictví není žádný doklad 
o nákupu v Makru z tohoto dne

-  cestovní příkazy (doklady potřebné k vyúčtování pracovní 
cesty) nejsou předkládány do 10 pracovních dnů po skončení 
cesty – dle § 21, odst.3 a 4 Zákona o cestovních náhradách

h) pokladna MKS – bar – v rámci kontroly provedena fy-
zická inventarizace pokladny baru, hotovost na pokladně 
822,00 Kč 

Zjištění: 
-  nelze zjistit, zda zjištěná hotovost na pokladně odpovídá 

skutečnosti, z poklady je bez jakýchkoliv dokladů vyplácen 
obsluhující personál

-  nelze zjistit, kolik Kč a za kolik hodin bylo obsluze vypla-
ceno

-  neexistuje žádná smlouva/dohoda s obsluhujícím personálem

ch) MKS – bar – prověřeno hospodaření baru MKS (doplň-
ková činnost) za období leden až duben 2006. Za toto období 
bylo do baru nakoupeno zboží v celkové částce 25 592,00 Kč, 
v prodejní ceně 50 271,00 Kč (dle ceníku MKS). Na tržbách 
z baru do pokladny MKS odvedeno celkem 25 788,00 Kč, 
zůstatek pokladny při fyzické inventarizaci dne 11. 5. 2006 
= = 822,0 Kč. Hodnota zboží na baru v den kontroly – 11. 5. 
2006 měla být v prodejních cenách 23 661,00 Kč.

Zjištění: 
-  nákup potravin do baru byl v Makru uskutečněn na jiné 

odběratele než je MKS 
 (1x Kalvoda Zdeněk,Vojice, 2x Kňourek Václav, N. Paka) 

nelze zahrnout do účetnictví MKS
-  do baru jsou nakupovány i rychle se kazící potraviny (ne trvan-

livé ) např. sýr Eidam, uzenina, kečup, toustový chléb……..plus 
stolní gril……v rozporu s hygienickými předpisy

-  bar podle účetních dokladů nevykazuje žádný zisk….za ob-
dobí od ledna do dubna 2006 činí pouhých 1 018,00 Kč (bez 
započtených nákladů na cestovné – viz.výše, 622,00 Kč/jedna 
cesta)

-  fyzickou inventurou absolutně nelze zjistit hodnotu zboží na 
baru (měla by být 23 611,00 Kč ), na baru fyzicky chybí zboží, 
které bylo pro bar zakoupeno a nebylo prodáno – dle sdělení 
ředitele MKS p. Pařízka bylo “něco půjčeno” do Rokového 
klubu, na což ovšem neexistuje žádný doklad – nelze zjistit, 
kdy a jaké zboží vlastně bylo “půjčeno”, ani sám ředitel MKS 
nedovedl v době kontroly říct, co vlastně “půjčil”

-  na baru bylo v den kontroly naopak fyzicky zjištěno zboží, 
které dle účetnictví baru vůbec koupeno nebylo, např. 
láhev 1l rum, láhev l rum, láhev  l slivovice, láhev ¾ l Jelcin 
jablko…dále se dle účetnictví měly na baru nalézat pouze dva 
50 litrové a jeden 30 litrový sud piva, v den kontroly ovšem 

navíc zjištěny další dva 50 litrové a dva 30 litrové sudy piva

i) MKS – ostatní – v rámci kontroly prověřeny další skuteč-
nosti z hospodaření MKS 

Zjištění: 
-  MKS funguje jako příležitostná noclehárna 
-  bar MKS funguje jako noční podnik non-stop
-  do dne sepsání této zprávy nebyla ze strany MKS vypovězena 

stávající smlouva na zpracování účetnictví dle nařízení RM 
č.2/9/06/RM ze dne 12.4.2006 

II. Závěr

Tato zpráva obsahuje nedostatky zjištěné v rámci kontroly hos-
podaření MKS provedené na základě usnesení Rady města číslo 
1e/9/06/RM z jejího 9. zasedání.
Tato zpráva byla vyhotovena ve dvou výtiscích, jeden byl předán 
kontrolovanému subjektu – MKS Nová Paka, druhý zadavateli 
kontroly – Radě města.

Datum vyhotovení: 16. 5. 2006

Foto Jiří Čejka

TRIGA-MF, spol. s.r.o., Rváčovská 1350, 512 51  Lomnice n./P.
Pro rozšiřující se výrobu v současné době obsazujeme 

následující pozice

Svářeči 
pět pracovníků, požadujeme svářeče se zkouškami na CO2 

na třísměnný provoz, nutná praxe v oboru

Samostatný vývojový konstruktér
dobrá znalost práce v MS Office, Solid Works, praxe výhodou, 

možno i absolvent
Úspěšným kandidátům nabízíme zajímavou a zodpovědnou práci u 

rychle se rozvíjející firmy,odpovídající finanční ohodnocení, sociální 
výhody, příjemné pracovní prostředí, možnost dalšího vzdělávání. 

Bližší informace podá personální úsek – Šárka Hlavová, 
telefon 481653818, e-mail:shlavova@triga.cz
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Závěr regenerace sídliště - I. etapa
Kolaudací koncem měsíce června byla završena dvouletá pří-
prava a stavební naplnění I. etapy regenerace sídliště Studénka. 
Na základě požadavků ze zpracované ankety byla první etapa 
rozčleněna do tří částí.

A. Dětská hřiště sestavila firma Tomovy parky s.r.o. a 
jsou určena dětem do 12 a 15 let. Již několik měsíců jsou hojně 
využívána ke spokojenosti naší i rodičů. Jen bych si přál, aby 
maminky také dbaly na dodržování provozního řádu a nebály se 
napomenout děcka, která jej nerespektují. Pomozte nám udržovat 
tato hřiště ve vysoké kvalitě i nadále.

B. Sportovní hřiště – Projekt firmy LINHART spol. s r.o. 
řešil obnovu dvou stávajících hřišť a vybudování nového víceúče-
lového hřiště u domu F. Na všech hřištích je nový polyuretanový, 
vodopropustný sportovní povrch červené a zelené barvy. Tato 
hřiště postavila firma J.I.H. Praha.

C. Víceúčelové sportovní hřiště pro basketbal, streetbal, 
volejbal, nohejbal a hokejbal o rozměru 25 x 15 m mezi domy 
č. 125 a 126 podél ulice Na Cihlářce bylo dobudováno v závěru 
loňského roku, a je již mládeží využíváno.
Fotbal je povolen pouze s footsebalovým (halovým) míčem.
Další víceúčelové sportovní hřiště bylo obnoveno mezi domy 
“F” a “G” na západní straně sídliště. Toto hřiště o rozměrech 
33 x 15 m se zeleným povrchem bude sloužit tenisu, volejbalu 
a nohejbalu.
Nová víceúčelová sportovní plocha s umělým osvětlením a kurty 
pro boccii vznikla na území využívaném jako parkoviště vedle 
domu “F” a Achátové ulici. Rozměr 44 x 23 m bude sloužit těmto 
sportům: malá kopaná, házená, basketbal, hokejbal a boccia. Čtyři 
kurty pro boccii budou užívány i tělesně postiženými občany měs-
ta a členy občanského sdružení Život bez bariér, které s městem 
spolupracuje při projektu bezbariérovosti města.
Železný plot s plastovým povrchem je určen pouze pro zachytá-
vání míčů a je zakázáno ho používat jako součást hry.
V tomto prostoru bylo mnoho volného místa, které bylo vyplněno 
dalším hřištěm s lanovou sestavou “JUPITER” a lezeckou stěnou 
2,7 m vysokou a 8,5 m širokou. 

Je třeba vědět, že na všech hřištích jsou jasně dané provozní 
řády schválené městskou radou a na jejich respektování bude s 
pověřením rady města dohlížet několik správců, které je nutno re-
spektovat. Budou vyžadovat pořádek a evidovat žádosti o využití 
možnosti skupin lidí si na těchto hřištích zasportovat.
Na sportovních hřištích je zakázáno užití kopaček se špunty a 
obuv mající černou podrážku. Černá podrážka zanechává na 
povrchu stopy.
Pro pohyb na sportovním polyuretanovém povrchu je třeba použít 
běžnou sportovní obuv, nejlépe s bílou podrážkou! Je zakázáno 
použití kolečkových bruslí, skateboardů a kol (bicyklů). 

D. Vybavení sídliště prvky drobné architektury – tato úpra-
va zahrnuje dovybavení vzniklých prostor na sídlišti o grilovací 
místa, šachy, kuželky, petangue a stolní tenis. Zároveň posiluje 
vybavení sídliště o nový městský mobiliář – lavičky, odpadkové 
koše, vybudování odpočinkového sezení pro seniory atd., které 
budeme postupně dobudovávat.
Vedle garáží počítáme s přístavbou další “garáže” jako skladu 
pro potřebu údržby sportovních ploch a zeleně. Součástí bude i 
instalace WC pro uživatele dětských hřišť a sportovišť.

Město ze svých prostředků vybuduje vedle nových sportovišť 
chodník s veřejným osvětlením a rošty na čištění obuvi před 
vstupem na tato sportoviště. 

 Fr. Škvařil, místostarosta 

FOTOSLOUPEK
Hřiště na sídlišti 
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KRÁSY NAŠEHO MĚSTA KRÁSY NAŠEHO MĚSTA 

Prostřednictvím fotografa Jiřího Čejky bychom chtěli ukázat Novou Paku z různých pohledů. 

 l.l. Provozní doba hřiště je stanovena na dobu od 8.00 hodin do 20.00 hodin, v době letních prázdnin  Provozní doba hřiště je stanovena na dobu od 8.00 hodin do 20.00 hodin, v době letních prázdnin  
od 8.00 do 21.00 hodin.od 8.00 do 21.00 hodin.

 2.2. Zákaz vstupu na hřiště po provozní době.Zákaz vstupu na hřiště po provozní době.
 3. 3.  Sportovní hřiště slouží pro tyto sporty: Sportovní hřiště slouží pro tyto sporty: 
    hřiště 1: malá kopaná, házená, basketbal, hokejbal, boccia hřiště 2: tenis, volejbal, nohejbal hřiště hřiště 1: malá kopaná, házená, basketbal, hokejbal, boccia hřiště 2: tenis, volejbal, nohejbal hřiště 

3: basketbal, streetbal, volejbal, nohejbal, hokejbal. 3: basketbal, streetbal, volejbal, nohejbal, hokejbal. 
 4. 4.  Je třeba použít běžnou sportovní obuv, nejlépe s bílou podrážkou.Je třeba použít běžnou sportovní obuv, nejlépe s bílou podrážkou.
 5. 5.  Zákaz používání kolečkových bruslí, skateboardů, bicyklů.Zákaz používání kolečkových bruslí, skateboardů, bicyklů.
 6. 6.  Přísný zákaz vstupu na hřiště a do blízkosti hřiště psů, koček a dalších zvířat, která by mohla Přísný zákaz vstupu na hřiště a do blízkosti hřiště psů, koček a dalších zvířat, která by mohla 

znečistit plochu hřiště exkrementy.znečistit plochu hřiště exkrementy.
 7. 7.  Zákaz poškozování a znečišťování prostor, zařízení a vybavení hřiště.Zákaz poškozování a znečišťování prostor, zařízení a vybavení hřiště.
 8. 8.  Zákaz kouření, konzumace alkoholu a omamných látek v prostoru hřiště.Zákaz kouření, konzumace alkoholu a omamných látek v prostoru hřiště.
 9. 9.  Provozovatelem dětského hřiště je Město Nová Paka. Provozovatelem dětského hřiště je Město Nová Paka. 
 10. 10.  Za dětské hřiště odpovídají Technické služby Nová Paka, telefon: 493 723 638 nebo 493 723 536, Za dětské hřiště odpovídají Technické služby Nová Paka, telefon: 493 723 638 nebo 493 723 536, 

e-mail: tsnp@c-mail.cz. Na tyto kontakty hlaste případné závady a poškození zařízení hřiště.e-mail: tsnp@c-mail.cz. Na tyto kontakty hlaste případné závady a poškození zařízení hřiště.
 11. 11.  V případě vážnějšího poranění volejte zdravotnickou záchrannou službu číslo 155, v případě V případě vážnějšího poranění volejte zdravotnickou záchrannou službu číslo 155, v případě 

požáru hasiče číslo 150.požáru hasiče číslo 150.
 12. 12.  V případě zjištění porušování provozního řádu nebo poškozování zařízení hřiště volejte Měst-V případě zjištění porušování provozního řádu nebo poškozování zařízení hřiště volejte Měst-

skou policii v Nové Pace, telefon mobil 607 512 180 nebo pouze z pevné linky číslo 156 . skou policii v Nové Pace, telefon mobil 607 512 180 nebo pouze z pevné linky číslo 156 . 
V případě zjištění poškozování nebo úmyslného ničení zařízení hřiště volejte Policii ČR, V případě zjištění poškozování nebo úmyslného ničení zařízení hřiště volejte Policii ČR, 
       telefon 158.       telefon 158.

Provozní řád byl schválen Radou města dne 21.června 2006.Provozní řád byl schválen Radou města dne 21.června 2006.

 František Škvařil, místostarosta Města Nová Paka František Škvařil, místostarosta Města Nová Paka

Provozní řád sportovních hřišť

Budova packé radnice v minulosti a dnes

RÁDIO 
METUJE

107,3

Nabízíme k pronájmu 

skladové prostory ve Staré Pace.
Jedná se o 600 m2 (cena 250,-Kč -m2)

Kontakt na tel.: 721 279 479
nebo osobně: 

p. Sucharda, Revoluční 263, Stará Paka
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Od 1. 5. 2006 byl spuštěn Novopacký internet. Prvotním zadá-
ním bylo propojit vysokorychlostním internetem (min. 256kbps) 
všechna veřejně přístupná místa, organizace města včetně všech 
školských zařízení a obce Vidochov a Ubislavice. Hlavními veřej-
ně přístupnými místy je samozřejmě knihovna a její pobočka na 
sídlišti. Dalšími veřejnýmí místy jsou v Domově dětí a mládeže, 
sídlo sdružení Život bez bariér v ulici Na Vyšehradě a v osadách 
Kumburský Újezd, Studenka, Valdov, Rádkyně, Štikov, Vrcho-
vina, kde je spravují místní osadní výbory. Nově je plánováno 
též v osadě Přibyslav.
Novopacká internetová síť byla vytvořena na základě projektu 
“Rozvoj IKT na Novopacku” za finanční podpory Evropské 
unie (SROP, Opatření 2.2), státního rozpočtu (Ministerstvo pro 
místní rozvoj ČR), rozpočtu města Nová Paka a obcí Vidochov 
a Úbislavice. 
Tento záměr byl k 1. 5. 2006 splněn a internet se stal dostupný i v 
místech s menší hustotou obyvatel, která jsou pro soukromý sektor 
neekonomická. Městská síť však nejen zvyšuje komfort připojení, 
ale je i efektivní. Konektivita se totiž nakupuje ve velkém levněji 
a organizacím odpadnou individuální smlouvy.
Snadno dostupný internet považujeme za klíčovou součást vzdě-
lávání a proto jsme jej chtěli zajistit pro občany našeho města. 
Na základě toho vznikla myšlenka umožnit bezplatný přístup k 
městskému internetu v rámci rovného přístupu k informacím.
Rozhodli jsme, že využijeme vybudovanou městskou konektivitu  
i přímo ve prospěch občanů. Každý, kdo má přímou viditelnost 
na některý z našich vysílačů (viz. obr.), má možnost získat od 
města zdarma konektivitu. Více informací o vysílačích a možnosti 
připojení naleznete na stránkách http://internet.novopacko.cz/. 

V případě vysílačů jsou zde k dispozici panoramatické záběry z 
nich, kde si můžete vyzkoušet, zda naleznete svůj domov.

K tomu, abyste mohli přijímat zdarma internet od města, je ne-
zbytné, abyste si pořídili anténu a příslušenství, které bude ve 
vašem vlastnictví. Připojení na konkrétní vysílač je na vás. Buď 
si ho můžete realizovat sami, či k tomu využít některou z nabídek 
soukromých  podnikatelů. Máme informaci, že tuto službu jich v 
Nové Pace poskytuje již několik.  
Rozsah přístupu k Novopackému internetu od města zdarma není 
neomezený. Město podporuje internet jako součást vzdělávání, 
nikoliv pro bezbřehé stahování dat (např. video). 
Základní rychlost pro bezplatné připojení z domova je 32 kbps při 
týdenním limitu 100 MB. Chcete-li získat dvojnásobnou rychlost 
64 kpbs a týdenní limit 200 MB, je třeba vyplnit a odevzdat na 
podatelně města jednoduchý formulář. Za jeden měsíc můžete 

tedy od města získat kapacitu cca 900 MB zdarma. S ohledem na 
to, že se jedná o jeden s prvních záměrů vůbec mezi městy v ČR, 
je možné, že po analýze stavu a konsolidaci počtu připojených 
osob budou limity navýšeny.         Josef Cogan, starosta

Novopacký internet – bezplatný přístup i pro občany

Rekonstrukce ulic na sídlišti
II. etapa regenerace sídliště startuje. Dne 15. 6. 2006 byla pode-
psána smlouva o dílo na rekonstrukci a rozšířeni ulic komunikace 
U Studénky a Na Cihlářce za cenu 4.3 mil. Kč. Silnice v ulici U 
Studénky bude i nadále obousměrná, ovšem výrazně rozšířená a 
s možností kolmého parkování (61 míst, z toho 3 pro invalidy) 
Chodník v této ulici bude z důvodu bezpečnosti a zimní údržby 
přeložen směrem k domům E až H. Na silnici budou dva zvýšené 
příčné prahy pro přecházení, zajišťující větší bezpečnost chodců. 
Rychlost bude omezena na 30 km/h. Součástí akce je i oprava 
veřejného osvětlení v ulici.
V ulici Na Cihlářce město vybuduje 37 (z toho 2 pro invalidy) 
kolmých parkovacích stání pro osobní automobily.Vjezd do této 
ulice ve směru od hlavní silnice I/16 bude opět chráněn příčným 
prahem. Při II.etapě regenerace sídliště vznikne celkem přes 60 
nových parkovacích míst. Za samozřejmé považujeme další od-
straňování bariér pro handicapované spoluobčany.
Obrázek dopravní řešení po dobu stavby:

Teď to důležité pro občany - po dobu výstavby bude nezbytné 
přijmout určitá dopravní omezení. Stavba by měla proběhnout od 
30. 6. do 31. 8. 2006. Vážení spoluobčané, dovoluji si vás poprosit 
o respektování ztížených dopravních podmínek v dané lokalitě po 
dobu stavby. Ulice U Studénky bude zcela uzavřena a ulice Na 
Cihlářce bude zúžena. Aby byla zajištěna průjezdnost sídlištěm, 
bude nutné dopravní omezení učinit i v ulici K Hájku.
Předem děkuji za respektování dopravních omezení. 

Josef Cogan, starosta
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ROTEX - 
ÚKLIDOVÉ SLUŽBY

nabízí firmám i domácnostem
- čištění koberců 

(11,-Kč - 13,-Kč/m2)
- parní mytí oken a 

obkladů 
(8,-Kč - 11,-Kč/m2)

- úklidy po 
řemeslnických a 

malířských pracích
- kompletní čištění 

interiéru vozu (500,-Kč)
Tel.: 777 084 156, 

608 921 780

Jak letos na koupaliště Pecka?Pozvánka 
do pohádky

Už pošestnácté proběhne 
v Jičíně v době od 12. 
do 17. září festival Jičín 
město pohádky. Letos 
bude ve znamení strašidel, 
strašáků a strašpytlů. 
Ústřednímu tématu bude 
přizpůsoben program i 
mnoho dílen, kde se up-
latní všechny věkové kate-
gorie návštěvníků. 
Festival začne v úterý 
12. 6. 2006 v 16 hodin 
průvodem, kde se všichni 
strašáci budou moci 
předvést. Bohatý program 
přinese zajímavá vys-
toupení rozličných žánrů. 
Ve středu kupříkladu 
bude koncertovat harf-
enistka Jana Boušková, ve 
čtvrtek přijede Ypsilonka 
s Rusalkou, v pátek udělají 
jičínské děti tradiční 
průvod se světýlky, o víke-
ndu bude přepestrý pro-
gram pouličních divadel, v 
sobotu před ohňostrojem 
zazpívá na náměstí Petr 
Spálený se skupinou 
Apollo ... .
Těžiště pohádkového 
týdne je v tvůrčím zapo-
jení dětí a celých rodin. 
Kromě možnosti vystoupit 
na podiích je připraveno 
celkem pětatřicet dí-
len od hrnčířské přes 
oblíbenou truhlářskou či 
bublinárium. Chystá se 
hádankářské království, 
bude možnost naučit se 
základům fi lmařské ani-
mace, nazpívat si vlastní 
cédéčko a další a další. 
I letošní pohádkový fes-
tival chce přinést hodně 
nového a mnoho zajíma-
vého.

proChor
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NAD DOPISY ČTENÁŘŮNAD DOPISY ČTENÁŘŮ

Demoliční kladiva 
Sekací a vrtací kladiva 
Příklepové vrtačky
Průmyslový vysavač
Uhlové brusky a další

Vážená paní Rybová,
ve své závěrečné odpovědi 
Vám musím říci, že není mým 
zájmem se s Vámi dohadovat 
přes časopis Achát. Musím 
však reagovat na četné otázky 
i stížnosti občanů, které kon-
krétně k hotelu Centrál na rad-
nici přicházely. Svou reakcí na 
těch několik pravdivě řečených 
vět jste si sama “naběhla”, viz 
fotodokumentace pod vaším 
článkem.
Pro připomenutí toho, co jste 
řekla, Vám posílám “Zvláštní 
vydání informačního servisu 
Novopacka” z ledna roku 
1992! Jistě z tohoto vydání 
vyčtete něco úplně jiného než 
já, tak jako z těch několika vět 
v předminulém čísle Achátu. 
Možná, že by občané měli 
vědět, co jste v tom památném 
čísle tehdy slibovala. Na Váš 
článek musím odpovědět již 
z toho důvodu, že jste v něm 
uvedla řadu vět opačného vý-
znamu, než je skutečná podstata 
věci. Úpadek provozu Centrálu 
klást za vinu politice ČSSD je 

z Vaší strany necharakterním 
zastíráním vlastní neschop-
nosti. Určitě si uvědomuji, že 
podnikání není jednoduchá 
záležitost, ale stejné podmínky 
mají i další podnikatelé provo-
zující restaurace a stravování. 
Jenom v Nové Pace je jich tu 
téměř desítka, kde je radost z 
dobrého jídla a příjemného po-
sezení. Prostě si uměli s těmito 
problémy poradit a poradili si i 
s odvody daní.
Myslím si, že jako člen ČSSD 
jsem vynaložil dostatek energie 
ve prospěch města, což je vi-
ditelné z toho, že jsem ze státu 
do Nové Paky pomohl získat na 
dotacích 150 mil. Kč.
Dále Vás musím upozornit na 
to, že nemám žádnou definitivu 
a o naší práci rozhodnou voli-
či letos na konci měsíce října! 
Na ostatní snůšku pomluv, 
polopravd a lží nebudu ani 
odpovídat. Tím jste dokázala, 
že jste “mimo mísu”. Nečtete 
a neznáte danou problema-
tiku, protože Vaše “připo-
mínky” byly dávno v Achátu 

zodpovězeny nebo oznámeny 
buď mnou, místostarostou Z. 
Ouzkým nebo přímo starostou 
J. Coganem.
Dobře si uvědomuji, že pracuji 
za peníze daňových poplatníků, 
a jsem přesvědčen, že jsem je 

dokázal bohatě vrátit. Proto 
Vám s čistým svědomím posí-
lám výše zmiňované “Zvláštní 
vydání”.

S pozdravem F. Škvařil 
- místostarosta

Den zdraví a krásy se vydařilDen zdraví a krásy se vydařil
Není tajemstvím, že většina z nás staví do popředí svých 
životních priorit zdraví a pohodu. A vůbec zde nezáleží na 
věku nebo profesi. Právě o tento záměr nám šlo v přípravě 
našeho Dne zdraví a krásy v novopackém Domě chovatelů. 
A kdo navštívil tuto akci v sobotu 10. června, věru nelitoval. 
Pro návštěvníky – a sešlo se jich hojně, byla připravena be-
seda s autorkou publikace o zdravé výživě -“Kuchařka pro 
tělo i duši” paní Janou Janouškovou. Aby to nebylo jen o 
pouhé teorii, přivezla s sebou k ochutnání nespočet různých 
pikantních pomazánek, “sladkých “ zákusků a k tomu i svou 
knihu, kterou si mohl každý i s věnováním autorky zakoupit. 
A beseda samotná? V pohodě – jak jinak – mluvilo se o živo-
tě, zážitcích i zkušenostech ze kterých vyvěralo to podstatné 
– naučit se mít pevnou vůli ke zdolávání těžkých životních 
osudů, ať už mají jakoukoliv příčinu či podobu. 
Ovšem nejen stravou je živ člověk. K jeho dobré náladě, opti-
mismu potřebuje mít také pěkné životní prostředí i hezké věci, 
kterými se – zejména ženy – mohou těšit. A právě tohle nám 
svojí výstavkou zprostředkovala výtvarnice Jitka Houšková, 
která v Nové Pace maluje na hedvábí. Ve své tvorbě používá 
různé techniky na malování šátků, šál, kravat, triček i šatů, 
ale i dekorativních obrazů na zeď. 
Kromě zmíněných hostů byla zde ještě prezentována firma 
potravních doplňků s ochutnávkou vynikajících koktajlů i 
nabídka kosmetiky. 
Závěrem bych řekla, že se nám Den zdraví a krásy opravdu 
povedl. Snad jedinou “pihou na kráse” této akce bylo, že byla 
souběžně s pivními slavnostmi v Nové Pace – jinak, při vší 
skromnosti, bychom měli návštěvníků určitě víc. 

Dagmar Trejbalová,
předsedkyně SDŽ Jičín

Předsezónní akce na 

sněhové frézy,
více informací a ukázka sněhových fréz v 

prodejně v Nové Pace-Vrchovině 

Pavel Nezbeda 775 636 216
Nová Paka - Vrchovina

u restaurace Mája
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hliníkové žebříky a schůdky - nejlepší ceny

popelnice pozink - 755,-Kč

DO NOVÉ PAKY A OKOLÍ DOPRAVA ZDARMA!!!

ELEKTRO - ŽELEZÁŘSTVÍ SVOBODA
myčky a pračky AEG
od 11.490,-

Pozink. žlaby a novodur nej. . . 

stavební kolečka
bantam i plná - od 799,-Kč

Tak jako každý rok předposled-
ní sobotu v měsíci květnu, tak 
i letos se dne 20. 5. pořádala 
soutěžní výstava plastikových 
modelů v DDM v Nové Pace 
výstava plastikových modelů 
pod názvem ,,Novopacký 
šutrák”.
Místní kraj je znám především 
jako naleziště drahých kame-
nů. Odtud pochází i název pro 
soutěžní výstavu a námět na 
hlavní cenu.
Jednotlivé kategorie jsou 
rozděleny podle standardních 
měřítek pro plastikové mo-
dely letadel, bojové i civilní 
techniky, aut a figurek. Velmi 
divácky atraktivní je kategorie 
dioramat, kde jsou modely 
letadel a techniky umístěny do 
reálně znázorněné krajiny nebo 
prostředí.
Soutěž byla doplněna o do-
provodný program – výstavu 
pilotních odznaků z celého svě-

ta, výstavu vojenské techniky, 
ukázku modelů řízených radi-
em, vystoupením mažoretek, 
závoděním veřejnosti na velké 
osmiproudové autodráze. 
Letošní akce se zúčastnil 
rekordní počet soutěžících 
– 115 seniorů a 53 žáků, kteří 

Výstava plastikových modelů
vystavovali celkem přes 700 
modelů. Ze zahraničí přijeli 
modeláři až z Belgie.
Celkem bylo uděleno 74 cen.
Mezi nejúspěšnější oceněné 
modeláře v kategorii letadel 
patří Pavel Samek z H. Krá-
lové, David Matušek z Pardu-

bic, Vladislav Seidl z Děčína a 
Jaromír Senft z Nymburka. Ze 
zahraničích účastníků Philippe 
Urban z Belgie. V kategorii bo-
jová technika - Michal Pelikán 
z Děčína, Jan Patera z Prahy. 
V kategorii aut Miroslav 
Matyska z Hradce Králové; v 
kategorii figurek Karel Štětina 
z Hradce Králové, Marcel Stra-
tílek z Hronova, Milan Tomčík 
ze Svobody n. Úpou a Zdeněk 
Petrovič z Pardubic. Z žáků byl 
nejúspěšnější Tomáš Matyska z 
Hradce Králové. Letošní ročník 
byl velmi úspěšný a těšíme se 
již na příští rok.

I v osmdesáti 
stále aktivní
Při setkání s Olinou Kra-
cíkovou a sledování jejích 
současných aktivit, by ji stě-
ží někdo hádal osmdesátku, 
kterou dovrší 2. července. 
Již před válkou byla skaut-
kou, po válce v této organi-
zaci pokračovala, dokonce 
jako vedoucí až do konce 
čtyřicátých let, kdy byl 
skaut zrušen. Stála rovněž u 
poválečného obnovení So-
kola, kde mimo cvičení pa-
třila k prvním novopackým 
sokolským basketbalistkám. 
Zimní víkendy trávila velmi 
často na lyžích. Po znovuob-
novení Skautu a Sokola po 
roce 1989 neváhala ani oka-
mžik se do těchto organizací 
opět zapojit. I v současnosti 
se stále zúčastňuje cvičení 
žen v novopackém Sokole. 
Olino, do Tvých dalších let 
Ti přejí stálé zdraví a hodně  
životní síly

novopačtí skauti 
a sokolové
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Přejeme všem svým zákazníkům příjemnou dovolenou
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Upozornìní: Dle Zákona ÈNR è. 241 každý úèastník veøejné produkce kinematografického díla se vstupným zaplatí k cenì vstupenky 
pøíplatek 1,- Kè. Informace o programu kina nepøetržitì na tel. è. 493 722 892, www. novapaka. cz. 

Předprodej a prodej vstupenek a provoz půjčovny videokazet a DVD: úterý až 
sobota 16,30 – 20,15 hodin, st. svátky 16,30 – 19,30 hodin. Deset minut před 
začátky představení přednostní prodej vstupenek. Prodej časopisu CINEMA, 
nenahraných videokazet a plastových obalů na VKZ. 
Z m ě n a  p r o g r a m u  v y h r a z e n a.

červenec 2006

Mlha (1.7. – sobota 20:00)
Pomstychtiví duchové malomocných, doprovázení mlhou terorizují 
živé. Doporučená přístupnost: od 12 let - Vstupné 64 Kč a 66 Kč

Všechno nejlepší (4.7. a 5.7. – úterý 20:00, středa 20:00)
Česká komedie. Hrají: Jan Dolanský, Viktor Preiss a j. 
Přístupný – Vstupné 66 Kč

Hory mají oči (6.7. - čtvrtek 20:00)
Jedná se o zdařilý remake kultovního hororu Wese Cravena z roku 
1977. Filmaři propůjčili snímku novou brutální a znepokojující vi-
zuální podobu, která má potenciál vyděsit další generace filmových 
fanoušků. Doporučená přístupnost: od 15 let - Vstupné 62 Kč

X-Men: Poslední vzdor (7.7. a 8.7. – pátek 20:00, 
Sobota 20:00)
A je zde poslední kapitola známé sci-fi trilogie o mutantech vlastnících 
nadpřirozené síly, které je dělají vyjímečnými, ale zároveň je i vydělují 
ze společnosti. Přístupný – Vstupné 66 Kč

Za plotem (11.7. a 12.7. – úterý 20:00, středa 20:00)
Filmová společnost DreamWorks se může chlubit opravdu nevídaným 
skóre, co film, to trhák (Shrek, Příběh žraloka, Madagaskar…) Zají-
mavé na této společnosti je i to, že každý následující film je kvalitnější 
a technicky zdařilejší než ten předcházející. 
Přístupný – Vstupné 66 Kč – český dabing

Odvaha milovat (13.7. – čtvrtek 20:00)
Nejnovější snímek Claudia Leloucha - Máte-li jen špetku chuti se bavit, 
“Odvaha milovat” vás nezklame. 
Doporučená přístupnost: od 15 let – Vstupné 66 Kč

Devátý den (14.7. a 15.7. – pátek 20:00, sobota 20:00)
Scénář se opírá o skutečné události a o autobiografické zápisky lucem-
burského kněze – abbého Jeana Bernarda. 
Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 62 Kč

Tristan a Isolda (18.7. a 19.7. – úterý 20:00, 
středa 20:00)
Prastará keltská legenda ožívá na filmovém plátně. Příběh lásky, magie, 
hrdinství. Doporučená přístupnost: od 15 let – Vstupné 66 Kč

Satan přichází (20.7. – čtvrtek 20:00)
Mnozí lidé věří, že proroctví z knihy Zjevení je předzvěstí děsivé bu-
doucnosti. Přichází tedy doba Antikrista?
Doporučená přístupnost: od 15 let – Vstupné 62 Kč

Hranice života (21.7. – 22.7. – pátek 20:00, sobota 20:00)
Co je realita a co je fikce? 
Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 62 Kč

Syriana (25.7. a 26.7. – úterý 20:00, středa 20:00)
Politický thriller. 
Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 62 Kč

Lemra líná (27.7. – čtvrtek 20:00)
Je mu už 35 let, je úspěšný, ale nesmírně líný, proto doposud bydlí u 
rodičů, kterým už logicky dochází trpělivost.
Doporučená přístupnost: od 12 let - Vstupné 62 Kč

Firewall 28.7. a 29.7 - pátek 20:00, sobota 20:00)
Hlavní role: Harrison Ford.
Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 66 Kč

srpen 2006

Žena mého muže (1.8. - úterý 20:00)
Je dobré manželovi pro rozptýlení pořídit prostitutku, když už si s ním 
po pětadvacetiletém manželství v posteli nerozumíte?
Doporučená přístupnost: od 15 let – Vstupné 66 Kč

V jako Vendeta (2.8. a 3.8. – středa 20:00, 
čtvrtek 20:00)
Sci-fi podle známého komiksu Michaela Moora. 
Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 66 Kč

Šifra mistra Leonarda (4.8. a 5.8. – pátek 20:00, sobota 20:00)
Kontroverzní film, který tolik popudil katolickou církev, se zkrátka 
musí vidět. Doporučená přístupnost: od 12 let - Vstupné 72 Kč

Snídaně na Plutu (8.8. a 9.8. – úterý 20:00, středa 20:00)
TIP KINA: Takovýchto filmů se za poslední dobu moc neobjevilo a 
bylo by škoda, kdyby prošel programem kina bez většího zájmu.
Doporučená přístupnost: od 15 let – Vstupné 62 Kč

Pavouk (10.8 – čtvrtek 20:00)
Pavouk je jedna z nejdivnějších a přitom nejzajímavějších filmových 
postav v dějinách filmu vůbec. 
Doporučená přístupnost: od 15 let - Vstupné 52 Kč

Sexy Pistols (11.8. a 12.8. – pátek 20:00, sobota 20:00)
Jsou odhodlané pomstít své otce a ochránit svoji půdu. 
Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 62 Kč

The Million Dollar Hotel (15.8 – úterý 20:00)
Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 55 Kč

Tráva (16.8. a 17.8. – středa 20:00, čtvrtek 20:00)
Parodie na proti konopnou politiku USA přichází do našich kin s dopo-
ručením J.X. Doležala. Doporuč. příst.: od 12 let – Vstupné 62 Kč

16 bloků (18.8. a 19.8. – pátek 20:00, sobota 20:00)
Mezi životem a smrtí je tenká hranice, na tu se dostává newyorský poli-
cista (B. Willis). Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 66 Kč

Distrikt! (22.8. – úterý 20:00)
TIP KINA: Bezvadný, divoký a velmi vtipný maďarský animovaný 
film. Doporučená přístupnost: od 15 let – Vstupné 49 Kč

Tajemství slov (23.8. a 24.8. – středa 20:00, čtvrtek 20:00)
Španělský film roku 2005. Dop. příst.: od 15 let – Vstupné 66 Kč

Bestie Karla (25.8. a 26.8. – pátek 20:00, sobota 20:00)
Naturalistický a kontroverzní příběh brutální vražedkyně českého pů-
vodu. Doporučená přístupnost: od 18 let - Vstupné 66 Kč

Strings (29.8. a 30.8. – úterý 20:00, středa 20:00)
Snímek Strings je plný fantazie a odehrává se v pozoruhodném jedineč-
ném světě. Doporučená přístupnost: od 12 let - Vstupné 62 Kč

Chačipe (31.8. – čtvrtek 20:00)
TIP KINA: Velmi silný, originálně natočený dokument z prostředí 
českých dětských domovů. Přístupný – Vstupné 54 Kč
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MUZEUM A KLENOTNICEMUZEUM A KLENOTNICE

Městské kulturní středisko, F. F. Procházky 101, 509 01 Nová Paka. Vstupenky objednávejte na telefonním čísle: 493 721 928 nebo prostřednictvím on-line formuláře 
a www. mks-novapaka. cz., www. ergis. cz. Zamluvené vstupenky je nutné vyzvednout nejpozději tři dny před pořadem v kanceláři MKS, jinak budou dány znovu do 
prodeje 

Městské kulturní středisko oznamuje, že tradiční 
 Odpoledne s dechovkou 
z 9. 7. a 13. 8. je zrušené. 

Zuzana Bubílková
vystoupí v pondělí 23. října 2006 v 19:30 hod. Spolu s ní vystoupí 
hudební host (zatím nedomluveno který).
Prodej vstupenek bude zahájen od 1. září 2006.

Krásné prožití prázdninových dní 
a v září nashledanou v Městském 
kulturním středisku!

Pozvánka do Klenotnice
V rámci novopacké muzejní noci, kterou pro vás připravilo 
Městské muzeum byly v budově Klenotnice umístěny dvě vý-
stavy, které si můžete prohlédnout i během letních prázdnin. Ve 
vstupním prostoru a na schodišti se Vám představuje výstavou 
„Umění dívat se“ souborem meditativních obrazů Ing. Stanislav 
Weigel z Nezdenic u Uherského Brodu. Jeho tvorba je ovlivněna 
dlouhodobým přátelstvím s Janem Zrzavým a snaží se, jak sám 
říká, svými díly „léčit náš zrak…“ Obrazy jsou prodejné a spolu s 
dalšími jsou k zakou-
pení při vstupu spolu 
s drahými kameny.
Můžete též navštívit 
výstavu objektů z 
kovu a ze skla Adély 
Bébarové (VŠUP a 
AVU Praha) a Jose-
fa Šafaříka (VŠUP 
Praha), která se 
nachází v expozici 
geologického vývo-
je, a porovnat, co 
vytavila příroda a co 
lidská ruka… 
Na fotografii „Živá monstrance“ od Stanislava Weigela a objekt 
„Kiruna“ od Josefa Šafaříka.

I.CH.
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VĚCI Z MUZEA

Prodejní výstava
I letos v neděli o „Hrubé pouti“ proběhne již tradičně „Prodejní 
výstava drahých kamenů a minerálů“ v sále hotelu Centrál, 
kterou pro Vás připravila firma „Karneol“ za odborné pomoci 
novopacké Klenotnice. Vydáte-li se tam v neděli (20. 8.) od 
8.00 do 14.00, tak si určitě nějaký ten dáreček odnesete. Do-
spělí mají vstupné symbolických 5,- Kč, děti mohou tuto akci 
navštívit zdarma. Jestliže Vás tato prodejní výstava zaujme, 
můžete navštívit i novopackou Klenotnici, kde si ve zdejším 
obchůdku zakoupíte také nějaký šperk či drahý kámen.

Housle, na které hrával 
malíř Josef Tulka malí-
ři Mikoláši Alšovi.
Některé sbírkové předměty 
se do našich muzeí dostávaly 
dost zajímavým způsobem, ale 
v mnoha případech mají schop-
nost vypovídat i o osudech lidí, 
kteří je používali. Je to případ i 
našich houslí z první poloviny 
19. století. Původně byly v 
majetku malíře Karla Svobody 
(1824 – 1870). Housle se poda-
řilo získat pro naše muzeum v 
roce 1935 mému předchůdci, 
panu řídícímu Josefu Jírovi 
od dcery Mikoláše Alše, paní 
Maryny Svobodové - Alšové. 
Mikoláš Aleš byl totiž přítelem 
sochaře Stanislava Suchardy z 
Nové Paky a Aloise Boudy. V 
roce 1896 byl v Suchardově 
domě v Nové Pace jako svě-
dek na svatbě právě Aloise 
Boudy a Anny Suchardové. 
Josef Tulka (nar.1846 v N. 

VETERINÁRNÍ ORDINACE
pro malá a velká zvířata

MVDr. Hana Cholmatova
Moravská 890, 509 01 Nová Paka
tel.: 493 720 188, 775 164 416

Ordinační doba:
pondělí - pátek 15-18 hodin
sobota, neděle 9-10 hodin
Operační hodiny:
pondělí - pátek 9-12 hodin

Vyšetření krve na počkání
Chirurgické zákroky
Ultrazvuk a vyšetření březosti 
ultrazvukem
Čipování zvířat včetně vystavení pasu
Očkování a odčervení zvířat
Odstranění zubního kamene 
ultrazvukem
Prodej dietního krmení
Pohotovost 24 hodin na tel. 775 164 416

Pace - ?) je tvůrcem pěti lunet 
na Národním divadle v Praze. 
Po sporech s Františkem Ženíš-
kem zničil své práce a v roce 
1882 zmizel kdesi v Itálii, 
nevíme kdy a kde zemřel. Byl 
největším přítelem Mikoláše 
Alše a často ho navštěvoval i 
poté, když se Aleš oženil. Paní 
Maryna Svobodová – Alešová 
vzpomíná: „…Chodíval často 
večer k nám na besedu, hrával 
překrásně na housle, až se lidé 
zastavovali a poslouchali pod 
okny našeho bytu. Tatínek s 
maminkou si rádi vzpomínali, 
jak při jedné večerní besedě 4. 
března 1881 musel tatínek před 
půlnocí svému příteli Tulkovi 
důvěrně pošeptat, že musí již 
domů, že čáp klepá na okno. 
Když Tulka odešel, netrvalo 
dlouho, dostali u Alšů syna 
Tomáše“. O tomhle všem a 
dalších věcech by mohly vy-
právět naše housle, které vidíte 
na snímku Jiřího Čejky. Housle 
nám nezištně a s láskou opravil 
pan Ladislav Dufek ze Štikova. 
Miloslav Bařina

Novopacká Muzejní noc měla úspěch
Městské muzeum v Nové Pace se připojilo k rozsáhlé akci Asociace 
muzeí a galerií a uspořádalo vlastní “Muzejní noc” ve spolupráci s Open 
Artem Nová Paka. Muzejní noc byla zahájena dost netradičně odhalením 
pamětní desky na rodném domě sochaře Ladislava Zívra (slavného rodá-
ka a čestného občana Nové Paky). Při odhalení desky pohovořil PhDr. 
Jaromír Zemina, na samotnou desku přispěla paní Jitka Zívrová a pan 
Ing. Karel Lehmert, synovec Ladislava Zívra a město Nová Paka, které 
reprezentoval pan starosta Mgr. Josef Cogan.
V Suchardově domě byla zahájená výstava obrazů akademického malíře 
Lubomíra Typlta – “K s kočkou”. Muzeum překvapilo návštěvníky zahá-
jením výstavy v Suchardově domě – “Roubené skvosty z Podkarpatské 
Rusi”. Jedná se o výstavu dokumentů k šesti kostelům, které byly ve 
třicátých letech minulého století přemístěny do tehdejšího Českosloven-
ska a ten nejkrásnější kostelík je právě u nás v Nové Pace. Jsem rád, že 
návštěvníky seznámil s historií kostelíka pan Adam Kretschmer, jehož 
otec kostelík z Podkarpatské Rusi do Nové Paky přemístil. Mnoho ná-
vštěvníků v Suchardově domě zaujalo povídání s restaurátorem a výrobce 
hudebních nástrojů panem Ladislavem Dufkem ze Štikova. Také jsem 
návštěvníků připomněl, že v letošním roce uplyne 110. let od dostavby 
Suchardova domu, návštěvníci byli rovněž seznámeni s historií rodu 
Suchardů a byli pozváni na výstavu k výročí Stanislava Suchardy, která 
se bude v Suchardově domě konat v září letošního roku. V rámci muzejní 
noci byly uspořádány v objektu Klenotnice drahých kamenů následující 
výstavy: Výstava Stanislava Weigela – “Umění dívat se”. Výstava medi-
tativních obrazů. V rámci této výstavy proběhla velkoplošná videopro-
jekce filmového snímku “Umění dívat se” (Meditace St. Weigel, recitace 
a hudba M. Machoň).Výstava objektů Adély Bebarové (AVU Praha) a 
Josefa Šafaříka (VŠUP Praha) – v expozici geologického vývoje “Kov 
– sklo”. Výstava byla doplněna o reprodukovanou meditativní hudbu.  
Při této příležitosti proběhly kulturní pořady v areálu muzejního náměstí 
v rámci festivalu Muzika Paka (v MKS vystoupení J. Schmitzera, J. Bu-
daře, atd.....).  Co říci závěrem? Novopacká muzejní noc byla úspěšná. 
Suchardův dům, Klenotnici drahých kamenů a Podkarpatoruský kostelík 
na Husově kopci navštívilo celkem 1450 lidí. Doufám, že se stejným 
zájmem se setká i naše další akce, která bude pořádána 8. září. V rámci 
Dnů evropského dědictví budete mít možnost navštívit Suchardův dům 
při zahájení výstavy nejslavnějšího sochaře z rodu Suchardů Stanislava 
Suchardy (1866 – 1916).  Zároveň budete moct navštívit farní kostel Sv. 
Mikuláše a klášterní kostel Nanebevzetí Panny Marie. 
Na Vaši návštěvu se těší Miloslav Bařina

Výstavu zahájil 
Miloslav Bařina. 
Na snímku 
Jiřího Čejky je 
akademický malíř 
Lubomír Typlt.
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Vážení čtenáři Achátu,
kolektiv DDM Vám přeje krásné prázdniny a těší se na Vás v 
novém školním roce v některém z kroužků nebo klubů.

Předběžná nabídka pro školní rok 2006 
– 2007
Pro předškoláky:
Klubíčko (výtvarné i jiné činnosti pro předškolní děti), Drama-
ťáček (dram. výchova pro předškolní děti), Sportík mini 

Pro školáky a mládež:
Keramika, Šikulka (výtvarný kroužek pro děti od 6 do 9 let), 
Kreativ (kreativní dílna pro dívky), Duhová dílna, Sportík, 
Softbal, Florbal, Stolní tenis, Šachy, Rybář, Automodelář, 
Letecký modelář, Plastikový modelář, Kytara, Mažoretky, 
Bios (pro ochránce přírody), Vaření, Angličtina, Kluby: Dračí 
doupě, Magic klub, Dívčí klub, Pelíšek (relaxační i zábavná 
odpoledne pro mladší děti)

Pro dospěláky:
Keramika, Kreativní dílna, Angličtina

Pro rodiče s dětmi:
Klub maminek (úterní dopoledne pro maminky s dětmi na MD 
zpestřené výtvarnou činností)
Mateřské centrum (setkávání maminek s dětmi na MD, spo-
lečné akce)
Snažíme se reagovat na výsledky ankety, která v DDM proběhla 
během měsíce května, proto aktuální nabídka bude známa až v 
září. Máte-li chuť s námi spolupracovat, prosím, kontaktujte nás 
přímo v DDM nebo na tel. 493 721 184, 607 843 214, e-mail: 
ivana.ddm@seznam.cz

Městské muzeum Nová Paka srdečně zve na

výstavu

Jaromír Zemina
Umění, se kterým bydlím 

Výstava bude zahájena v pátek 30. června 2006 v 16 hodin
ve výstavních místnostech Suchardova domu 

úvodním slovem PhDr. Jaromíra Zeminy.
Na klavír zahraje Mgr. Zora Křičková.

Výstava potrvá do 30. 9. 2006 
a bude otevřena denně 

kromě pondělí 8-12 a 13-16.30 hodin

Projev PhDr. Jaromíra Zeminy při odhalení pa-
mětní desky na rodném domě sochaře Ladislava 
Zívra.
V pátek 26. května 2006 byla odhalena pamětní deska na rodném 
domě sochaře Ladislava Zíra v ulici Legií čp.432 Nové Pace. Mezi 
účastníky odhalení desky byla paní Jitka Zívrová a ing. Karel 
Lehmert, synovec Ladislava Zívra. Za umělcovo rodné město se 
malé slavnosti zúčastnil starosta Mgr. Josef Cogan. Se souhlasem 
PhDr. Jaromíra Zeminy otiskujeme jeho proslov.

pokládaný za Gutfreundova nej-
povolanějšího následníka a za 
nejosobitějšího, nejoriginálnějšího 
sochaře své věkové vrstvy. Velcí 
umělci jsou vždy originálnější než 
ti menší a do značné míry za to 
vděčí svému původu – slovo ori-
ginalita je odvozeno z latinského 
origo, což znamená právě původ 
– a platí to i o Ladislavu Zívrovi. 
Žádný jiný sochař z našeho kraje, 
kromě Wagnera, nepoznamenal 
svou tvorbu tak zřetelně jako Zívr 
svým původem, počínaje trvalou 
zálibou v hlíně a jejím kolorová-
ní, v objemech oblých jako džbán 
vykroužený na kruhu – zálibou, jež 
se zrodila v otcovské hrnčírně, a 
konče láskou k přírodě kolem Nové 
Paky, k výrazné plasticitě krajiny 
a k nepřebernému tvarovému i ba-
revnému bohatství polodrahokamů 
a zkamenělin, které ho inspirovaly 
k plastikám a kresbám, jimiž se při-
řadil k největším ztvárňovatelům 
přírodní tematiky v moderním 
sochařství. Imaginativní obsah 
těchto prací pak nezapře to, že 
Zívrovo rodiště bylo a je působiš-
těm spiritistů, oněch blouznivců, 

jejichž existenci nám připomíná 
hlavně podivuhodná, moderním 
umělcům blízká fantastika kreseb 
zvaných mediální. To všechno ze 
Zívra učinilo sochaře, který víc 
než kdokoli jiný postihl a výsostně 
uměleckým způsobem vyjádřil pří-
mo ducha, genia tohoto kraje a lidí 
v něm žijících, s jejich realismem 
i potřebou uchylovat se občas do 
světa snů a vidin. Ladislav Zívr, 
který se v domě, u něhož stojíme, 

Dámy a pánové, vážení přátelé.
Málokterý kout české země se může 
pochlubit takovým množstvím vy-
nikajících výtvarných umělců jako 
ten, jehož kulturními ohnisky jsou 
Nová Paka a Hořice, Dvůr Králové 
a Jaroměř. Předhůří Krkonoš pro-
slulo hlavně sochaři – a není divu, 
vždyť jejich uměleckým patronem 
se stal již v 18. století Matyáš Ber-
nard Braun, sice narozený v Tyro-
lích, ale později spjatý s Čechami 
a hlavně s naším krajem vazbami, 
jejichž stopy dnes přicházejí zhléd-
nout lidé z celého světa. 19. a 20. 
století přidalo potom k Braunovi 
a k jeho spolupracovníkům řadu 
zdejších rodáků – Stanislava a 
Vojtu Suchardovy, Bohumila 
Kafku, Otakara Španiela, Ottu 
Gutfreunda, Josefa Wagnera, 
bez nichž si dějiny českého no-
vodobého sochařství nedovedeme 
představit: především Gutfreund 
svým významem přesáhl daleko 
hranice Čech. 
A po nich přišli a přicházejí uměl-
ci další, a jedno z nejpřednějších 
míst mezi nimi si získal dnešní 
oslavenec Ladislav Zívr, právem 

před devadesáti sedmi lety naro-
dil, který ve zdejším kraji strávil 
– přes všechna lákadla hlavního 
města – značnou část života, který 
tady vytvořil většinu svého díla a 
který tu také zemřel, byl po všech 
stránkách jedním z novopackých 
rodáků nejvěrnějších. Ani na 
to by se nemělo zapomenout, a 
také proto dnes odhalujeme tuto 
pamětní desku.

 Jaromír Zemina
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PŘEDSTAVUJÍ SE VÁM PŘEDSTAVUJÍ SE VÁM 

Dívčí pěvecký sbor AMABI-
LE byl založen v roce 1975. U 
jeho zrodu stáli prof. Božena 
Šťovíčková a Václav Brádle. 
Sbor posiluje hudební dění 
na Novopacku, ale i v širším 
regionu. Stal se uznávaným 
tělesem, jehož repertoár ctí 
vysokou úroveň technickou  
i přednesovou. Od roku 1990 
zvolila sbormistryně PaedDr. 
Božena Stopková – Šťovíč-
ková název AMABILE, který 
koresponduje s půvabem a 
citlivostí sboristek, budoucích 
učitelek  a vychovatelek našich 
příštích generací. 
Současnou sbormistryní je 
Mgr. Alena Matějovská, kte-
rá sbor řídí již od roku 1993. 
Sbor se pravidelně zúčastňuje 
pěveckých soutěží a festivalů. 
Za dobu své existence úspěšně 
reprezentoval v Maďarsku, 
bývalém SSSR, Holandsku, 
Švýcarsku, Rakousku, Polsku, 
Litvě a letos v Belgii. Využil 
i příležitostí zazpívat si v ka-
tedrálách v Německu (Kolín 
nad Rýnem)  a Itálii (Benátky, 
Loreto). 
Sbor se pyšní mnoha ocenění-
mi. Vysoce byl hodnocen na 
Setkání pěvců v Pardubicích, 
Náchodě, Dvoře Králové, 
Jaroměři, Hradci Králové, 
Trutnově, Litomyšli. Je držite-
lem Zlatého granátového klíče, 
ceny Za přínosnou dramaturgii 
sboru. Sbor získal rovněž  1. 
místo na festivalu Lomnické 
hudební jaro, zvláštní oce-
nění na festivalu Hořický 
sborníček, významné ocenění 
na Harantovském festivalu 
historického zpěvu. Kladně 
byl vždy hodnocen na Setkání 
dívčích pěveckých sborů SPgŠ 
v Karlových Varech a Krnově. 
Roku 1990 se sbor AMABILE 
stal součástí expresivního pro-
jektu s recesně rockovým sdru-
žením Kuličky  a Severočeskou 
filharmonií Teplice v Čechách. 
Produkce byla přijata s nadše-
ním a byla vysílána Českou 
televizí i Českým rozhlasem. 
Vyvrcholením spolupráce byl 
společný koncert v pražské 
Lucerně a křest gramofonové 
desky. Sbor natočil i několik 
skladeb v Českém rozhlase, 

AMABILE - dívčí pěvecký sbor při Gymnáziu a SOŠPg v Nové Pace

ČT vysílala o tomto sboru 
medailonek.
V loňském roce sbor natočil 
a vydal vlastní CD. Sbor 
AMABILE je pravidelným or-
ganizátorem výchovných kon-
certů, na které zve další sbory 
z Nové Paky a blízkého okolí. 
Každoročně se představuje 
novopackým posluchačům v 

klášteře. Sbor si zazpíval spo-
lečně i se světoznámým chla-
peckým sborem Boni pueri a 
naší významnou harfenistkou 
Kateřinou Englichovou. 
Se sborem již několik let 
spolupracuje profesor Milan 
Uherek, který sboru věnoval 
několik úprav lidových písní. 
Je rovněž autorem písně No-

vopacký slavíček. Ta je každo-
ročně uváděna na slavnostním 
zahájení stejnojmenné pěvecké 
soutěže. 
Oporou pěveckému sboru byla 
celá řada výborných klavíris-
tů: Vlasta Matoušová, Marie 
Chladová, Alena Matějovská, 
Jiřina Beránková, Jana Lamce 
a Marie Čančíková. 
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Navždy odešel PhMr. Richard Geisler 
Základ novopackého basketbalu položili studenti novopacké reálky 
již v roce 1937 se svým profesorem Vilémem Levým. Mezi těmito 
studenty byl i Ríša Geisler, který stál, ještě spolu s několika mladými 
basketbalisty, v roce 1942 u skutečného soutěžního vzniku basketbalu 
ve městě. 
Tomuto zasazenému basketbalovému stromu během 64 let sice někdy 
uschla větvička, ale přitom byl stále zelený a jeho koruna mohutněla. 
Za to děkujeme i Tobě Ríšo, který jsi byl v roce 1942 jedním ze sáze-
jících tohoto stromu a ve čtyřicátých a na počátku padesátých let jsi 
jej ošetřoval, aby dobře rostl a kořeny sílily. 
Na to, jsi že vyšel ze Sokola, kam basketbal patřil hned po 2. světové 
válce, jsi nezapomněl ani do posledních dnů života, kdy jsi ve věku 
79 let sokolskou rodinu opustil. 
 Díky za vše a čest Tvé památce. 
 Budeme na Tebe vzpomínat.

Novopačtí basketbalisté
PAN LÉKÁRNÍK NA VERNISÁŽI V MUZEU (FOTO ARCHIV MUZEA)

VÝVOZ JÍMEK, SEPTIKŮ
IFA W50 obsah 4,8m³
TATRA 148 obsah 10 m3

ČIŠTĚNÍ, FRÉZOVÁNÍ 
ODPADNÍHO 
POTRUBÍ
ROTHENBERGER - 
čistička potrubí R600
Kontakt:  J. Křížek, 
Nová Paka 1487
tel.: 603 715 355, 608 870 327

SLAVNOSTI PÍSNÍ A TANCŮ SE VYDAŘILY
Letošní 32. ročník slavností písní 
a tanců Pod Zvičinou zazname-
nal rekordní počet účinkujících 
souborů. S domácími soubory 
Hořeňák a Hořeňáček se zúčast-
nilo festivalu celkem 15 souborů, 
z toho pět zahraničních. Přijely 
soubory ze Šardic, ze Zlína, ze 
Slatiňan, z Nymburka, z Kostel-
ce na Hané, z Hradce Králové, 
z Hlinska a z Jičína. Zahraniční 
soubory nám přiblížily folklor 
Německa, Itálie, Srbska, Ruska 
a Jakutska. Těšili jsme se též na 
kolumbijské lidové umění, bo-
hužel tamnímu souboru nebyla 
udělena vstupní víza do EU. 
Slavnosti letos probíhaly jako 
obvykle od čtvrtečního večera, 
kdy se konalo slavnostní zahá-
jení, až do nedělního odpoledne, 
kdy vše vyvrcholilo slavnostním 
galaprogramem v areálu zámec-
kého parku. 
Vše začalo ve čtvrtek 15.června 
slavnostním zahájením festivalu 
v areálu Anenských slatinných 

lázní. Zde se v podvečer před-
stavil domácí soubor Hořeňák, 
který zahájil celý festival krát-
kým vystoupením. Poté násle-
dovaly soubory z Itálie, Ruska 
a Jakutska. 
Páteční den začal přípravou na 
vystoupení dětských souborů. 
Bělohradští školáci zhlédli vy-
stoupení kamarádů z domácího 
Hořeňáčku a také um zahranič-

ních tanečníků. Také se mohli do 
zábavy a tanečků zapojit. K veče-
ru proběhla vystoupení zahranič-
ních souborů v okolních obcích 
a domácí soubor se představil v 
letním kině v Horní Nové Vsi. 
To bylo jediné místo, kde nám 
nepřálo počasí. Během všech 
ostatních pořadů i mimo ně jsme 
se těšili letním, téměř tropickým 
teplotám a slunečné obloze. 

Třetí den slavností pokračoval ve 
stejném duchu jako oba předcho-
zí. Tančilo se, zpívalo a veselilo. 
Po poledni se jako tradičně konal 
závod v polce, tzv. “polka ral-
lye”. Jedná se o závod v polce 
na 200m s občerstvením, a to 
ve třech kategoriích (krojovaní, 
nekrojovaní a děti). Vyhlášení 
výsledků se konalo téhož dne 
během večerního pořadu. Drži-
telem rekordu je člen místního 
souboru Hořeňák. Čas 1:17:54 
se dosud nikomu nepodařilo 
překonat! Po celé sobotní od-
poledne probíhala v zámeckém 
parku řada vystoupení, na podiu 
se střídaly zahraniční soubory 
a českými, pivo u stánků teklo 
proudem a veselí nebralo konce. 
Spolu s televizními zprávami 
začal na nádvoří bělohradského 
zámečku pořad písní souboru 
Hořeňák a vyprávění Dr.Radi-
ma Uzla. Až do ranních hodin 
probíhala již tradičně lidová 
veselice v parku. 
Poslední den letošních slavností 
začal mší svatou za účasti folk-
lorních souborů, které se poté 
přesunuly na bělohradské ná-
městí a tančily městu. V posled-
ní den nemohl chybět slavnostní 
průvod městem, který vycházel v 
čele s místním souborem od lá-
zeňského areálu směrem k parku. 
Zde zahájil galaprogram dětský 
soubor Hořeňáček. Představily 
se všechny zúčastněné soubory 
a celé slavnosti uzavřel Hořeňák 
třemi tanci. Tančili a zpívali 
tkalci, kováři a na závěr jsme 
roztočili kolo šmidli polkou. 
Večer se konalo rozloučení 
s hosty v sokolovně v Horní 
Nové Vsi.          
             I. Knapová
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Z HISTORIEZ HISTORIE

Vznik samostatné republiky 
československé dal průchod 
mnoha společenským změ-
nám a tužbám, které byly za 
rakousko-uherské monarchie 
nemyslitelné. Jednou ze snah 
skupiny katolických kněží a vy-
sokoškolských profesorů bylo 
reformování katolické církve, 
navazující na dávné snahy 
reformátorů 14. a 15. století, 
po vzoru západoevropských a 
severských zemí, kde reforma-
ce zapustila již hluboké kořeny. 
Zatímco evangelické církve 
kráčely svou vlastní cestou, 
snaha jmenovaných vycházela 
z podstaty katolicismu, ale s 
moderními trendy, s úsilím o 
zavedení prvků odpovídajícím 
době, která přicházela, neod-
chylujících se od výkladu Pís-
ma. Hlavními požadavky, které 
si skupina kladla, bylo:
1. Jmenování nových biskupů, 

věrných republice
2. Pražský arcibiskup má být 

primasem nad celou repub-
likou

3. Vysluhování mše v českém 
jazyce

4. Nepovinný celibát
5. Podávání Večeře Páně po-

dobojím způsobem
S těmito požadavky však neu-
spěli ani u pražského arcibis-
kupství, ani u Svatého stolce, 
kam delegace vedená děkanem 
Kroiherem přijela vyjednávat. 
Po dlouhých bezúspěšných jed-
náních byla tedy založena cír-
kev národní, nezávislá na Va-
tikánu. Zvolen název „Církev 
československá“ a po schválení 
úředními orgány státu byl její 
vznik datován 8. ledna 1920. 
Prvním patriarchou se stal prof. 
Dr. Karel Farský, rodák ze Ško-
dějova na Semilsku.
Na Novopacku mezi prvními 
kněžími římsko-katolické 
církve, kteří se již v padesá-
tých letech 19. století hlásili k 
novým myšlenkám, byli bělo-
hradský farář František Petera 
a novopacký kaplan Josef Kor-
dina. Zvláště druhý jmenovaný 
vedle bohaté osvětové činnosti 
horlivě propagoval reformu 
církve. Byl za to pronásledo-
ván a nakonec emigroval do 
Německa. Jiná doba nastala 
po vzniku československé 

samostatnosti a tím vzniklé 
Církve československé. Impuls 
k tomu, aby i v Nové Pace byla 
založena tato nová církev, dal 
profesor František Jirásko. Po 
jednání v Praze s Dr. Karlem 
Farským svolal první příslušní-
ky nově vzniklé církve do bytu 
pana Pochopa, kde byl ustaven 
prozatímní výbor, v němž byli 

bratři Válek, Žilka, Ulrich, 
Jiřička a Dohnal.
Schůze byly konána 15. září 
1920. Toto byl však teprve 
počátek svízelů a překážek. 
Nejenomže církev trpěla nedo-
statkem finančních prostředků, 
které získávala sbírkami mezi 
sebou, ale neměla ani místa k 
bohoslužbám. Nebyl zde usta-
ven ani stálý kněz. Na nějaký 
farní úřad či sněmovní místnost 
nebylo ani pomyšlení. Bratři 
se však nevzdávali. Když ne-
pochodili u Římsko-katolické 
církve, aby umožnila konání 
bohoslužeb v klášterním chrá-
mu či v kostele sv. Mikuláše, 
konala se shromáždění pod 
širým nebem na náměstí u Hu-
sova pomníku, u kapličky, před 
vchodem do reálky i jinde. Bo-
hoslužby vykonávali hostující 
kněží z Jičína, Přepeř a Lomni-
ce nad Popelkou. Velmi pěkně 
se zachovala Jednota bratrská, 
která nabídla pro účely této 
církve svoji bohoslužebnou 
místnost. Jak narůstaly starosti, 
tak se také zvyšovala aktivita 
členů přípravného výboru, do 
jehož čela byl jednomyslně 
zvolen odborný učitel, bratr 
František Jiřička. Přicházely 
také první úspěchy této prů-

kopnické práce. Ředitel reál-
ky F. Tomek získal v Praze 
povolení k propůjčení auly k 
bohoslužebným účelům. Když 
pak po sáhodlouhých jednáních 
byl konečně získán stálý kněz 
bratr Šťastný, který zde půso-
bil více než jeden rok, mohl se 
náboženský život naplno roz-
běhnout. Vedle bohoslužeb, 

které byly konány o nedělích 
a svátcích v aule reálky, to 
byla bohatá osvětová činnost. 
Pamatováno bylo hlavně na 
mládež. Konány výlety do 
přírody, divadelní představení 
a vánoční nadílky. O vánoční 
nadílce r. 1920 bylo obdaro-
váno 338 malých příslušníků. 
Vše mohlo být uskutečňováno 
díky darům a příspěvkům 
movitějších bratří a sester. Na 
počátku roku 1921 se k nové 
církvi hlásilo 1476 příslušní-
ků, z toho 379 školních dětí. 
Nastal nový úkol, vyučování 
náboženství, a tak opět získání 
stálého kněze, byt pro něho, bo-
hoslužebné pomůcky, vybavení 
farní kanceláře, pro kterou po-
skytl místnost br. Josef Pochop. 
O vybavení se postarali bratři 
a sestry Nádvorník, Mendl, 
Hrubá a Malá. Velkou podpo-
ru církvi věnovali také manželé 
Strejčkovi. Pro zvládnutí roz-
sáhlých úkolů bylo rozhodnuto 
ustanovit 9člennou tzv. radu 
starších (dále RS), která bude 
správně a organizačně řídit 
chod církve. Nelze však také 
zakrývat, že docházelo k roz-
porům uvnitř náboženské obce. 
Velké rozepře byly po ustavení 
RS tehdejšími faráři Šťastným a 

Lugrem. Mnoho polemik bylo 
vedeno i o výši církevní daně. 
S přistupujícími venkovský-
mi náboženskými obcemi se 
tyto rozpory prohlubovaly. S 
příchodem br. faráře Františ-
ka Lána z Nového Bydžova, 
oddaného služebníka církve, 
se situace uklidnila a činnost 
plně rozvinula. Pro výuku 
náboženství získal sestru Jež-
kovou a bratry Hartla a Klepla. 
Rozšířil výuku náboženství do 
okolních obcí. Bohoslužebná 
činnosti byla rozšířena do Staré 
Paky, Lázní Bělohradu, Pecky. 
Chotče a Mlázovic.
I když aula reálky poskytovala 
celkem důstojné prostředí 
pro bohoslužby, stále chyběl 
vhodný stánek, kde by se zřídil 
farní úřad, sněmovní místnost, 
knihovna a prostory pro stále 
narůstající agendu. Myšlenka 
postavení Husova sboru se 
stávala prvořadou při jednáních 
RS. Od samého vzniku Církve 
československé se novopacká 
náboženská obec potýkala s ne-
dobrou finanční situací. Výběr 
církevní daně nebyl nejlepší, 
a tak se konaly mimořádné 
sbírky a byly požádány místní 
peněžní ústavy, firmy Stokler 
a Hofman, Bachtík i stavitel 
Kotík o pomoc. Život církve 
se nadále rozvíjel. Pro výuku 
náboženství byl získán jáhen 
Karel Šturm, který mohl také 
vypomáhat br. faráři v boho-
služebných úkonech, zvláště 
na venkově. Kromě drama-
tického kroužku byl ustaven 
i kroužek pěvecký. Koncem 
r. 1926 měla náboženská obec 
2965 dospělých členů. Přifa-
řených obcí bylo 36 s 1025 
platícími členy. Rok 1928 
byl pro stavbu Husova sboru 
rozhodující. Definitivně bylo 
schváleno stavbu uskutečnit. 
Byla vedena rozsáhlá jednání 
o výkupu vhodných pozemků. 
Okresní správní komise na-
bídla pozemek mezi reálkou 
a sirotčincem, vykoupen byl 
pozemek za kapličkou. Když 
pak se naskytla příležitost 
získat pozemek naproti reálce, 
přiklonila se RS k tomuto řeše-
ní. Pozemek byl vykoupen za 
33 275 Kčs a zároveň prodán 
pozemek za kapličkou br. 

70. výročí položení základního kamene k výstavbě Husova sboru v Nové Pace
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Jiráskovi. Stavební fond činil 
na konci r. 1928 44 536 Kčs. 
V r. 1932 odchází ze zdravot-
ních důvodů farář Lána. RS 
se rozhodla jednat s farářem 
Václavem Faltou, působícím 
v Chlumci nad Cidlinou. S 
příchodem tohoto činorodého 
člověka a vlastence v r. 1934 
se situace v náboženské obci 
opět zklidnila.
Za jeho působení se zinten-
zívnila i mimobohoslužebná 
činnost. Celým rokem se pro-
línala otázka stavby sboru. Stá-
lý nedostatek prostředků brzdil 
veškeré úsilí. Stavební fond se 
rozrostl na 120 000 Kčs, avšak 
předběžný rozpočet činil 400 
000 Kčs. Opět přišly na řadu 
sbírky. Využita byla propagač-
ní výstavka na krajinské výsta-
vě. Konány nedělní výlety. 6. 
července 1935 byla pořádána 
bohoslužba na Husově kopci a 
zapálena vatra. Při všech těch-
to akcích byly konány sbírky. 
Významným dílem přispíval 
dramatický odbor E. Krásno-
horské z výnosů divadelních 
představení. Přispěly opět 
peněžní ústavy, Občanská 
záložna ve Staré Pace, Ob-
čanská záložna v Nové Pace, 
Akciový pivovar a také např. 
Spolek železničářů ve Staré 
Pace. Nemalými částkami při-
spívali i členové RS a movitější 
příslušníci církve. Stoupal také 
počet věřících.
Lepšící se stavební fond 
umožnil rozšíření pozemku 
pro stavbu sboru o 265 m2. 
Ustaven byl stavební výbor 
ve složení bří Kotyk, Klouček, 
Šolc, Zwieger, Falta, Kobr a 
sestra Suchardová. Tato komi-
se již konkretizovala veškeré 
záměry stavby.
Rok 1936 se od počátku vy-
značoval intenzívní činností 
RS a stavebního odboru. 
Diskuze byly vedeny hlavně 
o konceptu stavby, urnovém 
háji, kolumbariu a pochopi-
telně o celkových nákladech 
na stavbu. Valné shromáždění 
náboženské obce odhlasovalo 
částku 250 000 Kčs, která by 
neměla být překročena. O celé 
věci bylo jednáno s p. stavite-
lem Kavanem, který doporučil 
stavět sbor i s farou a zázemím 
pro kněze, případně kostelníka, 
současně. Potvrdil také, že uve-
dená částka by na stavbu bez 
vnitřního vybavení neměla být 
překročena. Vypsána byla ar-
chitektonická soutěž, do které 

bylo přihlášeno 7 návrhů, ve-
dených pod heslem, přičemž 
jména projektantů byla v za-
pečetěné obálce. Předsednic-
tvem stavebního odboru byly 
vybrány dva projekty. První 
pod heslem „Pravda vítězí“ s 
celkovým nákladem 215 až 230 
tis. Kčs, druhý pod heslem „V 
záři kalicha“ s nákladem 270 
tis. Kčs. Vybrané návrhy byly 
zaslány na diecézi do Hradce 
Králové současně se žádostí o 
odpis církevní daně. Po zralé 
úvaze všech členů RS a staveb-
ního odboru a na doporučení 
diecéze byl jako vítězný vybrán 
projekt architekta Josefa Kava-
na. Po všech těchto přípravách 
mohlo být přikročeno k zahá-
jení stavby. Tesařské práce měl 

provádět bratr Jirásko, stavbu 
stavitelské sdružení bří Holman 
a Jirčák. Stavebním dozorem 
pověřen br. Kavan. Br. farář 
Falta velmi prosil, aby všichni 
členové RS mysleli na konečný 
výsledek a s Boží pomocí hle-
dali cestu k uskutečnění touhy 
po vlastním sboru. Jinak tomu 
však bylo mezi staviteli. Ti se 
vzájemně obviňovali s neo-
choty spolupracovat a došlo to 
až k hrozbě soudního stíhání. 
RS dokonce uvažovala, má-li 
být vůbec za těchto okolností 
stavba zahájena. Nakonec po 
dlouhých jednáních došlo k 
definitivnímu rozhodnutí a 
podmínky byly podepsány 18. 
8. 1936. Z Husince byl přive-
zen jako dar sestry Suchardové 

a bratra Zwiegra základní ká-
men, připojen ověřovací list 
a rozhodnuto na kámen vyrýt 
kalich s nápisem „Husinec 30. 
8. 1936“. Konečně nadešel tak 
dlouho očekávaný a připra-
vovaný 30. srpen. Na stave-
ništi čekal zahalený základní 
kámen, na stožárech vlály 
církevní prapory. Celé místo 
bylo vyzdobeno břízkami a 
chvojím. Slavnostní bohosluž-
bu vykonal br. biskup Kordule. 
V početném průvodu nesly tři 
dvojice krojovaných děvčat 
věnce, které byly položeny k 
Husovu a Komenského po-
mníku a k pomníku padlých 
legionářů. V čele průvodu byla 
nesena státní vlajka. Hudbu ří-
dil kapelník Gotwald. Ze slav-
nosti byly zaslány pozdravné 
dopisy prezidentům T.G. Ma-
sarykovi, E. Benešovi a bratru 
patriarchovi. Ode všech došly 
děkovné odpovědi. Stavba 
tedy byla zahájena. Stavitel 
Tauchman, pověřený dozorem 
po bratru Kavanovi, sdělil, že 
vše jde dobře, a podnikatelé 
vykonávali svou činnost svě-
domitě.
Církev Československá hu-
sitská si toto vzácné jubile-
um připomene na slavnostní 
bohoslužbě 27. srpna 2006 
dopoledne v Husově sboru.
Z pamětní knihy vybral 

br. Plecháč

VÝSLEDEK SBÍRKY 
Týden pro Světlo

Středisko Světlo Diakonie ČCE 
získalo ve sbírkové a propagač-
ní akci „Týden pro Světlo“ 26 
896,- Kč, a to díky příspěvkům 
lidí ve Vrchlabí, Trutnově, 
Hostinném, Jilemnici a Nové 
Pace. Výtěžek sbírky je určen 
na provozní náklady střediska 
Světlo, které podporuje lidi s 
mentálním, kombinovaným 
postižením nebo duševním 
onemocněním. Z peněžních 
prostředků získaných ve sbírce 
bude hrazen například materiál 
do dílen (glazury na keramiku, 
výtvarné potřeby), sportovní 
potřeby (třeba nový fotbalový 
míč), ale i část nákladů na re-
kondiční pobyt klientů v Dešt-
ném v Orlických horách apod. 
DĚKUJEME VÁM!
Klienti a zaměstnanci Diako-
nie ČCE – střediska Světlo ve 
Vrchlabí
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Pro příznivce motoristického 
sportu, ale nejen pro ně je ur-
čen tento článek, v němž chci 
připomenout Pačákům již 60. 
výročí konání novopackého 
okruhu motocyklů, jehož I. 
ročník se jel v roce 1946.
Ani ne půl roku po skončení 2. 
světové války se obnovuje zde 
v Nové Pace činnost tehdejšího 
Autoklubu republiky českoslo-
venské. Jeho členové se ihned 
rozhodují uspořádat v roce 
1946 silniční rychlostní závod 
motocyklů ulicemi města, a 
tak navázat na tradiční před-
válečné ročníky Krakonošova 
okruhu, jehož start a cíl byl ve 
Staré Pace. Nebyla to v oné 
poválečné době nikterak lehká 
záležitost, neboť byly ještě jiné, 
mnohem důležitější starosti s 
vyrovnáváním se s následky 
války... Závodní motocyklový 
park vlastně v podstatě žádný 
neexistoval, a tak jezdci jeli na 
strojích převážně cestovních, 
upravovaných vlastní rukou, 
na strojích, které v převážné 
většině stály přes válku někde 
v kůlně, znehybněné zákazem 
okupantů, nebo také na různých 

trofejních strojích – z vojenské 
pozůstalosti wermachtu.
Závod se jel 28. července 1946 
ulicemi města. Start a cíl byl na 
náměstí před dnešní prodejnou 
sportovních potřeb pana Po-
chopa a trať vedla přes náměstí, 
ulicí Jiřího z Poděbrad, Svato-
jánskou ulicí kolem kapličky na 
hlavní silnici, dnešními ulicemi 
Pražskou, Legií a Komenského 
zpět na náměstí. Povrch vozo-
vek byl většinou dlážděný 

tohoto závodu, kteří později 
mnohokrát stanuli na stupních 
vítězů a stali se úspěšnými 
legendami našeho motocy-
klového sportu. Byli to mezi 
jinými Štajner, Kost, Sedlák, 
Kopal, Skalský, Kába, Bílý, 
Novotný, Ježek a novopacký 
M. Makovička.
Závody se jezdily tehdy ve 
dvou kategoriích, a to junioři 
a senioři. V juniorech jezdili 
začínající závodníci. Jezdily 
se převážně tři obsahové třídy: 
125, 250 a 350 ccm. V seni-
orské třídě pak ještě „pulitry“. 
Jaké značky motocyklů se obje-

vovaly v té době? 
Především Jawa, 
ČZ, Ogar, Waltr, 
DKW, BMW, 
Triumf, Norton, 
BSA, Welocette, 
Puch, MottoGuzi 
a jiné.
Závody se jely 
za pěkného slu-
nečného počasí 
a za velké účasti 
diváků (20 – 25 
tisíc). Jednotlivé 
třídy vynecháme a 
budeme se věnovat 
nejsilnější třídě, ve 
které se rozhodo-
valo o absolutním 
vítězi. Závod se jel 
na 20 kol a došlo 
v něm k velkému 

boji mezi naším Vitvarem a 
Stanislavem, kteří se střídali 
ve vedení, a nakonec zvítězil 
Vitvar na Jawě s průměrnou 
rychlostí 98 km v hodině a stal 
se absolutním vítězem tohoto 
závodu.
Tento první ročník měl pak po-
kračování v dalších závodech. 
V roce 1947 se jel v rámci v té 
době zde pořádané významné 
Výstavy podkrkonošského kra-
je a další závod se za neúčasti 

Antonína Vitvara, který v té 
době ležel v Turnově v ne-
mocnici po nešťastné havárii 
při tamějším závodě „O štít 
Českého ráje“. Ve II. ročníku 
zvítězil Václav Bubeníček na 
DKW.
Po dvouleté přestávce se v roce 
1949 je III. ročník, ve kterém 
slavil dvojnásobné vítězství ve 
třídách 350 a 500 ccm Antonín 
Vitvar, ne už ale na Jawě, ale 
na strojích značky Welocette a 
Norton. Při tomto závodě byl 
start a cíl přeložen do Komen-
ského ulice před lékárnu.
Poslední ročník se na této trati 
jel v roce 1950. Závod byl 
opět obsazen velmi kvalitními 
závodníky. Při sobotním tré-
ninku došlo bohužel k havárii 
Antonína Vitvara v prostoru „u 
Stránských“ a ten musel být 
převezen do packé nemocnice. 
A tak byl pak závod ochuzen o 
jeho účast... Závod měl velmi 
dobrou úroveň a absolutním 
vítězem se stal Láďa Štajner 
na Jawě. V dalších letech se 
na této trati již žádný závod 
nejel hlavně z důvodu, že se v 
té době budoval v Nové Pace 
vodovod, a ulice byly rozkopa-
né. Jediným pokusem obnovit 
Novopacký okruh na jiné trati 
se uskutečnil v roce 1969 na 
trojúhelníkové trati ulicemi 
Gebauerovou, Svobody, dnešní 
V Aleji se startem a cílem před 
zadní branou na hřbitov. Tento 
závod se jel jako krajský přebor 
a nebyl již opakován.
Při této příležitosti vzpomeňme 
práci tehdejších členů a funk-
cionářů AKRČ v Nové Pace, 
kteří organizovali tyto náročné 
závody. Mezi jinými to byli 
pánové Josef Polák, který byl 
ředitelem těchto závodů, a dále 
Josef Pilař, Oldřich Polman, 
Jan Gernat, Antonín Nypl, 
Václav Landfeld, Jiří Kosina, 
Rudolf Koudelka, Jiří Suchar-
da, Oldřich Kubů, Eduard Hák, 
Kamil Moravec a další.
Na Novopackých okruzích 
začínali i zdejší novopačtí 
závodníci, vrchovinský Ma-
kovička, který patřil k našim 
nejúspěšnějším, velmi úspěšný 
Mirek Vavruša, Eda Karel, kte-
rý zde slavil úspěšné závody, J. 
Medlík a další.
Na tyto závody pak navázaly 
závody v motokrosu, následně 
v autokrosu, které se zde v 
Nové Pace jezdí dosud a na 
vysoké mezinárodní úrovni.

Jaroslav Vágenknecht

60. výročí Novopackého okruhu

žulovými kostkami a úsek od 
železničního mostu ve Svato-
jánské ulici až po hlavní silnici 
byl prašný. Jenom krátká část, 
asi 300 metrů byla asfaltová. 
Délka okruhu byla 2 kilomet-
ry. Parkoviště závodních strojů 
bylo v ulici Na Tržišti, později 
na dvoře základní školy.
A tak den před závodem se sjíž-
děli do Nové Paky závodníci 
po dlouhém válečném půstu 
lační si zazávodit. Přijížděli 
staří známí, ale i nováčkové, 
kteří byli také chtiví závodění. 
Připomeňme některá jména, 
která byla známá již před 

válkou, jako byli Jan Lucák, 
Václav Stanislav, Václav Bu-
beníček, Franta Juhan, Václav 
Kostlivec a samozřejmě novo-
packý Antonín Vitvar, který 
byl také jedním z hlavních za-
kladatelů tohoto závodu. Ten 
už v době předválečné patřil 
mezi motoristickou elitu a měl 
význačné úspěchy v soutěžích 
a závodech jak motocyklů tak 
i automobilů a byl favoritem 
i zde. Připomeňme i nováčky 
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MALÉ ZASTAVENÍ MALÉ ZASTAVENÍ …Zapomenuté „dílo”...

„Kde začít…stojíš a váháš… že ještě nepřišel ten oka-
mžik, ten čas, a tak se navracíš… Přec není možné, 
aby jsi nezaslechl… jejich náčiní… Vždyť otevírání 
skály dlouze zní…”

Sejdeš-li z Kozince do malého sedla a vydáš-li se 
vpravo po vrstevnici, rozevře se před tebou na okraji 
lesa obraz vidochovského údolí… Proč právě v jeho 
lesích, které ho obepínají, byla tak záhy otevírána 
země… Zřejmě sem příroda nadělila… a záleželo 
pak jen na těch, kteří tudy procházeli, kdy objeví 
tato místa. I když mohla cosi napovědět místní „čer-
venice”, že právě tento „okrsek” se čímsi z krajiny  
vyděluje, přesto to ale nebylo nijak lehké… Vždyť 
ještě ve 12. století křižovali nepřístupný ochranný val 
hor severních, tedy Krkonoš, jen řídké obchodní stez-
ky, směřující tudy do Slezska. A brána do zdejších 
„půlnočních hvozdů” dle zprávy z roku 1143 byla 
již u Újezda Kumburského. Zde se tedy vstupovalo 
v les… Protože však obchodní spojení mezi Prahou a 
Vratislaví bylo nutné, vedla také tudy zemská stezka, 
po které putovaly povozy se zbožím. A jelikož je tře-
ba náklad nejen ohlídat, ale i přepřahat, nebo dát sobě 
i koním odpočinout, vznikají také podél této stezky 
stanoviště stráží, zájezdní hostince, kovárny… A 
snad tak nějak vznikla i kdysi osada „Videchovec”1/, 
která se rozkládala pod melafyrovým valem Kozince. 
Ten ji chránil, aby i ona mohla strážit starou zemskou 
stezku procházející v její spodní části.
Umístění takovéto osady, jakéhosi „Viděchova 
dvora”, nebylo tedy zvoleno zcela jistě náhodně. Ze 
severozápadu opevněn přírodní hradbou Kozince 
se přesto nacházel na vyvýšeném místě, které jeho 
obyvatelům zaručovalo „vidění v kraj”, ale díky ob-
chodní stezce zcela určitě ne opuštěnost. Jestliže si 
chtěl tedy pocestný při své cestě odpočinout, nabízelo 
mu takovéto místo i jisté bezpečí, aby pak dalšího 
dne byl schopen pokračovat dále pod „půlnočními 
hřebeny” do severních zemí. 
Právě díky těmto zemským stezkám se krajina začíná 
obývat a proměňovat. A tak se hledají také v jejich 
blízkosti i další zdroje obživy.
Ve zdejších korytech potoků a ve skalách je brzy 
nalezeno skryté bohatství v podobě vzácných kovů a 
drahých kamenů. Zlatonosný písek postupně vyvádí 
místní z údolí do kopců, k matečné hornině, aby ji 
zde otevřeli a došlo tak k hloubení... To můžeme 
sledovat i v případě „Zlatého potoka”, kde docházelo 
k prvotní těžbě nejen tohoto kovu, při jihovýchodní 
části „vidochovského údolí” nad obcí Stupnou. Zde 
jsou patrné rýžovnické práce v délce cca 700 metrů, 
které nás přivádí až k vlastnímu „dílu”. Pomalu se 
tedy dobývání vzácných kovů přesouvá z povrchu 
pod zem, jak tomu zřejmě bylo i v případě rozsáhlé 
důlní činnosti v okolí tohoto údolí směřujícího od 
severozápadu na jihovýchod. Zbytky po pronikání 
zdejších havířů do jejího nitra nacházíme nejen na 
jeho severovýchodním konci v tzv. „Zlatnici”,ale 
také na Kozinci a Vidochovském kopci. K tomu 
zřejmě došlo především ve 13. a14. století v sou-
vislosti s nastupujícími německými kolonizačními 
proudy, které byly podporovány jak panovníkem, tak 
dalšími představiteli feudálního zřízení. A právě toto 
nové „obydlení” krajiny zasáhlo zpočátku východní 
část tehdejších Krkonoš, tedy i naši oblast. Brzy po 
těchto prospektorech přicházejí do naší oblasti Vlaši, 
zvláštní druh hledačů pokladů a drahých kamenů ze 
vzdálené Itálie, z okolí Benátek a Florencie. Tito 
lidé, především italští alchymisté, se nezajímali 
jen o výskyt drahých kovů, ale hledali i další rudy 
(především arsenové), tolik potřebné tehdy k výrobě 

světoznámého benátského skla. 2/ Podle zvyklostí 
to, co bylo v zemi, patřilo k rukám panovníka. A 
tak i Vlaši museli žádat o obdržení jisté výjimky. 3/ 
Protože to byl on, kdo uděloval právo na těžbu, či na 
obchod s drahými kovy, jež se nazývalo „urburou”. 
K jejímu zřízení ustanovoval panovník „urburéře” 
a ten prostřednictvím svých podřízených vykonával 
pak dozor nad jednotlivými důlními díly. V jejich 
čele stál hormistr (perkmistr) a důlní práce prová-
děli tzv. „kverci”(těžaři) a „horní čeleď” (dělníci). O 
horním úřadu v čele s hormistrem pro zdejší „dílo” 
máme záznamy z městečka Pecka, kde také byly do 
záznamních knih zapisovány údaje o zřízení různých 
šachet, o jejich nájmu a také o výnosu a výtěžku. A 
jak se přibližně z roku 1770 dozvídáme, že vrchnosti 
náležel dědičně jeden „důl” jakožto náhrada za po-
škození jejich pozemků a na dva další měla nárok, 
pokud bude dodávat zdarma dříví do dolů. Dále byly 
dvě jámy připsány peckovské škole a kostelu. Sou-
časně se uvádí, že smějí být volné jámy pronajaty 
zájemcům. Ze starých záznamů víme, že k dolům 
patřily i tzv. „puchérny”4/. Ty v našem případě byly 
zřejmě rozmístěny podél „Zlatého potoka”, který 
poháněl jejich vodní kola a ony svými tlukadly drti-
ly zdejší matečnou horninu, kterou „kverci” vynesli 
k povrchu. Rozdrcená hornina se pak propírala v 
dlouhých dřevěných korytech, ve kterých se z hlušiny 
vyplavoval drahocenný kov. 

Z listiny z roku 1633 týkající se hornictví, kterou 
předložil Albrechtu z Valdštejna Essias Eckhard, se 
dozvídáme, že se nalézaly „na zlatodole“ ve Stupné 
čtyry stoupovny: „dvě po osmi a dvě po čtyřech tlu-
kadlech….” A nebyly to jenom ony, kdo pod „Geirs-
bergem” („Supí horou”) otevíral matečnou horninu. 
Zřejmě zde stávaly i mlýny na její rozemílání. Jak 
vypadalo takové zařízení, uvádí J. Agricola ve svém 
latinském spisu „De re mettalica libri XII”-„Dvanáct 
knih o hornictví a hutnictví”z roku 1556: „Zlatá ruda 
roztlučená kladivy nebo ve stoupách rozdrcená a též 
cínová ruda mele se na moučku. Prvý mlýn, který 
pohání proud vody, jest takto zařízen: Hřídel je zaku-
lacený nebo hranatý a jeho železné čepy se otáčejí v 
otevřených železných ložiskách, která jsou upevněna 
do trámoví mlýna. Hřídel otáčí kolo, jehož lopatky, 
na obvodu přibité, pohánějí říční vody. Na hřídeli 
je připevněno paleční kolo s palci po stranách, které 
pak pohánějí jiné kolo vřetenové, složené z vřeten 
z nejtvrdšího dřeva. Vřetenové kolo sedí na železné 
ose, která má dole čep otáčející se v železné pánvičce, 
zasazené do trámu mlýnského lešení. Nahoře nese 
násadec, který drží mlýnský kámen. A tak když palce 
palečního kola pohánějí vřetenové kolo převodní, 
začne se mlýn otáčeti. Mlýn zásobuje rudou násyp 
nad ním visící. Ruda v mouku rozemletá vychází z 
kruhového železného žlábku do vynášky a z té na 
zem, kde se hromadí, a pak odnáší k prádlu. Po-
něvadž tento způsob mletí vyžaduje, aby mlýnský 
kámen se mohl zdvihati nebo spustiti, podpírají dvě 
dřeva, která lze sochorem zdvihati a zase spouštěti, 
trám s ložiskem svislého železného hřídele.” Jeden 
z takových mlýnů, snad stával na katastru vido-
chovském, zhruba 500 metrů pod vlastním „dílem” 
na toku „Zlatého potoka”. Tento mlýn se nazýval 
„Cechamühle” a byl prý zrušen asi v roce 1895 5/. 
Vody zdejšího potoka vycházely z lesa, kde se říkalo 
„V cechu”. Slovo cech („zeche”) neznamená jen řád, 
společenství mezi mistry stejného řemesla, ale také 
důl, horní závod6/. A právě na tomto místě nacházíme 
staré důlní práce, které zde zanechali havíři zhruba na 
ploše 600x250 metrů. Kdy zde započala jejich těžba 

1/ Též „Vidochowecz”, 
„Malý Videchovec”. Prv-
ní zmínka o tomto místě 
je již z roku 1386. Např. 
zápis z roku 1417 nám 
říká, že „…plat v Malém 
Videchovci dán ke kostelu 
pod Peckú”. Teprve roku 
1729 dostává obec Vido-
chov povolení ke zřízení 
hřbitova, a při tomto aktu 
je uvedeno, že dříve patřila 
dvěma farám (hoření část 
„Videchovec” spravovala 
fara novopacká (č.p. 3-
19), dolení pak patřila ke 
Kalné). Snad prvotní název 
zněl „Viděchov” a býval tu 
„Viděchův dvůr”. Němec-
ká etymologie spojila ná-
zev s německým „dach” 
(střecha)-„Widach”. 

2/ Vlaši, uváděni ve 
starých zprávách jako 
„Wallen”„Velští”, patr-
ně přímo na místě pálili 
rudy na kysličník arsenitý 
a prokutali při svých po-
chůzkách i vyšší partie 
Krkonoš. Při této činnosti 
nalézají také místa výskytu 
drahých kamenů. Zprávy 
máme z tzv. „Vlašských 
knih” (Wallenberichte, 
Wallenbücher). Na pře-
lomu 15. a16. století byla 
známa již převážná většina 
krkonošských ložisek.

3/ Za Rudolfa II. dostávali 
povolení od jeho dvorního 
alchymisty Šimona Tade-
áše Budka z Lešína a 
Falkenberka, (Budecia) 
z nedalekého Týna Ro-
venského.

4/ Německy „pochwerk”, 
zčeštěné „puchérna” 
značí „stoupu”, odtud 
také „Stupná”. Též tato 
osada uváděna jako 
Stupný, Stupné, Stoupno, 
Stubay.

5/ Také se mu prý říkalo 
„Zlatnický mlýn”, M. Se-
mík se též domníval, zda 
nešlo o „Hebemühle”, o 
kterém slýchával. Chalu-
pa, která z něho vznikla 
má č.p. 87. Poslední 
majitel mlýna byl jakýsi 
František Rolf, který poz-
ději mlýn pronajal jistému 
Stuchlíkovi z Borovnice a 
ten zde mlel po starodávnu 
„přes pytlík”, jak se uvádí 
až do roku 1895.

6/ „Zeche” od německého 
„zeichen”- „znamení” čili 
„cejchu”(signum), snad 
místo, které se odlišovalo. 
V hornictví znamenalo slo-
vo „zeche” společenstvo, 
jeho majetek i samo místo 
dolování, tedy doly.
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a kdo byli ti muži, kteří ve zdejších lesích otevírali 
zemi, se dnes již zcela jistě nedozvíme. Vypráví se 
však, že právě toto místo dalo packým „obraz” Pan-
ny Marie, která zde ze země vyňata byla. Záznamy 
o jeho vyzdvižení se však rozcházejí nejen v čase, 
ale dokonce i ve jménech, která při tomto aktu byla 
přítomna7/. Jisté však je, že zde vznikla legenda 
o „stupenské Panně Marii”, díky které je později 
zbudován i náš „pavlánský chrám”. Tam nalezl její 
„obraz” spočinutí… 
Vraťme se však do lesa při severovýchodním okraji 
vidochovského údolí, kde se nacházely šachty a štoly 
dolu „Marie Matky”. I tak je nazýváno toto „horní 
dílo”. Zřejmě mohl někdo kdysi narazit ve starých 
záznamech na „Mariazeche”… Vždyť horníci dávali 
rádi své „dílo” pod ochranu světců. A není se ani 
co divit, když člověk vstupuje v „Zemi“, setkává 
se z různými silami, kterým staří havíři obětovali a 
prosili je tím tak o přízeň. Chtěli přeci z jejího lůna 
opět vystoupit a neměli zájem na tom zůstat sevřeni 
tam dole…
Dodnes zde stojí kaplička z roku 1938 s mariánským 
monogramem v místech, kde dříve stávala kaplička 
dřevěná. Nad jejím vchodem nás vítá nápis „Zdrávas 
královno, matko milosrdenství”. Snad to je to místo, 
kde havíři odpočívali, aby jim bylo dáno nejen fy-
zické, ale i duchovní síly8/. Zde je také ona zázračná 
studánka, která prý hlavně oči uzdravovala. Díky 
ní snad začala vidět i slepá dívka z blízké Stupné. 
A právě u ní, jak se vypráví stávala zázračná jedle, 
kterou když chtěli porazit, tak počala krvácet… Toho 
všeho si byl vědom i peckovský felčar Vonka, který 
věřil , že zdejší podzemní labyrint vynáší vody, jež 
dávají naději na uzdravení. Ten se zde také rozhodl 
roku 1775 vybudovat jakési lázně a hospodu. Bo-
hužel zázraky se zpeněžit nedají, a když se zpeněží, 
tak sami slábnou… Takže dnes po těchto stavbách 
nenajdeme ani památky, ale prameny ty jsou zde 
stále silné…9/ Právě ony jakoby vynesly „živé stří-
bro - obraz Panny”…z podzemních komnat „Matky 
země”, vlhkých a temných, ve kterých se odehrává 
„koncert kovů”…10/ Je to opět Ona, „prima matéria” 
ve stavu rudy, jak říkali „staří”… Tu je třeba vydo-
být… Vždyť slovo „kov” („métal”) je odvozeno z 
řeckého „metallon” a zdá se blízké kořeni „me” nebo 
„mes”, který je nejstarším známým indoevropským 
názvem pro měsíc, jenž má „Ona” pod nohama… 
Měsíc… voda …stříbro… a snad proto je většina 
zpráv o výskytu stříbra u Stupné spojena s „obrazem” 
„zázračné Panny”11/. Jeho duplikát tu byl hledán.., 
což se dozvídáme i ze zprávy báňského rady prof. 
Pošepného pro„Oesterreichische Zeitschrift für 
Berg-und Huttenwesen” z r. 1889, č. 24: „Při mé 
návštěvě této krajiny v r. 1883 upozornil mne jeden 
stupenský občan nejprve na zázračnou studánku, 
kterou jsem rozpoznal co štolní vodu, dále též na 
jednu jámu, která byla v novějším čase vykopána, 
ve které se hledal duplikát novopacké sošky. Před 
krátkem měla se sem voditi procesí, kvůli čemuž se 
rozpředl spor mezi majitelem pozemku a duchovní 
správou.”12/ Proč však by zde měl být tento dupli-
kát zakopán, se můžeme jen domnívat… Mohlo jít 
snad o jistou ochranu a obnovu „díla”, když práce 
skončily…Možná, že šlo o jakési dočasné rituální 
pohřbení s následným „zmrtvýchvstáním”… Když si 
pak důl „odpočinul”, jak staří věřili, a byl připraven k 
novému „početí”, tak jej znovu vykopali…13/ Vždyť 
neopomeňme, že „merkur filosofů” je považován za 
„matku kovů” a v ní se „kovy rodily”… Havíř jako 
by tedy svým konáním v podzemí zasahoval „do 
díla času” a urychloval tak „vývoj plodu” a tím na 
sebe přebíral i jistou odpovědnost za toto předčasné 
vyjmutí...14/ Vždyť příroda nekoná ve skocích, ta se 
vyvíjí…
Otevření „díla” lze tedy považovat v jistém smyslu 
slova za „rituální úkon”, proto také až do konce 

středověku se takováto událost neobešla bez nábo-
ženských obřadů. Snad bylo úkolem těchto „rituálů” 
usmířit síly místa, aby nám bylo dáno… Dokonce se 
u některých národů setkáváme i s jistou „rituální očis-
tou” před tím, než vstupují do útrob „Matky země”. 
A nakonec přeci přicházíme tímto aktem do jejího 
hájemství, do míst, které by měly být pro člověka 
svým způsobem tabu. Nejde snad o vyhrabávání 
bohatství, které nám nebylo určeno..?15/ V každém 
případě byl však takovýto akt určitou pohromou pro 
krajinu. Ta se díky jednotlivým krokům, které jej do-
provázely, zcela proměňovala. (Vždyť např. dolovací 
práce měnily postupně její reliéf, dřevo k výdřevě 
chodeb bylo těženo v blízkosti dolu a při „propírání 
rudy” docházelo k znečištění vodních toků.) 
Kdy se však uvádí první záznamy o zdejším dobývá-
ní drahého kovu? Mohou zato německé kolonizační 
proudy, jak jsem již uvedl? Díky nálezu „obrazu” se 
však dostáváme daleko před ně. Jistěže nemůžeme 
dataci tohoto příběhu brát jako důkaz zahájení těž-
by… Přesto se zastavme a uveďme některé zajímavé 
údaje. J.G. Schaller zřejmě na podkladě zápisu v pa-
mětní knize novopacké fary uvádí, že zmíněný obraz 
byl nalezen ve stříbrných dolech u Stupné dokonce 
již za vlády Boleslava II. v roce 996.16/ Dochované 
zprávy jako by nasvědčovaly, že počátky těžby zlata 
v této oblasti sahají snad až na začátek 12. století, při-
čemž největšího rozkvětu dosáhlo toto „dílo” ve 14. 
století. Těžba pak zde byla úplně utlumena v první 
polovině 15. století (snad díky husitským válkám), 
aby pak k novému „otevření” došlo během 16. sto-
letí. Za třicetileté války dochází opět k postupnému 
poklesu a přerušení těžby. 
Proč je tedy „otevření díla” v lidovém podání kladeno 
ještě dále… Mohlo snad zde docházet k „dobývání 
drahocenných kovů” z náplavů zdejšího potoka již 
dříve?17/ To se zřejmě nedozvíme, ale je téměř jisté, 
že prvým zdrojem drahocenného kovu byl zcela jis-
tě písek vodního toku. To voda tento kov přinesla 
lidem… V ní se třpytily první „plody naší Matky”… 

7/ Matěj Semík uvádí, 
že na podkladě zápisu v 
pamětní knize novopacké 
fary je zaznamenáno, že 
zmíněný obraz byl nale-
zen ve stříbrných dolech 
u Stupné dokonce již za 
vlády Boleslava II. v roce 
996. Václav Červenka, 
jičínský děkan píše v 
roce 1673 o stupenských 
dolech následující: „Když 
náleželo panství Kumbur-
ské s Jičínem před 400 
lety pánům z Wartenber-
ka, byla nalezena soška 
Panny Marie Packé ve 
stříbrných dolech…” 
(tedy v roce 1273). Roku 
1772 píše novopacký sou-
sed Šádek ve své pamětní 
knize, že byla ve stříbrných 
dolech ve Stupné nalezena 
mariánská soška Pavlem 
Czimbulovským a po-
dobně i praví křižovník 
J.K. Rohn v r. 1777: 
„Známo i místo, kde byla 
nalezena (soška), totiž ve 
stříbrnných dolech…” 
M.Semík uvádí záznam z 
manuálu městečka Pecky 
(L.P. 1622, 15./ 2. na str. 
64, Poznamenání starých 
pamětí): „Roku 1109 dne 
9.června měsíce Pannu 
Marii vykopali havíři z 
tej Zlatnice za povržena 
zůstala při havířích u Joba 
Jeřábka a Davida Malého 
a u Kryštofa Srny.” 
J.G. Schaller (Topogra-
phie des Königreichs 
Böhmen.-16. Theil. 
Bidschower Kreis. Prag 
und Wien 1790.) uvádí 
též, že byla nalezena 
horníky.

8/ Po pravé straně před 
kapličkou stojí kamenný 
podstavec s litinovým 
křížkem s podobou 
„Ukřižovaného” a ná-
pisem „Pochválen buď 
Ježíš”, na přední straně 
se nachází černá deska a 
na ní je vyleptán obraz sv. 
Antonína, pod ním nápis 
„S. Anton”, na soklu 
jsou patrné zbytky po 
německém nápisu, ze kte-
rého zbyl pouze letopočet 
1912. V blízkosti kapličky 
je pak do oválu umístěna 
křížová cesta z 30. let od 
Jana Raimunda z Pecky. 
Dnes již bohužel značně 
poškozena.
9/ Snad tyto dva objekty 
stávaly vpravo nad kap-
ličkou v lesním svahu.

10/Vždyť připomeňme, že 
právě podzemí chrámů 
bylo příbytkem soch Isidy, 
z nichž se s křesťanstvím 
šířícím se do Galie staly 
ony „černé Panny”. Ně-
kdy též označovány jako 
„Virgo paritura”, „Země 
před oplodněním”. 

11/ „Zlatý potok”, je někdy 
označován jako „Stříbrni-
ce”, zřejmě dle toho, co 
jeho vody dávaly… 
Takto se mu kdysi říkalo i 
v Bělé u Pecky.

12/ Jáma měla nepravidelný 
průřez a byla vyhloubena 
šikmo, asi do hloubky 4 
metrů. Uvnitř z hlavní 
chodby prý více menších 
chodeb ústilo. Mohlo jít 
o dno štolní přístavby , 
vedle které teče i pramen, 
jenž nasycuje „zázračnou 
studánku” štolní vodou.

13/ V toto věřil  i španělský 
autor Barba, žijící v 17. st., 
když uvádí, že vytěžený důl 
dokáže svá ložiska obnovit 
po 10 až 15 letech.

14/ Např. v egyptštině slo-
vo „bi” označuje dělohu i 
štolu v dole.

15/ „opes”- bohatství, ale 
též moc, mocnost

Sem se zřejmě dostaly z rozrušených slepencových 
lavic, ve kterých se po otevření „díla” nacházely v 
nejryzejší formě.18/
Zdejší „dílo” bylo součástí velkého těžebního revíru 
oblasti Vrchlabí-Zlatá Olešnice, v archivech pražské 
mincovny se nalezly záznamy o zdejší těžbě už z roku 
1562. Doly byly rozděleny celkem do 128 „kuksů” 
(„kutišť” či okruhů). Z nejstarších záznamů vyplývá, 
že jsou společné pro Stupnou a Vrchlabí (spíše snad 
jde o Černý Důl), z čehož se dá souditi, že měly 
společného majitele. Kde se uvádí závody odděle-

16/ (Topographie des 
Königreichs Böhmen.-16. 
Theil. Bidschower Kreis. 
Prag und Wien 1790). 
V peckovském manuálu 
(L.P. 1622, 15./ 2. na str. 
64: „Poznamenání starých 
pamětí”), jak uvádí M. Se-
mík, najdeme následující:
„Roku 1101 počali v 
Zlatnici dělat, totiž nad 
Videchovem a Stupnim 
kopci mramor dobejvati.
Roku 1102 počaly v Zlatni-
ci dělat totiž zlato, stříbro, 
metal, měď a dostaly všeli-
jaké materie.”
K podobnému letopočtu 
nás přivádí již zmíněný 
zápis z téhož manuálu, 
kde se uvádí: „Roku 1109 
dne 9.června měsíce Pan-
nu Marii vykopali havíři z 
tej Zlatnice …” 
Dle J. Kořana však první 
doly na zlato a stříbro 
pocházejí teprve z konce 
12. století. Nejstarší 
záznam o rýžování máme 
z roku 1045, kdy kníže 
Břetislav věnuje své sídlo 
u Jílového, které bylo jeho 
předky k ochraně „rýžov-
níků” zbudované klášteru 
Ostrovu.
17/Slovo „důl” se užívalo 
nejen pro místa s podpo-
vrchovou těžbou, ale i pro 
těžební jámy atd. 

18/ Celý „důl” je ražen 
pouze v melafyru. Me-
lafyr je silně přeměněn, 
značně rozpukán a pro-
niknut četnými tenkými 
žilkami různých směrů. 
Žilky v melafyru jsou 
mocné od několika 
milimetrů do několika 
centimetrů. Jsou 
tvořeny několika typy 
dolomitu a kalcitu, 
seladonitem, amorf-
ními vodnatými Fe a 
Mn-oxidy a křemenem 
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ně je u vrchlabských dolů jako majitelka uváděna 
Eustachie z Gendorfu nebo černodolský směnmistr 
a u Stupné pak Wolf Hebenstreit, měšťan Starého 
Města (Prahy). Zdá se, že tento muž byl jakýmsi 
agentem několika kutacích těžařstev (jeho jméno se 
totiž uvádí i u dalších odvodů z jiných míst, např. 
z „Prokopsbergu”.) Největší rozkvět zaznamenalo 
toto „dílo” především za vlády Přemysla Otakara 
II. (1253-1278), kdy také dochází k již zmíněnému 
zvýšení německé kolonizace v této oblasti, zvláště 
na Trutnovsku. Možné tedy je, že právě v tento čas 
mohlo dojít buď k založení „díla”, nebo k jeho roz-
voji. Na zvláštní význam této oblasti poukazuje např. 
několikerý pobyt Přemysla Otakara II na hradě Pecka 
(1254,1264). V roce 1268 nacházíme mezi územími, 
která mají odvádět desátek vyšehradskému kostelu, 
podle V. Novotného také „Peckovskou provincii”. Je 
zřejmé, že zdejší „dílo”bylo zprvu majetkem králov-
ským a později přešli do rukou feudálních vrchností. 
Ze zápisů je patrné, že byl vždy mezi mocnými o toto 
„dílo”zájem.19/ Není se ani co divit, vždyť zajímavá 
je také ryzost zlatého kovu, který „dílo” dávalo... 
Ta totiž, jak staré záznamy uvádějí, dosáhla velmi 
vysokého stupně (0,954 Au), jež se přibližuje zlatu 
rýžovanému a takovou ryzostí v té době neoplývalo 
žádné české zlato.20/ Jak ale vypadal zdejší labyrint, 
který zde staří havíři vyhloubili? Pod cestou smě-
rem k vidochovskému lomu dnes najdeme šachtici, 
kde na konci 70. let bylo otevřeno zdejší podzemí, 
aby došlo k průzkumu tohoto „díla”. Dnes je tato 
„šachtice” pevně uzavřena a i kdyby se člověk dostal 
dále, tak by zjistil, že po několika metrech ústící 
štola končí závalem. Vzpomínám si ještě, když jsem 
právě toto místo navštívil se svým dědou v sedm-
desátých letech, že chodba nás přiváděla do většího 
elipsovitého prostoru. Po stěnách „díla” se rozlévalo 
„skalní mléko” (lublinit) a místy byly vyhloubeny 
výklenky, snad na kahany havířů. Z tohoto prostoru 
vyrážely pak malé „štoličky”, z nichž některé již 
tehdy končily závaly. Jak mi později sdělil jeden 
starousedlík z Borovnice, dal je prý snad někdy po 
válce zavalit jistý statkář, jelikož sem kluci podnikali 
své tajné výpravy a jeden z nich se zde ztratil. Tak 
se rozhodl boční chodby napěchovat trhavinou a 
tím je uzavřít… Přesnou délku důlních chodeb dnes 
již nikdo neví, uvádí se, že délka zmapované sítě je 
cca 125 metrů s maximální hloubkou 11 metrů. A 
nakonec… je to vůbec podstatné… 
Dnes nás zde přivítá až jakýsi „mraveništní” ráz 
terénu, který tu po činnosti starých havířů zůstal. 
To by jenom dokazovalo na stáří tohoto „díla”. 
Právě takovýto ráz vtiskl krajině způsob těžby, jenž 
se prováděla, jak se uvádí již na počátku 14. století. 
Tehdy šikmo klesající šachty byly zakládány blízko 
sebe na žíle, aby tak došlo k jejímu nejrychlejšímu 
vydobytí. 
Procházím se po povrchu tohoto „díla” a snažím se 
zachytit zpěv ptáků, nechce se mi věřit, že zdejší 
kletba ještě trvá… Místní les, jako by dával zvláštní 
klid, snad je to tím, že pod jeho kořeny stále „zrají 
kovy” a nebo že si „dílo” tehdy vzalo svou oběť? 
Žena onoho muže, který se z podzemí nenavrátil, 
vysypala tehdy do potoka kaši, jež mu nesla. A pro-
nesla tato slova: „Kolik zrní je v té kaši, tolik roků 
tady nesmí zazpívat ptáček!” No posuďte sami, až 
sem zavítáte, zda-li kletba ještě trvá…
Místní „dílo” spočívá dnes v opomenutí, zdejší vody 
odměřují jeho čas a snad někdy i vynesou z  hlubiny 
pro náhodného chodce jeden z kovů, aby se on v 
němém úžasu zastavil… Jako snad v šedesátých le-
tech jedna zdejší hospodyňka, která, když kuchala 
kachnu, tak z jejího žaludku vyňala valounek ryzího 
zlata… Zřejmě jí byl určen a její příběh dodnes nese 
tento kraj … 

 I.Ch.

jaspisového vzhledu. 
Vznik těchto netypických 
akumulací zlata v me-
lafyru je spojen s jejich 
pronikem do souvrství 
permských sedimentů. 
Jejich silné prohřátí způ-
sobilo migraci horkých 
hydrotermálních roztoků, 
do kterých se dostalo 
jemně rozptýlené zlato 
ze sedimentů a to bylo 
posléze uloženo na stě-
nách drobných puklinek v 
melafyru. Neobyčejně ryzí 
zlato bylo patrně vytěženo 
z podložních permokar-
bonských slepenců, kde 
bylo jako příměs tmelu.

19/ Odvody z let 1562 až 
1593 nám signalizují 
dobu, kdy Stupno jako 
součást peckovského 
panství patřilo Harantům 
z Polžic. Po zabavení je-
jich statků po bělohorské 
bitvě dává v roce 1623 
místodržitel království 
Karel z Lichtenštejna pří-
kaz pražskému měšťanu a 
obchodníku s drahokamy 
Barthelmu Perffertovi, aby 
zjistil stav „díla”a podal 
zprávu. I když zpráva vy-
znívá kladně, není zřejmě 
přistoupeno k otevření 
„díla” z důvodů vysokých 
nákladů a válečné udá-
losti. Když v roce 1624 
byla donucena manželka 
po popraveném Kryštofu 
Harantovi z Polžic prodat 
zbytek panství Albrechtu z 
Valdštejna, doufal tento 
muž, že mu „dílo” přinese 
surovinu do jeho mincovny 
v Jičíně. Proto dává znovu 
zkoumat jeho stav a v roce 
1633 dostává o výsledcích 
prohlídek zprávu od Esai-
áše Eckhardta. Tento 
muž ve své zprávě kromě 
jiného udává, že stopy 
zlata se v povrchových 
partiích vyskytují téměř 
všude, a že se zdejší zlato 
vyznačuje vysokou ryzos-
tí. Dle zprávy Šebestiana 
Steinmullera, Junga z Jun-
genfelsu a A. z Eichenfelsu 
z téhož roku, se stopy po 
zlatě ukazují všude při 
povrchu dolů. (Pošepný 
F., Das Goldvorkommen 
etc. 1.c.) Přesto se zdá, že 
stagnace „díla” pokračo-
vala i po těchto poměrně 
příznivých posudcích. 
Po darování Peckovska 
kartuziánům v roce 1635 
po smrti Albrechta z 
Valdštejna (1634) byl sice 
tento majetkový převod 
Ferdinandem potvrzen, 
ale přesto si panovník 
zároveň pro sebe a své 
dědice vymínil podíl na 
dolování. Dle obsahu 
zprávy z roku 1647, ve 
které Mathias Zápotocký 
předkládá požadavek na 9 
kop grošů za 2 a půl týdne 
rýžovacích prácí jednoho 
lezce a jeho pomocníka 
ve „Stupně”, lze soudit, 
že „dílo” již nenabylo 
většího významu. 
20/ První záznam o výměně 
z roku 1562 neuvádí ryzost 
pouze váhu -1,609 hřivny 
(asi 0,45 kg), ale ještě 
téhož roku došlo ke třem 
odvodům (průměrná ryzost 
0,871 Au). Důležitý je pro 
nás rok 1593, kdy vyměnil 
jistý Hans Kapoun zlatý 
valounek ze Stupné 0,937 
hřiven zlata (asi 0,262 
kg) vysoké ryzosti (0,954 
Au). Zřejmě šlo o člena 
známého rodu Kapounů 
ze Svojkova, jednalo 
se asi o Jana Staršího 
(1527-1595). Průměrná 
ryzost zlata ze Stupné 
se pohybuje (0,875 Au). 
Zajímavé, že mezi ryzostí 
z roku 1562 a tímto je 
značný rozdíl. Rok 1562 
---ryzost (0,868-0,882 
Au), rok 1563-ryzost- 
(0,866-0,878 Au), rok 
1564-(0,897 Au), rok 
1565, ryzost neuvádí, rok 
1593 ryzost (0,954 Au). 

STARÁ PAKA
Nádražní 111
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Již potřetí v historii mateřských 
škol proběhl na letním stadionu 
Lehkoatletický čtyřboj pořá-
daný mateřskými školami ve 
spolupráci s novopackým Atle-
tickým oddílem. Zápolili mezi 
sebou závodníci a závodnice z 
1. a 2. mateřské školy, ze staro-

packé mateřské školy a přijely i 
děti z Pecky. Akce se konala v 
pátek 26. května a to se všemi 
rituály,které k takovým závo-
dům patří: průvod s vlajkou 
kolem stadionu, vztyčování 
vlajky, závěrečné vyhodnocení 
a vyhlášení vítězů s předáním 

MATEŘSKÉ ŠKOLY MĚLY OPĚT OLYMPIÁDU

NOTIČKA 
– hudební školička při Gymnáziu a SOŠPg

Zveme všechny hudbymilovné dětičky 
do naší malé školičky !!!

Hlásit se mohou děti od 1. do 4. třídy ZŠ. Budeme společně 
zpívat, hrát na dětské hudební nástroje, prostě vesele mu-
zicírovat. 
Školičku povedou nadšená vybraná děvčata pedagogické 
školy za odborné asistence Mgr. Aleny Matějovské. Školička 
bude probíhat 1x týdně v jednohodinovém bloku v hudebně 
školy a bude zdarma. Hlásit se můžete do 15. září 2006 přímo 
ve škole nebo na telefonním čísle: 493721320.

medailí. Z počátku přítomné 
napínalo počasí, vypadalo to, 
že každou chvíli začne pršet, 
ale po zahájení závodů se 
umoudřilo. Chlapci a děvčata 
soutěžili ve sprintu na 40 m, 
v hodu do dálky kriketovým 
míčkem, ve skoku do dálky a 
ve vytrvalostním běhu na 300 
m. Ve výsledcích se projevily 
jak vrozené schopnosti dětí, tak 
i natrénovaná technika.
V celkovém hodnocení zví-
tězila a putovní pohár získala 
1. mateřská škola na sídlišti, 
druhá v pořadí se umístila 

mateřská škola ze Staré Paky, 
na třetím místě 2. Mateřská 
škola a čtvrtá mateřská škola 
z Pecky.
Celé zápolení provázela skvělá 
sportovní atmosféra, fandění a 
povzbuzování dětí učitelkami 
a přítomnými rodiči i vlídné 
vedení malých sportovců čle-
ny Atletického oddílu a panem 
starostou Coganem.
Co říci na závěr? Jen to, že se 
3. lehkoatletická olympiáda 
mateřských škol Novopacka 
vydařila a že takovou akci je 
třeba za rok opakovat.
Za 1. MtŠ na sídlišti 

Naďa Pavlíčková, uč. 

ŠKOLNÍ ROK 2005-2006
V PŘÍPRAVNÉ TŘÍDĚ ZŠ Husitská, Nová Paka
Měsíc červen snaživě ukrájel ze svých třiceti dnů, a tak se rychle 
přiblížil i konec prvního školního roku naší přípravné třídy. Deset 
měsíců uteklo jako voda a my jsme za tu dobu zvládli spoustu 
věcí. Zpočátku nám sice chvíli trvalo zvyknout si na jiné prostře-
dí, kamarády, novou paní učitelku a také trochu jiný režim než 
v mateřské škole, ale teď už si ten nový začátek ani nepamatujeme. 
Naše třída je prostě ”naše”, paní učitelka o nás ví téměř všechno 
a s kamarády z “přípravky” jako bychom se znali vždycky.
Každý z těch školních dní na nás čekala spousta her, písniček, 
říkanek, hádanek, ale také příprava na tu skutečnou školní práci, 
která se blíží víc a víc. Umíme už dobře některá písmenka, známe 
čísla, geometrické tvary a poctivě jsme také trénovali ruce, které 
se už těší na psaní do sešitů. Díky častému povídání, vyprávění 
si a s pomocí různých knížek jsme se také dozvěděli spoustu 
nových věcí o přírodě, životě lidí a zvířat,o světě. Někteří z nás 
jsou opravdu zvídaví, a tak nás moc bavilo prohlížet si i různé en-
cyklopedie a časopisy. Vyrobili jsme mnoho zajímavých drobností 
z papíru,látek, korálků, drátků,vlny i z jiných materiálů. Nástěnky 
ve třídě a na chodbě školy máme stále plné našich obrázků, které 
jsme malovali nejrůznějšími výtvarnými technikami. Moc nás 
také bavilo vyrábět v DDM keramiku. Měli jsme tak hezký dárek 
pro rodiče na vánoční besídku a úžasný obrázek pro maminky 
k svátku. Celý rok jsme také navštěvovali Městskou knihovnu a už 
se moc těšíme, až si knížky, které nám zatím četla paní učitelka, 
budeme umět přečíst sami. I když nám cesta tam a zpět vždycky 
zabrala téměř celé dopoledne, moc se nám tam líbilo.
Ani návštěvy knihovny, divadelních představení či kina, kam jsme 
chodili s dalšími třídami z naší školy, nemohly trumfnout těch 
deset nejlepších školních dní. Těch, ve kterých probíhal plavecký 
výcvik. Jezdili jsme od března do května do plaveckého bazénu 
v Hořicích. Odjížděli jsme každou středu už v 7 hodin ráno, ale i 
když jsme museli opravdu brzy vstávat/a maminky měly nejdříve 
strach, jestli nás vůbec ráno probudí/, nemohli jsme většinou ani 
dospat…
Výborně jsme si ve vodě zařádili a samozřejmě jsme také tréno-
vali, abychom se co nejdříve naučili plavat. Svoje těla ale pro-

háníme celý rok, protože chodíme rádi a pravidelně cvičit jako 
ostatní”školáci” a hlavně my-kluci nevynecháme venku jedinou 
příležitost zahrát si na školním hřišti fotbálek.
Prázdniny jsou tady, a tak se budeme brzy loučit. Některé z nás 
čeká úplně jiná škola a zase nový začátek, někteří se se svými ka-
marády z “přípravky” loučit ani nemusí, protože se sejdeme zase 
brzy v 1.třídě. Myslíme si, že i naše paní učitelka už si zaslouží 
trochu odpočinku, protože jsme sice šikulové, ale jako všechny 
děti umíme i pěkně potrápit a zlobit… Kromě letního lenošení ale 
musíme také přichystat tašky a penály. Škola na nás rok počkala, 
ale teď už opravdu budeme muset…
”Přípravka” byla fajn, ale my se už do školy vážně těšíme!!!

Mgr. Dagmar Pilná /ZŠ Husitská, Nová Paka/
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Studenti elektro-
techniky v ISŠ Nová 
Paka odmaturovali
Osmadvacet studentů elek-
trotechniky se zaměřením na 
informační systémy se roz-
loučilo zkouškou dospělosti se 
středoškolským studiem. Tato 
třída průmyslovky má ještě 
prvenství v tom, že maturitou 
uzavřela poprvé v historii této 
školy čtyřletý cyklus nového 
oboru Elektrotechnika se za-
měřením na informační systé-
my, zahájený v září 2002. 
Ani jeden maturant nezůstal 
na štítě, naopak pět premiantů 
ukončilo maturitu z českého 
jazyka, německého jazyka, in-
formačních systémů, progra-
mového vybavení a praktické 
zkoušky s vyznamenáním. Se 
samými jedničkami prošel 
Libor Ďouda, když ani jednou 
nezaváhal a všechny zkoušky 
složil na výbornou. Všichni 
studenti odmaturovali s prů-
měrným prospěchem 2,21. Ře-
ditel ISŠ Ing. Josef Hendrych: 
„Tito absolventi, podobně i 
jako ostatní absolventi z naší 
školy, mají téměř jistotu, že 
vzhledem ke svým aprobacím 
najdou zaměstnání ve svém 
oboru. Byl jsem velice potě-
šen nedávnými informacemi 
z jičínského Úřadu práce, ze 
kterých jsem se dozvěděl, že 
ze všech našich absolventů 
v období od 1. 1. 2005 do 3. 
5. 2006 byli v jeho evidenci 
pouze tři, a to krátkodobě. V 
současnosti tudíž nemáme v 
evidenci Úřadu práce žádného 
našeho absolventa.
Z toho vyplývá, že na trhu 
práce je o naše studenty znač-
ný zájem. ”

Míla Pour

Učitelé ZŠ Husitská se školili …
Učitelé ZŠ Husitská v Nové Pace se v pátek 2. června 2006 
společně sešli ve společenské místnosti školy. Zde pod vedením 
PhDr. Jany Doležalové, PhD. z Univerzity Hradec Králové ab-
solvovali celoodpolední seminář zabývající se tvorbou Školního 
vzdělávacího programu. Teoretické poznatky načerpané před-
chozím studiem si ověřili nejen v diskuzích na vybraná témata, 
ale i v řadě praktických úkolů. Tímto seminářem byla završena 
teoretická fáze přípravy Školního vzdělávacího programu ZŠ 
Husitská v Nové Pace. Seminář a pracovní dílna na toto téma, 
která proběhne v polovině září, se zaměří na konzultace problé-
mů a překážek vyplývajících z jeho tvorby a ověřování v praxi.

Mgr. Jiří Zahradník /vyučující ZŠ Husitská, Nová Paka/

Exkurze do Babiččina 
údolí
Dne 5. června 2006 se uskuteč-
nila exkurze 3. tříd ZŠ Husitská 
do Babiččina údolí. Navštívili 
jsme Barunčinu školu v České 
Skalici, kde nám pan učitel s 
dětmi předvedl, jak to dříve ve 
škole “chodilo”.
Potom jsme si prohlédli zámek 
v Ratibořicích a prošli zámecký 
park plný rozkvetlých rododen-
dronů a azalek. Babiččiným 
údolím nás provázely oživlé 
postavy – generál, komorná, 
kuchařka, kněžna Zaháňská, 
slečna Hortensie - z knihy B. 
Němcové Babička. Do mlýna 
ke mlynáři a mlynářce nás 
dovedl krajánek. Cestou jsme 
potkali myslivce i sousedku, 
která pásla ovce. U babiččiny 
chaloupky jsme poznali celou 
Proškovic rodinu a babička 
dětem povyprávěla pohádku 
O Rýbrcoulovi. Škoda jen, 
že jsme Viktorku u splavu již 
nezastihli.
Exkurze byla velice zajímavá, 
poučná a poutavá. Děti i dospě-
lí si odnesli nezapomenutelné 
vzpomínky. Cestu zpět jsme si 
ukrátili zpěvem s kytarou.
Budeme se těšit na příští ces-
tování.

M. Bezstarostová 
a H. Mesnerová - 

třídní učitelky 3. tříd
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114 let sokolských 
sletů
(dokončení z minulého čísla)

XI. všesokolský slet 1948
Tento slet se konal vzhledem 
ke 2. světové válce až po de-
seti letech a již po únorovém 
převzetí moci komunisty. So-
kolové se na něj připravovali 
již od roku 1945. Vyvrchole-
ním byla skladba prostných- 
muži “Věrni zůstaneme”, kte-
rou bylo vzpomenuto sokolů 
umučených za války. Největší 
úspěch měla moderní skladba 
žen s kužely. Tu musely pro-
moklé ženy pro úspěch opako-
vat, přestože cvičily v loužích 
a mokrých úborech. Ojedinělé 
bylo i vystoupení 2500 tábor-
níků. Počet cvičenců překonal 
půl milionu. Ve všech sle-
tových průvodech, počínaje 
žactvem, byla provolávána 
sláva prezidentu Benešovi, 
který byl již tehdy vystřídán 
Klementem Gottwaldem. 
Během průvodů dorostu i 
členstva došlo k demonstra-
cím proti nastolenému režimu. 
Na místě tehdy bylo několik 
desítek sokolů zatčeno. Po 
sletu bylo komunistickými 
akčními výbory vyloučeno ze 
Sokola a existenčně postiženo 
přes 11 000 členů. Celkově se 
XI. sletu účastnilo přes půl 
milionů cvičenců. XI. vše-
sokolský slet byl nevídanou 
manifestací proti nastupující-
mu komunismu. Před sletem 
v Praze se konal v Nové Pace 
na novém cvičišti (současném 
Letním stadionu) slet župy Kr-
konošské. Cvičilo na něm 120 
mladších žáků, 1200 starších 
žáků, 1400 žákyň, 820 doros-
tenců, 1000 dorostenek a 1200 
žen a ten samý počet mužů. 
V parku nad stadionem se 
pačtí sokolíci předvedli jako 
táborníci. Tento župní slet měl 
veliký úspěch a navštívilo ho 
značné množství diváků. XI. 
všesokolského sletu v Praze se 
pačtí sokolové účastnili v ne-
vídaném počtu. Cvičilo zde 98 
starších žákyň, o dva více star-
ších žáků, 28 mladších žákyň a 
40 mladších žáků. Dorostenců 
se do Prahy vypravilo 48 a do-
rostenek dokonce 70. Na Stra-

hovském stadionu cvičilo 140 
žen a 128 mužů. Autor tohoto 
článku si pamatuje, jak jako 
žáci chodili za zpěvu sokol-
ských a jiných pochodových 
písní ze Smíchova na Strahov. 
Do Prahy jel samozřejmě se 
cvičenci celý cvičitelský sbor. 
Nechyběli zde ani náčelník 
František Pilař a náčelnice 
Božena Pourová. Dále mezi 
cvičiteli byli Václav Novotný, 
Růžena Prajzlerová, Zdeňka 
Maternová, Anna Kynčlová, 
Jarda Král, ale i jiní. 
XII. všesokolský slet - 1994
Uskutečnil se po šestačtyřice-
tileté odmlce v Praze ve dnech 
1.-7. července 1994. Dlouhá 
doba nečinnosti Sokola se 
přirozeně projevila na účasti 
cvičenců. Na Strahově vystou-
pilo dvakrát 23 000 cvičenců, 
z toho asi 1800 ze zahraničí. 
Tomuto počtu byla přizpů-
sobena plocha i choreografie 
skladeb. V úvodu vystoupení 
se ozvaly pražské zvony a Su-
kův pochod “V nový život”. 
Druhý sletový den navštívil i 
prezident Václav Havel. Slet 
ukázal, že Sokol stále žije a že 
schopnost zorganizovat toto 
dílo dává dobré předpoklady i 
pro budoucnost. Slet byl přijat 
s velkým zájmem veřejnosti 
domácí i zahraniční. Pomoc-
nou ruku podaly veřejné 
instituce, které ochotně spolu-
pracovaly při ubytování, stra-
vování i dopravě. Tělocvičná 
jednota Sokol v našem městě 
nebyla v tomto roce ještě 
plně obnovena. Proto se XII. 
všesokolského sletu v Praze  
zúčastnilo pouze 12 žen pod 
hlavičkou ASPV, které cvičily 
skladbu “Karneval”. 
XIII.všesokolský slet – 2000
Byl zatím posledním sletem. 
Uskutečnil se v rámci Národ-
ních dnů kultury a sportu, sice 
též na Strahově, ale již na men-
ší ploše vedlejšího Rošického 
stadionu. Tato změna byla 
nutná především z finančních 
důvodů. Nebylo totiž v silách 
sokolů dát do pořádku velký 
Sletový Masarykův stadion, 
o který se v mezidobí sletů 
nikdo nebyl schopen starat. 
Díky organizačním schop-
nostem sokolských pořadatelů 
však byly s úspěchem překo-

nány problémy, vyplývající ze 
cvičení na méně vhodném sta-
dionu. Do evropského města 
kultury 2000 se “slétlo” okolo 
25 tisíc sokolů z celého světa, 
aby hromadnými cvičeními 
připomněli světu harmonii 
těla a ducha. Nápaditost, pest-
robarevnost, nádherné obrazce 
vytvořené na ploše cvičenci, 
melodická hudba, daleko více 
mladých tváří a nezapome-
nutelný jeden a půl hodiny 
trvající průvod Prahou, to vše 
předčilo předchozí slet z roku 
1994. Do hromadných vy-
stoupení na ploše Rošického 
stadionu se zapojili 1. a 2. čer-
vence i novopačtí sokolové a 
sokolky, které vezly do Prahy 
dva autobusy. Tato hromadná 
cvičení nacvičovaly a pilovaly 
jednotlivé sokolské složky již 
od října 1999. 
Dvě desítky dříve narozených 
cvičenců, kteří většinou cvičili 
rovněž i na XI. Všesokolském 
sletu v roce 1948, nacvičovaly 
pod vedením Jaroslava Ku-
bína skladbu “Věrná garda”, 

…s námi se určitě domluvíte…

Realitní kancelář REALITY EU 

Znovu otevřena pobočka 
JIČÍN, KOPIDLNO, ML. BOLESLAV!

Reality EU s.r.o. je firma poskytující kompletní servis nutný 
k prodeji, k nákupu nebo nájmu nemovitostí. Naším krédem 
je profesionální a osobní přístup ke každému klientovi. Samo-
zřejmostí je asistence a poradenství při zajišťování finančních 
prostředků, popřípadě řešení složitých majetkových vztahů.
Mladý kolektiv do své práce promítá nejvyšší možnou míru 
kvalitní mezilidské komunikace tak, aby firemní motto „S 
námi se určitě domluvíte“ nebyla jen slova.

- HYPOTEČNÍ ÚVĚRY
- ZNALECKÉ POSUDKY
- PRÁVNÍ SERVIS
- PREZENTACE NEMOVITOSTÍ

KONTAKT:  Josef Faltejsek
  775 311 404, 606 454 526
  faltejsek@realityeu.com
  www.realityeu.com

Dana Rejmontová nacvičila 
s osmnácti ženami velice 
líbivou skladbu “Bolero”. 
Tuto skladbu cvičily společ-
ně sokolky spolu se ženami z 
Asociace sportu pro všechny. 
Tohoto sletu se účastnilo se 
svými cvičitelkami i žactvo.
O významné události sokol-
stva v letošním roce, XIV. 
všesokolském sletu, se zmíní-
me v dalším vydání Achátu.

Míla Pour

Stříbrná medaile 
Jarče Vaněčkové
Výborná trojskokanka Jar-
ča Vaněčková obsadila na 
víkendovém atletickém mi-
strovství České republiky 
mezi plejádou nejlepších 
českých trojskokanek vý-
borné druhé místo, hned za 
dlouholetou reprezentant-
kou Šárkou Kašpárkovou. 
Novopacká učitelka měla 
vynikající sérii.
Blahopřejeme.
-po-
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Již tradičně se první červenco-
vý víkend (1.-2.7.2006) roz-
burácí motory autokrosových 
speciálů ve Štikovské rokli při 
příležitosti Mistrovství Evropy 
v autocrossu. V letošním roce 
již po pětatřicáté!
21. listopadu 1971 se ve Šti-
kovské rokli rozburácely mo-
tory bugin poprvé,ale zdaleka 
ne tak výkonné jako dnes. Byl 
to zároveň první zimní závod, 
protože napadlo 10 cm sněhu. 
(Možná jste i vy byli svědky 
letošního vydařeného zimního 
závodu Novopacká kudla, ten-
to závod bychom chtěli zavést 
jako staronovou tradici.)
I když byl zpočátku v popředí 
zájmu spíše motocross, proto-
že se zde pořádaly mezinárodní 
závody, postupem krátké doby 
si ale autocross našel své fandy 
a diváky. Dalo by se říct, že se 
láska k tomuto sportu v Pace 
dědí a nemusí to ani vždycky 
být z otce na syna. 
V poslední době jsou totiž 
dívky a ženy více vidět nejen 
v řadách diváků, pořadatelů, 
ale i za volanty závodních 
strojů jako např. Petra Kramá-
řová, Ivana Kuželová, Maďarka 
Berri.
V roce 1978 se v Pace konal 
první mezinárodní závod a v r. 
1979 první Mistrovství Evropy. 
Tím došlo k nepřetržité tradici 
pořádání tohoto evropského zá-
vodu. Rádi se sem sjíždí jezdci 
z celé Evropy. Trať je totiž pro 
jezdce i speciály technicky 
náročnější než jinde a mohou 
si vychutnat skvělou diváckou 
atmosféru jako na stadionu. 
Členové autoklubu a organi-
zátoři tohoto sportu budují a 
zdokonalují úpravu tratě, vy-
bavení kontrolní věže, zázemí 
pro jezdce a sportovní komisa-
ře. Zřejmě i díky rokům zku-
šeností a odhodlání nenechat 
tradici autocrossu upadnout 
v zapomnění byl v roce 2004 
Autoklub v AČR Nová Paka 
odměněn nejvyšším oceněním 
automobilové federace Auto-
klubu ČR, Zlatá spona.
Tímto mi dovolte poděkovat 
všem, kteří se za ta léta ja-
kýmkoliv způsobem podíleli 
na pořádání a zachování tradice 
autocrossu v Nové Pace.
K letošnímu závodu je před-
běžně přihlášeno 100 jezdců 
ve všech divizích včetně 

kompletní české reprezentace. 
V divizi D1 plechových aut 
Brožek, Petrik. V divizi D3A, 
tj. bugin do 1600 ccm, vedoucí 
závodník ME Ladislav Hanák, 
Petr Turek a nový jezdec AK 
Nová Paka Jiří Svoboda. V 
královské divizi D3 do 4000 
ccm je přihlášen vedoucí jezdec 
ME a loňský mistr Petr Bartoš, 

MISTROVSTVÍ EVROPY V AUTOCROSSU 2006

Roman Keřka, Jaroslav Hoška 
a mnoho dalších.
V letošním roce se též závodu 
znovu zúčastní domácí Václav 
Fejfar se svojí loňskou bugi-
nou. Václav ale chystá velké 
překvapení, a to je Škoda 
Fabia, která ale není ještě pro 
novopacký závod připravena.
Pořadatelé očekávají účast 

Marta Rosenbergová se úspěš-
ně vrátila z mistrovství světa z 
Brém, kde dle očekávání 13. 
MS ve stolním tenisu byl pře-
konán rekord v počtu hráčů. 
Celkem 2661 mužů a 
980 žen z 62 států. Pro 
českou výpravu skonči-
lo 13. MS v Brémách 
nečekaným úspěchem. 
Získali jsme 1 zlatou 
medaili, 3 stříbrné a 
1 bronzovou medaili. 
Poprvé v historii jsme 
skončili na 9. místě ve 
světě, a tím jsme před-
stihli Čínu, Austrálii a 
Dánsko. V kategorii 
ženy 60 – 65 let, kde 
startovala novopacká 
reprezentantka Marta 
Rosenbergová a s ní 
bývalá reprezentant-
ka Jarmila Karlíková 
(Hummelová), která 
vybojovala bronzovou 
medaili, bylo celkem 
280 hráček z celého 
světa.
Nejvíce v této kategorii do-
minovaly Japonky. Marta v 
1. kole vyhrála s Japonkou 
Kawagosmi (na snímku) 3 : 
1, ve 2. kole s Němkou Zieher 
3 : 2 a ve 3. kole prohrála 0 : 
3 s Japonkou Ishii – třetí re-

závodníků ze 16 zemí Evro-
py s kompletní špičkou jako 
je Engel, Behringer, Stubbe, 
Warnier, Marty, Freischlad, 
Faleev, Wild, Kvashnin.
Zároveň Vás srdečně zveme 
na letošní podnik ME v au-
tocrossu, těšíme se na Vaši 
hojnou diváckou účast, vždyť 
bez Vás by to nebyla ta správná 
“Evropa”!
V sobotu probíhají od 9 hodin 
tréninky, v 16 hodin 1. série 
rozjížděk. V neděli 2. července 
od 9,30 začínají rozjížďky 2. sé-
rie a od 15 hodin finálové jízdy. 
Nabízíme skvělou zábavu na 
celý víkend, novopacké pivo, 
grilované klobásky,cvičný zá-
sah HZS, exhibici trialových 
jezdců….. 
Vstupné: sobota: dospělí 80,- 
děti 30,-Kč, neděle: dospělí: 
200,-děti 70,- Kč
Další informace i fotografie 
naleznete na www.autoklub-
np.cz 

B. Kužel

Marta Rosenbergová na Mistrovství světa v Brémách
prezentantkou Japonska v této 
kategorii, takže Marta ostudu 
neudělala, naopak, statečně 
bojovala a dokonce kaučova-
la českého hráče Stanislava 

Šmída, který ve finále vyhrál 
3 : 0 nad mistrem světa Rune 
Forsbergem. Tímto vítězstvím 
získala Česká republika zlatou 
medaili a mistra světa v kate-
gorii 80 – 84 let.
Po týdenním maratonu, kdy se 
již vše schylovalo k MS v kopa-

né, se Marta vrátila do Nové 
Paky, kde se za 2 dny stala 
další dvojnásobnou babičkou 
(od syna Járy dvojčátka – hol-
čičky). Přejeme jí hodně síly, 

zdraví a sportovních úspěchů, 
aby se nejen mohla těšit z vnou-
čat, ale sama se příští rok moh-
la zúčastnit mistrovství Evropy 
v Rotterdamu a v roce 2008 MS 
v Rio de Janeiru v Brazílii.

- dop -
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BASKETBALBASKETBAL

Odchovankyně novopacké 
basketbalové školy Iveta 
Urbanová, která jako mladší 
dorostenka přestoupila z no-
vopackého Sokola do Přerova 
a za dva roky do prvoligového 
Trutnova, kde hrála nejprve v 
extralize dorostenek a později 
za prvoligový tým žen, přestou-
pila k letošnímu 1. červnu do 
prvoligového týmu Strakonic. 
“Přestupuji hlavně z důvodu 
větších možností ve Strakoni-
cích. Dostanu zde jistě více pří-
ležitosti ke hraní. V posledních 
utkáních v Trutnově tomu tak 
nebylo. I celkové podmínky mě 
ve Strakonicích čekají lepší,” 
sdělila Iveta Urbanová. Tato 

Basketbalistka Iveta Urbanová do Strakonic

rozehrávačka patří věkem ješ-
tě mezi basketbalistky, kterým 
basketbalový hrací řád umož-

NOVOPACKÁ 
ELEKTRA

NABÍZÍME
SERVIS: domácí spotřebiče mimo chlazení
MONTÁŽ: antény, satelity, pozemní digitální vysílání
PRODEJ: klasická elektra, foto, kamery, 
  zahradní technika vč. nářadí
SPLÁTKY: jednodušeji to už nejde
AKCE: VESTAVNÉ SPOTŘEBIČE – sleva
  14% - 45% - k vidění i na prodejně
  LUSTRY – sleva 30% na 52 ks

NA VEŠKERÉ SPOTŘEBIČE ZAKOUPENÉ U NÁS 
ZAJIŠTUJEME SERVIS PO CELOU DOBU JEJICH 
ŽIVOTNOSTI

TEL.: 493 72 11 18 , E-mail:elektra@autochladnicky.cz

ňuje hostování do dalších klu-
bů. Iveta na otázku, zda uvažuje 
o hostování do druholigového 

týmu sokolek, které ji nebylo 
z Trutnova v minulé sezoně 
umožněno, odpověděla: ”O 
hostování do Nové Paky jsem 
mluvila se svým novým strako-
nickým trenérem, který mně v 
hostování bránit nebude. Záleží 
na dohodě mezi oběma kluby. 
Když budu mít čas a možnost, 
tak v novopackém Sokole budu 
ráda hostovat”.
Z Trutnova odchází do Olo-
mouce i Aneta Procházková, 
která hostovala v Nové Pace v 
předminulé sezoně. Do třetice 
i česká reprezentantka Darina 
Johnová odchází z Trutnova. 
Bude hrát od příští sezony v 
nejlepším Evropském klubu 
Gambrinusu Brno.   (po)

Poslední koš packých basketbalistů
Na svém posledním koši v restauraci Helvétia na Studénce si 
mohl značný počet packých basketbalistů a jejich příznivců 
přiťuknout na úspěchy uplynulé sezony týmů mužů a žen. Po-
prvé ve čtyřiašedesátileté historii packého basketbalu hrály dva 
dospělé celky soutěže řízené Českým basketbalovým svazem. 
Ženy ve druhé nejvyšší soutěži v Česku skončily páté. Družstvo 
mužů, po špatném vstupu do soutěže, se ve druhé části vypnulo 
k výborným výkonům a díky čtvrtému místu ve druhé polovině 
3. ligy si udrželo tuto třetí nejvyšší soutěž i pro příští sezonu. 
Vedení oddílu, kapitánka družstva žen Pavlína Jislová spolu s 
dalšími hráčkami a se zástupci příznivců poděkovali trenéru 
Janu Devátému za dvouleté působení u družstva. Předseda od-
dílu Ing. Libor Lukeš zároveň oznámil, že novým trenérem dru-
holigového celku žen se stává držitel B licence Václav Vávra, 
který v uplynulé sezoně vedl tým pardubických basketbalistek.  
     (po)

Packé basketbalistky ve druholigových 
statistikách na předních místech
I když v letošní sezoně packé sokolky poněkud slevily ze stan-
dardu předchozích sezon, jejich páté místo v tabulce 2. ligy, kdy 
v nadstavbě jasně převyšovaly ostatní celky a v deseti utkáních 
byly pouze jednou poraženy, ukázalo, že basketbal hrát umějí. 
Naznačoval to i každoročně uveřejňovaná statistika, ve které v 
hodně basketbalových činnostech sokolky figurují na předních 
místech.
Družstvo jako celek vstřelilo průměrně na utkání 78,81 bod, což 
je nevíce ze všech druholigových týmů. Až teprve za sokolkami 
jsou týmy první čtyřky Gambrinus B (75,83), PEML Ústí n.L. 
(75,06) a vítěz letošní druhé ligy Sokol Nusle ( 73,87)….10. Stra-
konice B (61,77). Packá děvčata vévodí i v počtu obdržených 
bodů na utkání, když průměrně jich dostala pouze 62,96. Druhý 
Gambrinus B (63,57), Ústí n.L. (63,82)…10. Orlová (74,33). I 
faulů na utkání zaznamenaly sokolky nejvíce (22,82), 2. Aritma 
Praha (21,96) ….10. Strakonice B ( 18,14). Největší převahu za-
znamenaly packé basketbalistky v trojkách, kterých vstřelily prů-
měrně na utkání 6,61. 2. Ústí n.L. (5,81), 3. Gambrinus B (4,54) 
….10. SŠB Pardubice 2,43. Do pětice byly sokolky nejlepší i v 
procentech úspěšnosti trestných hodů, kde měly bilanci 71,11%, 
2. Aritma Praha (69,84 %), 3. Ústí n.L. (68,48 %) …..Strakonice 
B (57,96%). V průměrné výšce hráček na tom sokolky nejsou 
nejlépe a s průměrem 176,73 cm jsou až osmým družstvem. 
Největší průměr mají basketbalistky béčka Strakonic (179,89 
cm) …..10. SŠB Pardubice (176,43 cm). Podobně i z pohledu na 
průměrnou váhu zaujímají packé basketbalistky až předposlední 
pozici (65,13 kg). Nejtěžší jsou basketbalistky z Orlové (69,48 
kg) ….10. Ústí n.L. (64,86 kg). 
Kapitánka packého týmu Petra Kalendová opět nastřílela v letoš-
ním ročníku nejvíce bodů a potvrdila tak svoje loňské prvenství. 
Jejich 598 bodů do košů soupeřek znamená průměr na utkání 
24,92. S průměrem na utkání byla o 1,03 bodů lepší Elhotová z 
Nuslí 571/25,95. Třetí nejlepší byla opět packá basketbalistka, 
hostující v současné době vzhledem ke studiu za tým Liberce, 
Lucie Fejfarová 496/17,71, 4. Kalendová Pavla 484/16,57. -po-


